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 تامين برق 
و حضور دولتي ها

 استفاده نادرست از لغات
دكتر و مهندس در جامعه ايراني

 فشار 
روي بورس

در روزهاي��ي كه فعالان بخش 
خصوصي سعي دارند، عواقب 
خاموشي كارخانجات و صنايع 
را به سياستگذاران گوشزد كنند 
و بورسي شدن برق را دست كم 
براي تامين برق پايدار صنايع، 
راه برون رف��ت از اين ش��رايط 
عنوان مي كنند، خبري مبني 
بر عملياتي شدن اين پيشنهاد منتشر شده است. مطابق 
اين دستورالعمل، شركت توانير مكلف به تضمين تحويل 
برق خريداري ش��ده به تمامي خريداران برق است. به اين 
معنا كه صنايع به ميزان برق خريداري شده از بورس انرژي، 
در اولويت تامين برق قرار خواهند گرفت. اين دستورالعمل 
موجب خواهد شد تا امكان خريد برق با قيمت توافقي براي 
صنايع فراهم ش��ود و به اين ترتيب قيمت گذاري از حالت 

انحصاري خارج خواهد شد.
مشكل اين ابلاغيه آن است كه باز هم وزارت نيرو و شركت 
توانير در ميانه اين س��ازوكار قرار گرفته  ان��د. در حالي كه 
خواسته ما اين اس��ت كه دولت به  طور كلي پاي خود را از 
اقتصاد برق حداقل در بخش صنعت بيرون بكشد. چرا كه 
وضعيت كنوني صنعت برق، نتيجه مداخلات دولت است. 
البته بهانه دولت براي امتناع از اين واگذاري، آن است كه نرخ 
گاز نيروگاه ها هنوز دولتي است و ممكن است قيمت هاي 
عرضه شده در بورس به صنايع فشار بياورد. چنانچه وزارت 
نيرو موافقت كند كه اين راهكار ب��دون مداخله دولت و با 
قيمت نسبتا واقعي اجرايي شود، نقدينگي بزرگي به سمت 
نيروگاه سازي س��وق پيدا مي كند و اين به معناي تامين 
مطمئن و پايدار برق صنايع خواهد بود. قطعي برق صنايع 
راهكار نادرستي است كه دولت هر سال آن را تكرار كرده و در 
اين شرايط، تنها وظيفه خود را صيانت از برق خانگي  مي داند. 
در حالي كه تداوم اين رويه، لطمه شديدي به اقتصاد وارد 
كرده و البته سهامداران شركت هاي بورسي را كه ميليون ها 

ايراني هستند، متضرر مي كند.
اتاق تهران و ايران و تشكل هاي وابسته به دنبال آن هستند 
كه امنيت اقتصادي براي سرمايه گذار در صنعت برق برقرار 
شود. در حال حاضر، دولت برق را معادل 102.6 تومان به 
ازاي هر كيلووات ساعت از نيروگاه ها خريداري كرده و آن را 
با قيمت 700 الي 800 تومان به صنايع مي فروشد. اما اين 
درآمد صرف سرمايه گذاري هاي جديد نشده و به هزينه هاي 
جاري وزارت نيرو اختصاص پيدا  مي كند. در صورت برقراري 
يك معامله مستقيم در قالب بورس انرژي، منابع حاصل از 
فروش برق، عايد صاحب نيروگاه شده و او نيز اين منابع را 
صرف خريد تجهيزات و تكميل نيروگاه هاي نيمه كاره كرده 
و طي دو سال خاموشي و كمبود برق پايان مي پذيرد و ديگر 
هيچ كارخانه اي خاموش نخواهد شد. البته دولت هنوز اين 
سازوكار را نپذيرفته است. در خواست ما اين است كه مانند 
برق خورشيدي كه روي تابلو سبز بورس آمده و قيمت آن 
به 3700 تومان رسيده است، اجازه بدهند خريد و فروش 
ادامه در صفحه 8 برق صنايع در بورس نيز آزاد شود.   

در حداقل سه دهه گذشته 
جامع��ه ايران��ي به ش��دت 
مهن��دس زده و دكت��رزده 
ش��ده و كار به جايي رسيد 
كه از اي��ن دو عنوان نه تنها 
در جايگاه صحيح استفاده 
نمي ش��ود بلكه در جايگاه 
بس��يار نادرس��ت و بعضا با 
توهين به اي��ن دو طبقه تحصيلكرده دانش��گاهي 
اس��تفاده مي ش��ود. في المثل هر كار م��ورد نظر 
كه قرار اس��ت قلب واقعيت ش��ود ول��ي آن به نحو 
ديگري ب��ه مخاطبي��ن ارايه مي ش��ود مي گويند 
»مهندسي كنيد« يا متاسفانه در سه دهه گذشته 
در س��ريال هاي صدا و سيما و رسانه هاي عمومي از 
كلمه دكتر و مهندس براي رييس گروه خلافكارها 
استفاده مي ش��د. چرا همه افراد جامعه ما به دنبال 
چسباندن اين دو كلمه در كنار نام خود هستند؟ در 
اين نوشتار تقديمي تلاش مي شود كه اين دو حوزه 
را با توضيحاتي بصورت مختصر واكاوي نموده و به 

بحث بگذاريم. 
در كش��ور عزيز ما از ساليان گذش��ته از قبل و بعد از 
اس��لام در ايران علوم مختلف مهندسي، طب، علوم 
اجتماعي، هنر، شعر و ادبيات در جايگاه ويژه اي قرار 
دارد. شايد كمتر كشوري در دنيا وجود داشته باشد 
كه تعداد ش��عراي تاثيرگذار در تاريخ ادبيات جهان 
به اندازه ايران عزيز ما وجود داش��ته باش��د و كمتر 
جامعه اي از عنوان بزرگاني چون مولوي، س��عدي، 
حافظ، خيام، رودكي و..... حضور داشته باشد؟ حتي 
در سال هاي گذشته در غرب بزرگاني در شعر و ادب 
از ش��عراي بزرگ ما الهام گرفتن��د. محمد زكرياي 
رازي، حكيم ابوعلي س��يناي بزرگ و ساير نام اوران 
در علم طب نيز از جامعه ما برخاس��تند. در سه دهه 
گذشته چه اتفاقي در جامعه ما حادث شد كه بختك 
مهندس زدگي و دكترزدگي به جان ما ايرانيان افتاد؟ 
معيار ارزش گ��ذاري در جامعه ايراني رفتن فرزندان 
ما به دانش��گاه ها و گرفتن مدارك بعضا بي محتواي 
علم��ي و عملي از دانش��گاه بوده اس��ت. نگارنده در 
طول بيش از 55 س��ال كه در حرفه مهندسي بوده 
اس��ت همواره يك فاصله بسيار بزرگ بين مهندس 
دانشگاهي و كارگر ماهر در اين حرفه و صنعت مواجه 
ب��وده ام.  به تدريج ك��ه با جوامع غرب��ي كه صاحب 
صنعت و تكنولوژي به مراتب جلوتر از كشور ما بودند 
ديدم كه از همان ابتداي ورود شخص به دبيرستان 
مس��وولان مربوطه نس��بت به دس��ته بندي كردن 
محصلين براي رشته هاي مختلف و سطوح مختلف 
اقدام مي نمايند و گروهي تحت عنوان تكنسين ها در 
همه فنون حضور فع��ال دارند و اغلب از نظر مالي از 
كارشناسان دانشگاهي نيز جلوتر هستند در جامعه 
ادامه در صفحه 6 ايراني چرا چنين نشده است؟   

شاخص كل از آبان ماه سال اخير 
تا 17 ارديبهشت ماه زمان ريزش، 
رش��د 106 درصدي داش��ت و 
از س��وي ديگر شاخص هم وزن 
نيز رشد1۴6 درصدي را تجربه 
ك��رد. در آن مقطع زماني نياز به 
استراحت بازار از نظر تكنيكالي 
حس مي شد و افت بازار طبيعي 
به نظر مي رسيد. اما پس از مدتي علت ريزش بازار كه افزايش 
نرخ پتروشيمي ها بود مشخص شد. در واقع لطمه اي كه بازار 
از بي اعتمادي ايجاد شده مي خورد از تاثيرات بنيادي افزايش 
نرخ بيشتر است؛ يعني دامنه مخرب بي اعتمادي بازار بسيار 
گسترده است. در ادامه س��يلي از مصوبه ها را داشتيم و نرخ 
تسعير پالايشگاه ها افزايش يافت كه بسياري از شركت ها افشا 
زدند و شپنا در افشا افزايش سود 170 ريالي به ازاي هر سهم 
شناسايي كرده بود اما در كمتر از يك هفته اين افشا پس گرفته 
شد و تبديل به كاهش سود 225 ريالي شد؛ اين عدم ثبات در 
تحليل ها و از بين رفتن تحليل بسياري از كارشناسان را شاهد 
هستيم. از س��وي ديگر شمش فولاد افزايش ۴00 درصدي 
عوارض داشت. اين افزايش عوارض در حالي است كه صادرات 
شمش فولاد در سال 1۴01 نسبت به 1۴00 افت ۴ درصدي 
داشته است. اكنون با افزايش عوارض صادراتي از 0.5 درصد 
به ۴ درصد به احتمال خيلي بالا شاهد كاهش بسيار سنگين 
در صادرات باشيم. همچنين قيمت جهاني فولاد نيز كاهشي 
است و از اين رو توجيه اقتصادي براي صادرات از بين خواهد 
رفت. همچنين در س��ال اخير وضع عوارض صادراتي باعث 
كاهش سودس��ازي حتي تا 12 درص��دي در برخي نمادها 
شد. از اين رو اگر در سال جاري اين مصوبه اجرايي شود قطعا 
كاهش  eps را خواهيم داش��ت.  در اين يادداش��ت برخي از 
دلايل ريزش بازار مطرح شد اما از بايد توجه داشت كه تدوين 
بودجه داراي مشكل بود و همين موضوع باعث شده كه تاثير 
منفي روي معاملات داشته باش��د و در نهايت شاخص اين 
روزها ريزشي شد. حدود دو ماه است كه بازار سرمايه از روزهاي 
خوش خودش فاصله گرفته اس��ت. اين روند نزولي ادامه دار 
بود و موجب ش��د هفته گذشته نماگر اصلي تالار شيشه اي 
كف حمايتي سال99 را از دست بدهد. در چرايي اينكه بازار 
در اين مدت حال و روز خوبي را تجربه نكرده اس��ت مي توان 
مصوبه ها و كم اعتمادي سرمايه گذاران از تصميم هاي پر ابهام 
سياست گذاران را نام برد. اين عوامل موجب شد ترس و ابهام 
هيبت بازار سرمايه را به لرزه دربياورد و نقدينگي جاري تصميم 
به خروج از بازار را بگيرد. روند شاخص كل از نظر تكنيكالي و 
حتي از نظر بنيادي با توجه به مبحث نرخ خوراك و وضعيت 
پالايشي ها منفي و... هست. كف شاخص از نظر تكنيكالي 
خط روند دايناميكي است. چون محدوده دايناميكي هست و 
تحليل زماني بايد صورت بگيرد تارگت دقيق نمي توان گفت 
و محدوده بايد اعلام شود. محدوده يك ميليون و 980 هزار 
واحد مي تواند نقش حمايتي داشته باشد. در صورت شكست 
اين ناحيه حمايت دايناميكي بعدي در محدوده يك ميليون 

و 835 هزار واحد خواهد بود.
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 سكه، طلا و ارز
 پايين ترين رقم در ٢ ماه اخير

 چمران از خيز مديريت شهري 
براي تدوين و تنظيم لايحه باغات خبر داد 

 از هوشمندسازي يارانه آرد
تا روش هاي نوين مشاركت جوانان

 بازگشت دوباره 
به »برج باغ«؟

دولت رييسي، به دنبال 
مدرن سازي اقتصاد ايران!

 گمرك درباره معطلي يكساله 
200 تن گوشت وارداتي پاسخ دهد

فاجعه محموله 
گوشت برزيلي!

 برجام به خط پايان 
رسيده است؟

روز گذش��ته اظه��ارات 
عجيبي از سوي اوليانوف، 
مذاكره كنن��ده ارش��د 
روسي در خصوص برجام 
منتش��ر ش��د كه يك بار 
ديگر فضاي��ي مبهم در 
خصوص چشم انداز اين 
سند مهم بين المللي ارايه 
كرد. اوليانوف در اظهاراتش با اشاره به اينكه فرصت 
براي احياي برجام از دس��ت رفت��ه، اعلام كرد ديگر 
بايد برجام را پايان يافته تلقي كنيم. واقع آن است كه 
مدتي قبل رييس اوليانوف، يعني لاوروف وزير امور 
خارجه روسيه هم اظهار نااميدي كرده بود و اظهارات 
نه چندان اميدبخش��ي را درباره دورنماي اين سند 
داشت؛ ش��خصا معتقدم اين اظهارات، ارزيابي هاي 
يك فرد درباره مذاكرات اس��ت و ه��ر فرد و جرياني 
حق دارد، نظر خود را مطرح كند. اما به نظر مي رسد، 
روسيه در حال القاي اين مفهوم است كه مذاكره به 
نتيجه نمي رسد. در حالي كه عملا اگر امريكا و ايران 
به عنوان دو طرف اصلي برجام به يك درك مشترك 
برسند، روسيه، فرانسه، انگليس، چين، آلمان و... هيچ 
تاثيري در دورنماي برجام نخواهند داشت و اظهارات 
آنها اهميتي براي جلوگيري از اين توافق ندارد. اين 
تحليل البته پيش بيني بدبينانه اي است. اگر بخواهيم 
خوش بينانه به موضوع ن��گاه كنيم بايد بگوييم كه 
اوليانوف به عنوان يك ناظر نظر خود را مطرح كرده 
است و نه چيز ديگري. اما اينكه چرا در اين شرايط، يك 
چنين موضوعي مطرح مي شود، روس ها بايد جواب 
بدهند كه چه كس��ي از آنها اظهارنظري اينچنيني 
خواسته كه با اين لحن موضوع برجام را پايان يافته 
تلقي مي كنند. مدت هاست برخي افراد و جريانات 
به اين نكته اشاره مي كنند كه روسيه به دليل مسائل 
اقتصادي و...  ادامه در صفحه 8

حسن بهشتي پور

يادداشت-2

 تجربيات تكراري
 مصائب مستمر در اقتصاد

هن��گ  با ضر ز  هن��و
مصاحبه هاي مسوولان 
اقتصادي دولت سيزدهم و 
گروهي از شبه كارشناسان 
نزديك به دولت در گوشم 
طنين انداز است؛ زماني 
ك��ه در برهه ح��ذف ارز 
ترجيحي، اعلام مي كردند 
از طريق ح��ذف ارز ترجيحي به دنبال پالايش نظام 
ارزي كشو از مفاس��د و حركت به سمت تك نرخي 
شدن نرخ ارز هستند! حتما مخاطبان هم به ياد دارند، 
دولتمردان با استناد به گزارش هاي سازمان برنامه 
و بودجه، وزير اقتص��اد و... با صداي بلند مي گفتند: 
»حداكثر ۴قلم كالاي اساسي مردم مشمول افزايش 
قيمت 7الي8درصدي ش��ده و بازاره��ا وارد دوره اي 
از ثبات و آرامش مي ش��وند.« ضم��ن اينكه اظهار 
مي داشتند از اين طريق روند فساد و رانت گسترده اي 
كه در تخصيص ارز ۴200 توماني وجود دارد به پايان 
مي رسد. شخصا همان روز طي يادداشتي در همين 
ستون اعلام كردم، هيچكدام از چشم اندازهاي ارايه 
شده محقق نشده و بازار اقلام مصرفي، خدمات و حتي 
كالاهاي غير مصرفي با افزايش قيمت هاي بالا مواجه 
مي شوند. در ادامه هم تاكيد كردم كه رانت نه تنها پايان 
نمي يابد بلكه روند شتابان تري به خود مي گيرد. امروز 
با گذشت بيش از 1س��ال از اين ايده، مشخص شده 
نه تنها هيچكدام از پيش بيني هاي اصلاحي دولت 
محقق نشده است، بلكه اوضاع اقتصادي و معيشتي 
نامناسب تر شده است. امروز قيمت اقلام مصرفي )نه 
فقط در ۴قلم كالا بلك��ه در مجموعه كالا و خدمات 
كشور( چندي برابر شده است و يارانه تخصيص داده 

شده دولتي، عملا بدون اثر است. 
كافي است نگاهي به نرخ مسكن اجاره اي، گوشت، 
ماهي، مرغ، مواد لبني و...  ادامه در صفحه 3

آلبرت بغزيان

يادداشت-1

تعادل| فرشته فريادرس | هفته پيش، دادستان 
مركز استان هرمزگان از ترخيص محموله 200 تني 
گوش��ت منجمد برزيلي پس از يك س��ال معطلي از 
گمرك بندر ش��هيد رجايي خبر داد. رسوب گوشت 
در گمرك در حالي صورت گرفته كه طي هفته هاي 
اخير قيمت گوش��ت قرمز در بازار، به شكلي عجيب 
افزايش يافته و از مرز ۴00هزار تومان هم عبور كرده. 
از آنسو، وعده هاي مس��وولان مبني بر كنترل بازار از 
طريق افزايش عرضه هم تاكنون نتوانسته به كنترل 
اين ب��ازار كمك كند. اين معطلي يكس��اله در حالي 
است كه براس��اس مصوبات لازم الاجرا از سوي ستاد 
تنظيم بازار و گمرك كه در س��ال98 تدوين ش��ده، 
كالاهاي اساسي مثل گوش��ت بايد بدون فوت وقت 
ترخيص شوند. سال گذشته هم هيات وزيران با هدف 
مديريت واردات كالا، جلوگيري از رسوب كالا و تبعات 
اقتصادي و اجتماعي آن، لايحه پيشنهادي پيشگيري 
و مقابله با رسوب كالاها در مبادي ورودي كشور را به 
تصويب رساند. حال جاي ابهام و سوال است كه چرا با 
وجود چنين مصوباتي، بايد محموله 200 تني گوشت 
وارداتي از برزيل يكسال در گمرك معطل بماند تا به 
مرز فساد برسد؟ مس��وولان و نهادهاي ذي ربط هم 
بايد پاسخگوي اين موضوع باشند و مشخص شود كه 

اين قصور از جانب چه كس��ي بوده؛ گمرك، نهادهاي 
موازي يا صاحب كالا؟  براس��اس گزارش دادس��تان 
عمومي و انقلاب مركز استان هرمزگان محموله 200 
تني گوشت منجمد برزيلي بيش از يكسال در گمرك 
بندر شهيد رجايي بندرعباس معطل مانده و بيم فساد 
آن مي رفته با ورود دس��تگاه قضايي استان هرمزگان 

تعيين تكليف شد. 
به گفته عليرض��ا احمدي منش دس��تورات لازم براي 
تسريع در امر ترخيص و بارگيري آن صادر شده و براساس 
برنامه ريزي صورت گرفته، مقرر شده تا محموله مذكور 
مطابق تاييديه و دس��تورالعمل ابلاغي از سوي سازمان 
دامپزش��كي كل كش��ور در واحد هاي توليدي گوشت 
حرارت ديده مورد استفاده قرار گيرد. در اين رابطه دبير 
فدراسيون صنايع غذايي، با تاكيد بر اينكه كارخانه ها و 
برندهاي معتبر اس��تانداردهاي خارج از استانداردهاي 
رايج در كشور را دارند، مي گويد: به نظر مي رسد سرپوش 
گذاشتن بر اشتباهي كه در گمرك صورت گرفته باعث 
ش��ده كه اين موضوع را طرح كنند كه اين گوشت قرار 
اس��ت در صنعت مصرف ش��ود. اين در حالي است كه 
صنعت هيچگاه از اين گوشت اس��تفاده نخواهد كرد و 
سازمان غذا و دارو و سازمان ملي استاندارد اجازه نخواهد 
صفحه 7 را بخوانيد داد كه اين گوشت در...  



يكي از اصلي ترين وعده هايي كه احس��ان خاندوزي وزير 
اقتصاد از ابتداي آغاز به كار خود در دولت سيزدهم مطرح 
كرده و بر آن تاكيد مكرر داشته، استفاده از ابزارهاي مدرن 
براي پيشبرد اهداف كلان اقتصادي كشور است. بحث هايي 
چون مدرن سازي درگاه هاي مجوز و توسعه پنجره واحد 
و كاهش زمان درياف��ت مجوز براي آغاز به كار كس��ب و 
كارها، تنها بخش هايي از وعده هاي دول��ت از ابتداي كار 
خود تا امروز بوده كه بخش هايي از آن موفقيت آميز بوده و 
البته در بخش هايي، مشكلات همچنان به جاي خود باقي 
مانده اند. يكي از اصلي ترين حوزه هاي��ي كه بحث درباره 
به روزرساني آن با توجه به بهبود سطح امكانات از ابتداي 
دولت مطرح ش��ده، بحث تغيير در وضعيت يارانه هاست. 
هرچند در ارديبهشت سال گذشته و زماني كه دولت قصد 
تغيير در وضعيت يارانه ها را داشت، باز هم با روش قبلي، به 
بخش مهمي از خانوارها ياران��ه نقدي تعلق گرفت كه به 
حساب سرپرستان خانوار واريز شد، حالا اما با نهايي كردن 
زيرساخت هاي يارانه كالابرگي، امكان خريد غير نقدي با 
حساب يارانه ها فراهم شده و از چند هفته قبل در سراسر 
كشور كليد خورده است. با اين وجود اما به نظر مي رسد كه 
هنوز بخش مهمي از جامعه ترجيح مي دهد كه يارانه نقدي 
را دريافت كند.  علي رغم عدم استقبال، دولت تلاش كرده 
در اين زمينه امكانات را به روزرساني كند. در كنار يارانه نقدي 
كه پس از حذف ارز 4200 توماني تغيير وضعيت داد، دولت 
تلاش كرده در حوزه نان نيز دو اقدام را به ش��كل همزمان 
دنبال كند. نخست آنكه با وجود افزايش هزينه ها، عملا با 
افزايش رسمي قيمت نان مخالفت شده و مسوولان دولتي 
همچنان تاكيد دارند ك��ه در اين زمينه برنامه هاي وجود 
نخواهد داشت و از سوي ديگر اما با توجه به نرخ بالاي قاچاق 
آرد يا فروش آن در بازار رس��مي، تلاش شده كه نظارت بر 
عملكرد نانواها افزايش پيدا كند و اين موضوع نيز قالب طرح 
هوشمندسازي يارانه آرد در دستور كار قرار گرفته است. از 
چند ماه قبل، نانوايي ها به دس��تگاه هاي كارتخوان خاص 
خود مجهز ش��ده اند و دولت اعلام كرده كه بر اساس اين 
عملكرد، يارانه نان را تخصيص خواهد داد. حالا نيز مسوولان 
دولتي مي گويند كه در تلاش هستند ضمن حفظ حقوق 
مصرف كننده، شرايط را براي نانوايي ها نيز تسهيل كنند. 
مدير اجرايي طرح هوشمندسازي يارانه آرد ضمن تشريح 
آخرين وضعيت فاز دوم طرح مذكور گفت: اجراي اين فاز 
هنوز به مرحله نهايي نرس��يده است، اما تاثيراتي از جمله 
كاهش قيمت مجوزهاي نانوايي و افزايش قيمت آرد در بازار 
دلالي را درپي داشته است. محمد رسول نظافتي با اشاره به 
اجراي فاز نخست طرح هوشمندسازي يارانه آرد و نان اظهار 
كرد: پس از اجراي موفق فاز اول و استقرار كارتخوان هاي 
هوشمند در بيش از ۹۹ درصد نانوايي هاي كشور، اجراي فاز 
دوم به صورت آزمايشي از آذرماه سال قبل در استان قزوين و 
از ۱۷ بهمن ماه به تدريج در سراسر كشور اغاز شد. وي ادامه 
داد: در فاز دوم، كمك هزينه پرداختي دولت به نانوايان كه از 
ارديبهشت ماه ۱40۱ معادل ۱۵ درصد بود، از ۱۷ بهمن ماه 
۱40۱ به ۳0 درصد و از تيرماه ۱402 به 40 درصد افزايش 
يافت. همچنين س��هميه آرد نانوايان كه تا بهمن ۱40۱ 
ميزاني ثابت بود، شناور ش��د. به اين معني كه هر نانوايي، 
هر ميزان پخت و عرضه نان به مردم داشته باشد )مبتني 
بر عملكرد ثبت شده بر روي كارتخوان هاي هوشمند(، به 
همان ميزان به علاوه چند درصد بيشتر مي تواند براي دوره 
بعدي آرد يارانه اي دريافت كند. به عبارت ديگر عملكرد خود 
نانواست كه تعيين مي كند اين نانوايي در دوره بعدي، به چه 
ميزان آرد يارانه اي دسترسي پيدا كند؛ هر دوره نيز مي تواند 
درصدي بيشتر از عملكرد ثبت شده روي كارتخوان، آرد 
تحويل بگيرد. مدير اجرايي طرح هوشمندسازي يارانه آرد با 
بيان اينكه پيش از اجراي فاز دوم طرح هوشمندسازي يارانه 
آرد و نان، سهميه آرد تخصيص يافته به هر نانوايي ثابت اما 
از يك نانوايي به نانوايي ديگر، متغير بود، توضيح داد: درواقع 
روند به اين صورت نبود كه همه نانوايي ها ميزان يكساني آرد 
يارانه اي دريافت كنند. كميت و كيفيت عملكرد نانوا هم هيچ 
تاثيري بر كاهش يا افزايش سهميه آرد نداشت. اين تفاوت 
در سهميه آرد، موجب شده بود اولا، تفاوتي بين نانوايايي 
كه متعهدانه در حال توليد نان با كيفيت براي مردم هستند 

با اندك نانوايايي كه به دنبال كسب سود از راهي جز پخت 
نان هستند يا نان بي كيفيت به دست مردم مي دهند، وجود 
نداشته باشد. دوم اينكه موجب شده بود برخي نانوايي ها 
كه تمايل داشتند ساعات بيش��تري از روز اقدام به پخت 
نان كنند يا به دليل كيفيت بالاي نان مشتريان بيشتري 
داشتند، به دليل محدوديت سهميه نتوانند ساعات پخت 
را افزايش دهند. هيچ امكاني هم براي افزايش سهميه آنها 
وجود نداش��ت. نظافتي با تاكيد بر اينكه در اجراي فاز دوم 
طرح هوشمندس��ازي يارانه آرد و نان، قيمت آرد مش��ابه 
گذش��ته بوده و تغيير نكرد، گفت: در واق��ع، محدوديت 
سهميه آرد نانوايان براي فروش نان به مردم برداشته شد. 
يعني باز هم سهميه نانوايي ها با هم متفاوت هستند اما مبنا 
و علت اين تفاوت، ميزان عملكرد نانوايي قرار گرفت. يعني 
هر نانوايي به ميزان پخت و فروش نان در دوره قبل، به علاوه 
تا ۱0 درصد بيشتر، براي دوره جديد آرد يارانه اي دريافت 
مي كند. بنابراين نانوايان مي توانند توليد نان را افزايش دهند. 
در مقابل، اگر يك نانوايي همه آردي كه در دوره قبل دريافت 
كرده را تبديل به نان نكند و به مردم نفروشد، در دوره بعد، به 

همان ميزان آرد كمتري دريافت مي كند.
وي با اشاره به اينكه فاز دوم طرح مديريت هوشمند يارانه 
آرد و نان از ۱۷ بهمن ماه ۱40۱آغاز شده است و به در پايان 
مردادماه ۱402 به بلوغ كامل خود مي رس��د، اظهار كرد: 
در آن برهه زماني آم��ار و ارقام قطعي كاهش انحرافات در 
مصارف آرد يارانه اي اطلاع رساني خواهد شد. با اين وجود 
مدتي است نشانه هاي مثبتي پديدار شده كه نشان مي دهد 
طرح هوشمندسازي يارانه آرد و نان در حال به ثمرنشستن 
است. از جمله اين نشانه ها كاهش قيمت هاي حباب گونه 
مجوزهاي نانوايي است. تا پيش از شناورشدن سهميه آرد 
نانوايي ها، وجود سهميه ثابت آرد يارانه اي روي مجوزهاي 
نانوايي ها موجب شده بود قيمت مجوزهاي نانوايي متناسب 
با ميزان س��هميه آرد، تا چند ميليارد تومان معامله شود. 
بررسي هايي كه سال گذشته انجام شد نشان مي داد مجوز 
نانوايي در هر شهر كشور، معادل قيمت يك آپارتمان ۱00 
متري در همان شهر خريد و فروش مي شد. مدير اجرايي 
طرح هوشمندسازي يارانه آرد ادامه داد: اما از اواخر اسفند 
ماه سال گذشته و مدتي پس از آغاز شناورشدن سهميه آرد، 
عملا رانت موجود بر روي مجوزهاي نانوايي موضوعيت خود 
را از دست داد و اين موجب شد قيمت اين مجوزها از اواخر 
اسفند ۱40۱ تا امروز در يك روند كاهشي قرار بگيرد و در 

شهرهاي مختلف تا ۷0 درصد كاهش يابد.
نظافتي افزود: نشانه ديگر افزايش قيمت آرد در بازار دلالي 
اس��ت. همانطور كه اشاره ش��د، اختلاف قيمت بين آرد 
يارانه اي و آرد صنف و صنعت )آرد صنوفي مانند شيريني 
پزها و صنايع( حدود ۱۶ برابر بود؛ يعني دولت هر كيسه 40 
كيلوگرمي آرد يارانه اي را به نانوايي ها حدود40 هزار تومان 
مي فروشد در حالي قيمت تمام شده اين كيسه آرد براي 
دولت و قيمتي ك��ه آرد را به صنايع و صنوف مي فروخت، 
۶00 هزار تومان بود. اما اين كيسه 40 هزار توماني تا قبل از 
اسفند ۱40۱ به قيمت حدود 200 تا 2۵0 هزار تومان در 
بازار دلالي خريدو فروش مي شد. در اين راستا با شناورسازي 
س��هميه آرد نانوايان و كاهش عرض��ه آرد يارانه اي به بازار 

دلالي، قيمت هر كيس��ه 40 كيلويي آرد در بازار دلالي به 
حدود ۶00 هزار تومان افزاي��ش يافته و به قيمت آرد آزاد 
نزديك شده است. همچنين از ديگر نشانه هاي اثرگذاري 
طرح هوشمندسازي يارانه آرد و نان افزايش حجم خريد 
آرد با قيمت تمام شده از سامانه خريد آرد )سامانه سيما( به 
منظور مصارف صنف و صنعت است. چرا كه با شناورسازي 
سهميه آرد نانوايان و كاهش انحراف آرد يارانه اي به سمت 
صنف و صنعت، صن��وف و صنايع مصرف كننده آرد براي 
تامين نياز خود به ناچار، رجوع بيشتري به خريد از سامانه 
سيما دارند. وي در ادامه از معرفي برنامكي به مردم در ادامه 
فاز دوم طرح هوشمندسازي خبر داد و عنوان كرد: مردم با 
استفاده از اين برنامك مي توانند نظرات خود را پس از هر 
خريد نان، درباره كيفيت نان و عملكرد نانوايي، ثبت كنند. 
اين نظرات در وجه مثبت شامل سوالاتي در زمينه كيفيت 
مطلوب نان، رعاي��ت قيمت مصوب، رعاي��ت وزن چانه، 
بهداشت مناسب محيط، برخورد مناسب نانوا، رعايت نوبت 
و صف و ... و در وجه منفي ش��امل سوالاتي درباره خمير يا 
سوخته بودن نان، كم بودن وزن چانه، فروش اجباري )نان 
كنجدي(، عدم رعايت قيمت مصوب، عدم رعايت بهداشت، 

برخورد نامناسب و... خواهد بود.
مدير اجرايي طرح هوشمندسازي يارانه آرد افزود: استفاده 
از برنام��ك به اين صورت اس��ت كه براي ب��ار اول مردم به 
برنامك مراجعه و با درج نام، كدملي، ش��ماره كارت بانكي 
خود، امكان دسترسي دايمي به برنامك را ايجاد مي كنند. 
از آن پس تمام تراكنش هاي خريد نان در اين برنامك قابل 
مشاهده خواهد بود و هر كس بلافاصله پس از خريد نان از 
هريك از نانوايي هاي كشور، مي تواند به برنامك مراجعه كرده 
و تراكنش خريد خود را مشاهده كند. سپس با كليك كردن 
بر روي تراكنش، وارد فرم نظرسنجي شده و درباره كيفيت 
نان و عملكرد نانوايي نظر خود را ثبت كند. بديهي اس��ت 
محدوديت زماني براي ثبت نظرات وجود ندارد و خريدار نان 
بلافاصله بعد از خريد، يا چند ساعت بعد يا چند روز بعد و ... 
مي تواند با مراجعه به برنامك، نظر خود را ثبت كند. نظافتي 
با بيان اينكه نظراتي كه مردم درباره هر نانوايي مي دهند، در 
سامانه هوشمندسازي توزيع آرد، پردازش شده و برآيند آن 
نشان مي دهد كه عملكرد نانوا چگونه بوده است، اظهار كرد: 
اين جمع بندي به نوعي منجر به رتبه بندي نانوايان شده و بر 
پرداخت كمك هزينه و اختصاص آرد يارانه اي به آن نانوايي 
تاثير داده خواهد شد. به بيان ديگر، ميزان رضايت مردم از 
عملكرد نانواي��ي بر پرداخت كمك هزينه و تخصيص آرد 

يارانه اي به نانوايي تاثير مستقيم خواهد داشت.
وي در ادامه با تاكيد بر اينكه تقويت اقتصاد واحدهاي نانوايي 
از طريق دو دسته سياست هاي كلي قابل انجام است، توضيح 
داد: نخست سياست هاي قيمتي )اصلاح قيمت نان(، دوم 
سياست هاي غيرقيمتي. سياست هاي قيمتي )نرخ نان( از 
گذشته در حيطه اختيارات و وظايف كارگروه هاي گندم، آرد 
و نان استان ها كه عالي ترين مقام سياست گذاري و نظارت در 
اين حوزه بوده و اكنون نيز همين روال وجود دارد. بنابراين 
طرح هوشمندس��ازي يارانه آرد ورودي به موضوع قيمت 
نان ن��دارد. مدير اجرايي طرح هوشمندس��ازي يارانه آرد 
ادامه داد: اما طرح هوشمندس��ازي يارانه آرد از ابتدا تلاش 

داشت با يكسري سياست هاي غيرقيمتي درجهت تقويت 
اقتصاد نانوايان قدم بردارد. يكي از دغدغه هاي مهم در طرح 
هوشمندسازي يارانه آرد، تقويت اقتصاد واحدهاي نانوايي 
بوده است. پرداخت كمك هزينه و تسويه آن به صورت روزانه 
از ابتداي فاز اول تاكنون، يكي از سياست هاي غيرقيمتي در 
جهت تقويت اقتصاد نانوايان محسوب مي شود. اين كمك 
هزينه از ارديبهشت تا بهمن ۱40۱ معادل ۱۵ درصد فروش 
روزان��ه هر واحد نانوايي بود. و از بهمن ۱40۱ به ۳0 درصد 
و از تيرماه ۱402 به 40 درصد افزايش يافت. در عين حال 
اخيرا سياست هاي غيرقيمتي ديگري براي بهبود و تقويت 
اقتصاد واحدهاي نانوايي به دولت پيشنهاد شد و در قالب 
مصوبه ستاد تنظيم بازار به استان ها ابلاغ شد كه شامل ايجاد 
امكان خريد خميرمايه متناسب با حجم آرد اختصاص يافته 
به نانوايان در سامانه يكپارچه خريد آرد، ايجاد امكان عرضه 
برخي كالاها در واحدهاي نانوايي با تصويب در كميسيون 

نظارت استان ها و ... مي شود.
به اين ترتيب وضعيت نابسمان نانوايي ها بنا است با استفاده 
از امكانات مدرن تغيير وضعيت داده و تحت نظارت كامل 
ق��رار بگيرد. در كنار آن وزير اقتصاد نيز از لزوم آموزش و به 
كارگيري جوانان سخن گفته است. سيداحسان خاندوزي 
در مراسم اختتاميه نشست و رقابت علمي مدل شبيه سازي 
وزراي اقتصادي و دارايي كشورهاي عضو سازمان همكاري 
اس��لامي OIC اظهار كرد: در عرصه سياس��ت گذاري، از 
ابزارهايي كه فقط در ۱٠ س��ال اخير در دنيا رونق گرفته و 
رواج يافته است، اينكه سياست گذاران بتوانند موقعيت هاي 
سياست گذاري را به اش��تراك و تمرين بگذارند و ديگران 
را شريك در موقعيتهاي سياس��ت گذاري خودشان قرار 
دهند، بسيار جدي و قابل توجه اس��ت. وي افزود: يكي از 
مهم ترين برنامه هايي كه ICYF برگزار مي كند، برگزاري 
جلسات و نشست هايي است كه تحت عنوان شبيه سازي 
صورت مي گيرد؛ جلسات شبيه سازي يكي از ابزارهاست 
و اصرار دارم به اين نقطه كانوني كه س��اير نخبگان و اهل 
انديشه و ساير افراد صاحب تفكر و انديشه بيايند و در تجربه 
سياست گذاران شريك باشند و روي صندلي سياست گذاري 
بنشينند تا قيود و محدوديت هاي مالي، اقتصادي، فرهنگي، 
اجتماعي و سياست داخلي و سياست خارجي و... همه را به 
عنوان مختصاتي كه سياست گذار بايد براي آنها تصميم 
بگيرد، درك كنند و آنگاه در مورد بهينه بودن سياست ها 
اظهارنظر كنند. خاندوزي عنوان كرد: اين تجربه بس��يار 
ارزشمندي است و ما نه تنها در سطح عامه مردم كشورهاي 
اسلامي بلكه حتي در سطح نخبگان علمي و دانشگاهي 
كشورهاي مسلمان از اين جهت دچار فقر تجربه و سابقه 
هستيم و بسيار ضعيف عمل كرده ايم، به اين معنا كه بسياري 
از صاحبنظران حوزه هاي مختلف دانش��گاهي هيچگاه 
مجموعه قيود و مختصاتي را كه بايد سياس��ت گذار ذيل 
آنها تصميم بگيرد، را ملاحظه نمي كنند و دركي از اينكه 
چقدر پيچيدگي و دش��واري و ظرافت به علاوه مهارتهاي 
فني و فردي لازم اس��ت، براي اينكه يك سياست گذاري 
خوب انجام شود، ندارند و به غير از تصميم خوب و سياست 
درس��ت، در عرصه اجرا و پياده سازي هم ظرايف و موانع و 
مقاومت هايي كه جريان هاي مختلف اجتماعي و سياسي 
و فرهنگي و اقتصادي و... ايجاد مي كنند، داستان ديگري 
اس��ت. وي ادامه داد: اميدواريم اين تجربه را هم در كشور 
خودمان و هم در بقيه كش��ورهاي عضو سازمان همكاري 
اسلامي به ش��كل پررنگ تر و برنامه ريزي شده تر با هدف 
شريك كردن جوانان خودمان داشته باشيم و عقل هاي آنها 
را وارد تصميم گيري هاي مختلف اداره كشور كنيم و مهم تر 
اينكه نيروپروري براي آينده داشته باشيم. يكي از بهترين 
روش ها در مقايسه با شيوه هاي سنتي جذب نيرو استفاده 
از چنين رقابت هايي است كه جوانان در رويه هاي مختلف 

سياست گذاري كشور شريك شوند.
در اين ترديدي وجود ندارد كه امروز، بسياري از كشورهاي 
توسعه يافته با استفاده از امكانات مدرن، بخش هاي مهمي 
از اقتصاد خود را اداره مي كنند و بايد ديد كه آيا با توجه به 
مشكلات موجود، مي توان انتظار داشت كه اين اتفاق مشابه 
در اقتصاد ايران نيز رخ دهد يا براي رسيدن به اين جايگاه به 

زمان بيشتري نياز خواهد بود. 
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موضع گيري رييسي
درباره شرايط نهي از منكر

رييس جمهور گفت: امر به مع��روف و نهي از منكر در 
حقيقت معناي واقعي بايدها و نبايدهاي الهي است و 
مي طلبد كه به عنوان يك گفتمان جامع بر مبناي حفظ 
كرامت انساني، توجه به نزاكت اجتماعي، جذابيت ديني 
و تابلوي درخشاني از احساس مسووليت آحاد جامعه 
مورد توجه قرار گيرد. رييس جمهور فلسفه قيام حضرت 
اباعبدالله الحسين عليه الس��لام را زنده نگه داشتن امر 
به معروف و نهي از منكر و همچنين برافراشتن پرچم 
حقيقت براي همه عصرها و نسل ها دانست و با تاكيد بر 
ضرورت احياي اين فريضه حيات بخش در همه شؤون 
سياسي، اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي، آحاد جامعه 
و به ويژه نخبگان، مدي��ران، صاحب نظران و صاحبان 
قلم و منبر را به اهتمام جدي و موثر بر ايفاي مسووليت 
عمومي در اين زمينه فراخواند. رييسي با تاكيد بر اينكه 
فريضه امر به معروف و نهي از منكر يك مسووليت مهم 
اجتماعي است، به ضرورت تبيين دقيق اين مساله براي 
افكار عمومي اشاره كرد و گفت: امر به معروف و نهي از 
منكر در حقيقت معناي واقعي بايدها و نبايدهاي الهي 
اس��ت و مي طلبد كه به عنوان ي��ك گفتمان جامع بر 
مبناي حفظ كرامت انساني، توجه به نزاكت اجتماعي، 
جذابيت ديني و تابلوي درخشاني از احساس مسووليت 
آحاد جامعه مورد توجه قرار گيرد. رييس جمهور تبيين 
و برجسته سازي مصاديق معروف و منكر در عرصه هاي 
اجتماعي، سياسي، اقتصادي و فرهنگي را ضروري خواند 
و تصريح كرد: در نظام اداري راه افتادن كار مردم، تسهيل 
در خدمت رساني، سالم سازي فضاي اداري، رفع تبعيض 
و مقابله با منكرهايي مثل رشوه و فساد نمونه روشني از 
جريان اثربخش فريضه الهي امر به معروف و نهي از منكر 
است. رييسي توجه به آداب امر به معروف و نهي از منكر 
را مهم خواند و افزود: اگر مطالبه گري براي اجراي معروف 
يا نهي از منكر بدون توجه به آداب آن باشد مشكل آفرين 
خواهد ش��د و همانطور كه رهبر معظم انقلاب تاكيد 
فرموده اند مطالبه گري بايد همراه با دلس��وزي و ارايه 
راهكار براي حل معضل باشد. ضروريست در اين زمينه از 
بهترين روش هاي اثربخش استفاده شود. رييس جمهور 
حمايت قانوني از آمران ب��ه معروف و ناهيان از منكر را 
ضروري دانست و با اشاره به ضمانت هاي قانوني در اين 
موضوع گفت: علاوه بر پشتوانه ضمانت هاي قانوني بايد 
در عمل ه��م آمران به مع��روف از حمايت مجريان در 
بخش هاي اجرايي و قضايي برخوردار و با كمك مردم 
زمينه سالم سازي فضاي عمومي و اداري كشور فراهم 
شود. رييسي با تاكيد بر نقش اثرگذار نيروي انتظامي 
در برقراري نظ��م اجتماعي و با طلب علو درجات براي 
شهداي اخير فراجا، برخورد مهربانانه و با تدبير با افراد 
غافل و همچنين مواجهه هوش��مندانه و در عين حال 
مقتدرانه با ناهنجاري هاي سازمان يافته را رمز موفقيت 
در اين عرصه دانست و با اشاره به نقش رسانه ملي و ساير 
رس��انه ها در فرهنگ سازي عمومي، تقويت فرهنگ و 
تبيين را به عنوان اولويت اساسي در فريضه امر به معروف 

و نهي از منكر مورد تاكيد قرار داد.

آيت الله حسن صانعي 
درگذشت

حس��ن صانعي عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام 
روز جمعه - ۳0 تيرماه - در سن ۸۹ سالگي درگذشت.

آيت الله حسن صانعي متولد ۱۳۱۳ در نيك آباد اصفهان 
بود كه در سال ۱۳۶2 متعاقب حكم امام راحل به عنوان 
سرپرست بنياد پانزده خرداد منصوب شد.او همچنين با 
حكم رهبر انقلاب اسلامي به عضويت مجمع تشخيص 
مصلحت نظام نيز منصوب شده بود.وي برادر بزرگ تر 

مرحوم آيت الله يوسف صانعي بود.
حسن صانعي با ش��روع  مخالفت هاي امام راحل عليه 
حكومت پهلوي  در آبان  ۱۳4۳ فعاليت سياسي خود را 
آغاز كرد و پس از تبعيد امام  به  خارج  از كشور به  مبارزات  
خود ادامه  داد.در سال ۱۳۵2 به  علت  تداوم  فعاليت هاي 
سياس��ي  از سوي س��اواك  قم دس��تگير و به  سه  سال  
تبعيد در مشكين شهر محكوم  ش��د كه به  علت تداوم 
فعاليت هايش عليه حكومت پهلوي از سال ۱۳۵۳ محل 

تبعيدش به شهرستان  مرند تغيير يافت.
او پس از اتمام دوران تبعيد در ۱۳۵۵ به  قم  بازگش��ت 
و مجدداً فعاليت هاي  سياس��ي  خود را ادام��ه داد و در 
جري��ان  تظاه��رات ۱۹ دي  ۱۳۵۶ ك��ه  در پي  اهانت  
روزنام��ه اطلاعات  به  ام��ام  راحل برگزار ش��د، يكي  از 

سازمان دهندگان  اصلي  اين تظاهرات بود.

سفراي سوئد از كشورهاي 
اسلامي اخراج شوند

مشاور رهبر انقلاب اسلامي در بيانيه اي با اعلام موافقت 
خود با پيشنهاد سيدحسن نصرالله براي اخراج سفراي 
سوئد از كشورهاي اس��لامي، به اهانت مجدد به قرآن 

واكنش نشان داد.
متن اين بيانيه به شرح زير است: 

اين دومين بار اس��ت كه در چند هفته اخير، در كشور 
س��وئد به كت��اب مقدس و آس��ماني قرآن جس��ارت 
مي شود. اين اقدام زشت، حتي با معيارهاي فعلي غرب و 
دموكراسي ليبرال سازگاري ندارد، مگر اينكه در پشت 
صحنه آن هدف ديگري تعقيب شود. آزادي در مكتب 
آنان اينگونه توصيف مي ش��ود كه فرد تا آنجا در انجام 
امور آزاد است كه صدمه اي به ديگران نرساند. جداي از 
نارس بودن اين نظريه، كه بسياري از متفكران آن را نقد 
كرده اند، وقتي عملي صدمه روحي به بسياري از ملت ها 
وارد مي كند و امنيت جهان را با اقدامات افراطي طرفيني 
مهياي مخاطرات جدي مي كند، نمي توان ساده انگارانه 
آن را در حد اعمال متعارف و مجاز دانست كه ملاك آنها 
را فقدان صدمه حسي براي ديگران مي پندارند. گرچه 
بزرگان اديان مختلف و بسياري از مسوولان كشورها 
و سازمان هاي بين المللي اين عمل را محكوم كردند، 
ولي تكرار اين اقدام پليد نشانگر ناتواني اين حد از 

ابراز تأسف است.

از هوشمندسازي يارانه آرد تا روش هاي نوين مشاركت جوانان

خطيب نماز جمعه تهران: 

دولت رييسي، به دنبال مدرن سازي اقتصاد ايران!

برخوردها در زمينه بي حجابي بايد مهرآميز باشد
خطيب موقت نماز جمعه تهران ضمن محكوميت اهانت 
مجدد به قرآن كريم در سوئد، در خصوص مساله حجاب 
گفت: برخوردها در زمينه بي حجابي بايد انس��اني باشد، 
برخوردها بايد مهرآميز باش��د؛ اين دخترها دختران اين 
مملكت هستند، از آن ور آب كه نيامده اند. حجت الاسلام 
والمسلمين س��يد احمد خاتمي در خطبه سياسي نماز 
جمعه اين هفته تهران ضمن دعوت نماز گزاران به حريم 
نگه داشتن براي خدا، بيان كرد: از تيم ملي واليبال جوانان 
كشور به دليل قهرماني در جهان قدرداني مي كنم كه دل 
ملت ايران را ش��اد كردند. اميد اس��ت كه در صراط دين و 
معنويت باشند. راه سعادت همه ما در اين مسير است. وي 
خاطرنشان كرد: مطلب نخست در خصوص اهانت مجدد 
به قرآن كريم در سوئد است كه با حمايت دولت و با حمايت 
پليس سوئد انجام شد. حال اگر يك ديوانه اي يك غلطي 
كرد ما پاي دولت آن كشور نمي نويسيم، اما پليس سوئد 
از اين عمل حمايت كرد. البته ما هيچ نگران نيستيم؛ چرا 
ك��ه با اين كارهاي احمقانه نه از جايگاه دين و نه از جايگاه 
اسلام كم نمي شود. بلكه خود نشان از پيشرفت دين است. 
اما دولت سوئد از اين اقدام حمايت كرده است . ملت هاي 
مسلمان بايد دولت سوئد را پشيمان كنند. از دولت نيز كه 
سفير سوئد را فراخوانده تشكر مي كنم. خطيب موقت نماز 
جمعه تهران اظهار كرد: از مردم و دولت عراق كه جانانه در 
مقابل اين دهن كجي ايستادند و سفير سوئد را به سفارت 

امريكا فراري دادند تشكر ويژه مي كنم. بايد بدانند بازي با 
دين بازي با دم شير است. بايد بدانند بازي با قرآن هزينه 
سختي به دنبال دارد. پيشاپيش نيز از حضور نمازگزاران در 
راهپيمايي باشكوه بعد از نماز جمعه كه اين حركت نابخردانه 
را محكوم مي كند، قدرداني مي كنم. وي در ادامه با اشاره 
به فرا رس��يدن ماه محرم بيان كرد: ماه محرم ماه مجالس 
حسيني است. اين مجالس سرمايه نفيس دين است. اسلام 
با همين مجالس زنده مانده اس��ت. امام صادق )ع( فرمود 
من اين مجالس را دوست دارم. اين مجالس را در هيات ها، 
تكايا و روضه هاي خانگي شاهد هستيم. به مديران هيات ها 
و س��خنرانان توصيه مي كنم قدر اين مجالس را بدانند. از 
مداحان دين نيز كه هنرمندان آييني هستند درخواست 
دارم به دنبال اشعار پرمحتوا و جهت دار باشند و عاشوراي 
امروز را نيز معرفي كنند. روح همه زيارت هاي سيدالشهداء 
همين است كه كل يوما عاشورا، بايد نگاه كنيم كه در كدام 
اردوگاه هستيم؟ آيا در اردوگاه حسيني هستيم يا در اردوگاه 
يزيد هستيم. وي اضافه كرد: امروز اردوگاه حسيني اردوگاه 
نظام اسلامي اس��ت. يك ذره هم از اين شور حسيني كم 
نكنيم. سينه زني، زنجير زني و اطعام هاي با شور حسيني 
برپا كنيم. اينها تعظيم شعائر دين است كه بايد زنده بماند. 
در كنارش به شعور حسيني نيز توجه داشته باشيد. خاتمي 
بيان ك��رد: طي دو هفته اخير دو حركت مقدس ش��كل 
گرفت كه قصد دارم از آنها تجليل كنم. يكي راهپيمايي ۱0 

كيلومتري غدير در تهران بود كه جلوه عشق به علي را نشان 
داد. در اين راهپيمايي عشق به علي را به وضوح مي ديديم. 
يك حركت مقدس و كاملا مردمي و خودجوش بود. مطلقا 
دولتي نبود. نمي دانم برخي ها با علي لج دارند يا با اهل بيت 
لج دارند. مي گويند حرك��ت ۱0 كيلومتري غدير دولتي 
بود، كدام دولتي؟ اين حركت كاملا مردمي و خودجوش 
بود. آفرين به دولتي كه اين همه قدرت داشته باشد. گاهي 
بنده از اين صحبت ها سردرد مي گيرم. مي نويسند اگر اين 
پول ها را خرج حفظ يوزپلنگ ها مي كردند بهتر بود. با خود 
مي گويم اينها عقل ندارند كه اينچنين مي نويسند. با علي 
دشمن هستند، دشمني با نظام را با دشمني با اميرالمومنين 
نشان مي دهند. با آل علي هر كه در افتاد ورافتاد. وي افزود: 
دومين حركت مقدس تجمع��ات عفاف و حجاب بود كه 
از سوي بانوان ش��كل گرفت. بوي عشق به خدا، عشق به 
فاطمه و عشق به زينب از اين تجمعات به مشام مي رسيد. 
تجمعاتي كه كاملا مردمي بود. اين تجمعات جلوه غيرت 
ديني بانوان بود. بهتر است اين تجمعات با مجوز و قانوني 
باشد. افرادي كه از بي حجابي ها ناله مي كنند بدانند يك 
راه گسترش حجاب همين تجمعات مقدس است. همه 
مسوولان از جمله روساي سه قوه دلشان از اين بي حجابي ها 
خون است و قطعا اگر اين تجمعات با ضوابط برگزار شود 
مورد حمايت قرار مي گيرد، اينها مصداق تعظيم ش��عائر 
دين است. خاتمي در ادامه با اشاره به مساله حجاب تصريح 

كرد: من خطيب مردم هستم نمي توانم درد شما را نداشته 
باشم. هر جا كه براي سخنراني مي روم افراد متدين مي آيند 
و مي پرسند كه قصه بي حجابي ها چه مي شود. نكته اول 
اين است كه حجاب چيزي نيست كه ما آخوندها درآورده 
باشيم. حجاب را خدا گفته است، بيش از ۱0 آيه در قرآن 
كريم در رابطه با حجاب آمده اس��ت. تمام مراجع حجاب 
را از ضروري��ات دين مي دانند. يعني همان گونه كه نماز و 
روزه واجب است حجاب نيز از ضروريات دين است. عده اي 
بي حجاب ها را گمراه مي كنند. يكي از گمراهي ها اين است 
كه مي گويند حجاب را آخوندها آورده اند در حالي كه مراجع 
۱00 سال پيش در كتاب ها در اين زمينه نوشته اند. به آن 
عمامه به سرهايي كه با حرف هاي خود زمينه اين اراجيف 
را فراهم كرده و به آن دامن مي زنند توصيه مي كنم كه به 
خودشان بيايند و از خدا و قيامت بترسند. بي حجابي را در 
كشور تئوريزه نكنند و بدانند كه عذاب عليم در انتظار آنها 

است. حجاب از بديهيات دين است.
خطيب موقت نماز جمله تهران در ادامه تصريح كرد: مقام 
معظم رهبري فرمودند بي حجابي هم حرام شرعي است و 
هم حرام سياسي است. در منكر بودن آن شكي نيست اما 
در عرصه نهي از منكر بي حجابي چندي پيش هفت عنوان 
از قرآن كريم را ذكر كردم. امروز مطلبي جديد مي گويم. با 
مريض چگونه رفتار مي شود، به مريض كه سيلي نمي زنند 

با مهرباني درمانش مي كنند. 

كاهش قيمت غيررسمي دلار تا مرز
 ۴۷ هزار تومان

طبق تحليل نايب رييس س��ابق اتحاديه طلا و جواهر 
تهران، طي يك هفته اخير باوجود افزايش قيمت طلا در 
بازارهاي جهاني، همچنان قيمت ها در بازار سكه و طلاي 
داخلي سيري نزولي داشته و قيمت انواع قطعات سكه و 
حباب آنها، مصنوعات طلا و البته ارز به پايين ترين حد 

خود ظرف دو ماه اخير رسيده است.
محمد كشتي آراي اظهار كرد: در هفته اي كه گذشت به 
دليل شرايط اقتصادي امريكا و همچنين كاهش ارزش 
دلار در جهان، قيمت طلا و ساير فلزات سير صعودي 
داشت. در اين هفته قيمت طلا، نقره، پلاتين و ساير فلزات 
گران بها روند افزايشي قيمت به خود گرفت؛ به طوري كه  
هر اونس طلا در اين هفته با ٢٧ دلار افزايش همراه بود. 
نايب رييس سابق اتحاديه طلا و جواهر تهران تاكيد كرد: 
عليرغم سير صعودي قيمت ها در بازارهاي جهاني اما در 
حال حاضر باتوجه به شرايط تقاضا، نوسان كاهشي نرخ 
ارز و تخليه حباب سكه و طلا و به نوعي كاهش معاملات 
سوداگرانه طلا، سبب شد اين هفته قيمت سكه و طلا 
سير نزولي داشته باشد. همانطور كه اشاره شد اين در 
حالي بود كه قيمت طلا در بازارهاي جهاني سير صعودي 
داش��ت. وي در رابطه با تغيي��رات قيمت انواع قطعات 
سكه و طلا در بازار يك هفته اخير و آخرين قيمت ها در 
معاملات پاياني هفته )روز پنجشنبه( گفت: اين هفته 
سكه تمام قديم با ٨٠٠ هزار تومان كاهش روز گذشته 
در آخرين معاملات ٢4 ميليون و ۵٠٠ هزار تومان بود. 
سكه تمام طرح جديد با ٩٠٠ هزار تومان كاهش هفتگي 
به ٢٧ ميليون و ٢۵٠ هزار تومان رسيد. نيم سكه با 4۵٠ 
ه��زار تومان كاهش به ١4 ميليون و ٨٠٠ هزار تومان و 
ربع س��كه با 4٠٠ هزار تومان افت بها نسبت به ابتداي 
هفته  به ٩ ميليون و ٨٠٠ هزار تومان رسيد. سكه هاي 
يك گرمي نيز پنج ميليون و ٩٠٠ هزار تومان در پايان 
هفته تعيين قيمت شد كه نسبت به ابتداي هفته ٣٠٠ 
هزار تومان كاهش را تجربه كرده اس��ت.  كارشناس و 
تحليل گر بازار سكه و طلا، خاطرنشان كرد: در مجموع 
انواع قطعات سكه با كاهش قيمت و البته كاهش حباب 
همراه بوده است. طلاي آب شده نيز در بازار با توجه به 
كاهش تقاضا، با كاهش حباب مواجه شده و ٢٠۵ هزار 
تومان از حباب آن طي يك هفته اخير تخليه شد؛ اين 
درحالي است كه همانطور كه اشاره شد طلا در بازارهاي 
جهاني ٢٧ دلار افزايش قيمت داش��ته است؛ بنابراين 
قسمتي از كاهش قيمت طلاي آب ش��ده )١٧ عيار( 
تخليه حباب آن و بخشي ديگر مربوط به كاهش نرخ 
ارز اس��ت. در پايان هفته هر مثقال طلاي آب شده در 
محدوده قيمتي ١٠ ميليون تومان قرار داشت؛ هر گرم 
طلاي ١٨ عيار نيز با 4٧ هزار تومان كاهش بها نسبت به 
ابتداي هفته در آخرين معاملات روز گذشته )پنجشنبه( 
دو ميليون و ٣١٧ هزار تومان ب��ه ازاي هر گرم قيمت 
داشت.  كشتي آراي تاكيد كرد: حباب انواع قطعات سكه 
در اين هفته با كاهش همراه بود. حباب سكه تمام طرح 
جديد به عنوان شاخص حباب در يك هفته اخير 4٠٠ 
هزار تومان كاهش داشته و در حال حاضر در محدوده 
چهار ميليون و ۶٠٠ هزار تومان قرار دارد؛ اين  درحالي 
است كه حباب سكه تا هفت ميليون و ۵٠٠ هزار تومان 
هم بزرگ شده بود. بنابراين مي توان گفت كه طي ۵.١ 
ماه گذشته قيمت سكه و حباب آن، طلا و ارز سير نزولي 
داشته و روز گذشته به پايين ترين  رقم خود طي دو ماه 
اخير رسيده اس��ت؛ فلذا عددهاي فوق الذكر در دو ماه 
گذشته بي سابقه بوده و ركوردي تازه در دو ماه گذشته 
بود.  وي ب��راي هفته پيش رو نيز پيش بيني كرد: براي 
هفته آينده پيش بيني مي ش��ود كه با توجه به اينكه 
نوسان قيمت اونس كه فعلا تاثيري بر بازار داخل ندارد 
و همچنين با توجه به ايام سوگواري كه پيش رو داريم، 
كاهش تقاضا خواهيم داشت و طبيعتاً كاهش تقاضا منجر 
به تخليه بيشتر حباب سكه خواهد شد. نكته قابل توجه 
و اساسي در خصوص سكه و طلا اين است كه يك ماهي 
مي شود كه سوداگران سكه و طلا از بازار خارج شده اند 
و اكثر معاملات سكه و طلا واقعي و مصرفي بوده است و 
ديگر معاملات سوداگرانه براي خريد سكه و طلا نداريم 
و اين خود تأثير بسزايي در كاهش قيمت ها و هيجانات 
بازار داشته است.  قيمت انواع ارز در هفته اي كه گذشت 
روند نزولي را در بازار تجربه كرد و هر دلار امريكا تا مرز 4۷ 
هزار تومان در بازار آزاد )غير رسمي( كاهش يافت. شنبه 
هفته گذشته )24 تير ماه( بازار ارز با ثبات نسبي قيمت 
نسبت به آخرين ساعات معاملات در روز پنجشنبه هفته 
گذشته )22 تير ماه(، كار خود را آغاز كرد، اما قيمت انواع 
ارز تا ديروز روند نزولي خود را ادامه داد. به عنوان مثال 
هر دلار امريكا در روز شنبه هفته گذشته )24 تيرماه( 
در بازار آزاد )غيررسمي( به حدود 4۹ هزار و ۵00 تومان 
رسيده بود، اما همين نرخ تا روز يكشنبه با نوسان چند 
صد توماني مواجه شد. دوشنبه هفته جاري نيز چند صد 
تومان كاهش يافت. همين روند قيمتي تا روز پاياني اين 
هفته )پنجشنبه 2۹ تيرماه( ادامه پيدا كرد و دلار نهايتا 
با بيش از هزار تومان كاهش نرخ با قيمت 4۸ هزار و ۳00 
تومان هفته خود را به پايان رساند. البته قيمت دلار به 
صورت اسكناس و حواله روند با ثباتي را تجربه كرد. به 
گونه اي كه شنبه هفته گذشته 24 تير ماه به ترتيب 4۱ 
هزار و 2۵۷ تومان و ۳۷ هزار و ۵0۷ تومان قيمت گذاري 
ش��د و تا ديروز با افزايش دو توماني به 4۱ هزار و 2۵۹ و 
۳۷ هزار و ۵0۹ تومان رسيد. يورو نيز در نخستين روز 
اين هفته در حدود ۵۵ هزار تومان معامله شده بود، اما 
بعد از گذش��ت دو روز، يعني دوشنبه نرخ آن با كاهش 
۶00 توماني مواجه و ۵4 هزار و ۶00 تومان معامله شد 
و نهايتا به ۵۳ هزار تومان هم نزديك شد. نرخ اسكناس 
و حواله يورو در مركز مبادله ارز و طلا نيز اين روند نزولي 
را داشت. چرا كه از ابتداي هفته گذشته به ترتيب از 4۶ 
هزار و ۳۵۸ تومان و 42 هزار و ۱4۳ تومان به 4۶ هزار و 
۱۸۸ تومان و 4۱ هزار و ۹۸۹ تومان رسيد. درهم و ساير 
ارزها نيز در بازار به تبعيت از دلار و يورو روند قيمتي نزولي 
را تجربه كردند و بايد ديد در ادامه و هفته هاي پيش رو 

كاهش قيمت ها در بازار ارز تا كجا ادامه خواهد داشت.

سكه، طلا و ارز در پايين ترين 
رقم خود در ٢ ماه اخير



يكي از دلايل مه��م عدم رونق پروژه ه��اي بزرگ در 
اي��ران، عدم تامي��ن منابع مالي آنهاس��ت. علي رغم 
اينكه اين وظيفه دولت بوده كه ساز و كارهاي تامين 
مالي پروژه هاي بزرگ را از سرمايه هاي مردمي و بازار 
سرمايه را طراحي و اجرا كند ولي در اين سال ها براي 
استفاده از مش��اركت مردم و بخش خصوصي غفلت 
شده و رونق چنداني نداشته است. بالعكس آن ريسك 
سرمايه گذاري نيز طي ساليان اخير افزايش يافته است 
ولي توليد و سرمايه  در اغلب كشورهاي توسعه يافته يا 
در حال توس��عه در دنيا مانند ايالات متحده، فرانسه، 
هند، كره جنوبي و ژاپن با وضغ قوانين مختلفي از جمله 
ماليات بر عايدي س��رمايه، از بازدهي سرمايه گذاري 
در فعاليت ه��اي غيرمولد مثل خري��د خانه، طلا، ارز 
و... كاس��ته اند تا ديگر محل س��رمايه گذاري كاذب و 
سوداگري نباش��ند و با طرح هاي تش��ويقي متنوع، 
جذابيت فعاليت هاي توليدي و مولد را بيشتر كرده اند. 
به گزارش خبرنگار »تعادل« برخلاف سياست اغلب 
كش��ورها، در ايران به فعاليت هاي غيرمولد مالياتي 
تعلق نمي گيرد و از طرفي در مقابل از همه فعاليت هاي 
اقتصادي مفي��د و مولد كه منجر به رش��د اقتصادي 
مي ش��ود انواع و اقس��ام ماليات ها اخذ مي شود.اين 
عوامل حجم بالايي از نقدينگي موجود در كشور را به 
س��مت فعاليت هاي غيرمولد و بعضا سوداگرانه روانه 
كرده است. باتوجه به حجم عظيم نقدينگي خلق شده 
در س��ال هاي اخير و ضرورت توس��عه ابر پروژه هايي 
كه در مرحله تامين مالي مانده اند، ايجاد ساز و كاري 
براي وصل كردن سرمايه هاي مردمي به اين پروژه ها 

اهميت بالايي دارد.
در اين ميان ميادين نفت و گاز كه جزو سرمايه هاي ملي 
كشور بوده و به نوعي ثروت ملي به شمار مي آيند توسعه 
رونق آنها جزو اهداف اصلي دولت است و مساله مهمي 
كه اين توس��عه را در كش��ور به تعويق انداخته اتكاي 
بيش��تر پروژه هاي بزرگ نفتي و گازي به تسهيلات 
بانكي و بودجه دولتي هست كه متاسفانه در سال هاي 
اخير به مشكل خورده و عملا توسعه صنعت نفت و گاز 
متوقف شده است.  بسياري از پروژه هاي كلان حوزه 
انرژي كش��ور نظير احداث پتروپالايشگاه ها، توسعه 
ميادين نفت و گاز و احداث پتروشيمي ها به علت عدم 

آشنايي مديران پروژه با ابزار هاي مالي جديد و تكيه بر 
روش هاي قديمي با تاخير هاي قابل توجه چند ساله 
مواجه هستند و تاخير در اين پروژه هاي كلان علاوه بر 
ايجاد بي نظمي در طرح هاي توسعه اي كشور موجب 
كاهش جذابيت اقتصادي طرح به دليل كاهش نرخ 
بازده داخلي به ازاي هر س��ال تاخي��ر در بهره برداري 

مي شود.
يك��ي از اقدامات كلي��دي براي هداي��ت نقدينگي، 
س��ازوكار مربوط به تامين مالي مردمي و مش��اركت 
بخش خصوص��ي با بخ��ش عمومي اقتص��اد تحت 
سازوكار شركت سهام عام پروژه است. شركت سهام 
عام پروژه س��ازوكار تامين مالي با تضمين كف سود 
سالانه و سهام ممتاز اس��ت كه راهكار بسيار مهمي 

براي پروژه هاي پربازده بخش نفت و گاز است. ازجمله 
پروژه هايي كه به دليل مش��كل تامين منابع مالي در 
اين سال ها پيش نرفته است پروژه هاي پالايشگاهي و 
پترو پالايشگاهي بوده است. به همين دليل با در نظر 
گرفتن شرايط ويژه كشور كه با سه مساله تحريم هاي 
همه جانبه، نقدينگي سرگردان و كمبود منابع دولتي 
براي پيش برد پروژه هاي بزرگ پتروپالايشگاهي در 

كشور درگير است.
يك��ي از راه هاي پيش��نهادي براي بهب��ود و افزايش 
جذابيت اين بخش، در زمينه توس��عه زنجيره ارزش 
نفت خام، استفاده از ابزار مهم تنفس خوراك در اعمال 
جذابيت بيشتر براي پروژه هاي بلندمدت صنعت نفت 
و گاز است. تنفس خوراك نفت خام به فرآيند استفاده 

از نفت خام به صورت رايگان در سال اول ساخت پروژه 
است كه موجب خواهد شد كه نرخ بازگشت سرمايه 

پروژه يا IRR به شدت افزايش يابد.
 ب��ه دلي��ل برخ��ورداري از امتياز تنفس خ��وراك و 
تخفيف خوراك نفت خام 10 درصد از جذابيت هاي 
س��رمايه گذاري قابل توجهي نيز برخوردار هستند. 
تنفس خوراك با بازگشت كل سرمايه پروژه در سال 
اول بهره ب��رداري و تخفي��ف 10 درصد خوراك نيز با 
كاهش محسوس در هزينه هاي عملياتي در مجموع 
موجب ارتقاي بيش از 5 درصدي نرخ بازده داخلي يا 
IRR ارزي اين طرح هاي مي شود. بنابراين پيش بيني 
مي شود پروژه ها با استقبال سرمايه گذاري نيز مواجه 

شوند.
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وزير نيرو: 
ناترازي برق در كشور را

به حداقل رسانديم
وزير ني��رو گف��ت: در س��ال هاي 1۴01 و 1۴0۲ 
اقدامات و برنامه هايي مصوب شد و با مديريت برق 

ناترازي را به حداقل رسانديم.
به گزارش مهر، علي اكبر محرابيان در ايين افتتاح 
پست برق ۴00 به ۶۳ كيلوولت باغستان اظهار كرد: 
به دليل رشد جمعيت در استان البرز و شهرستان 
كرج بايد در راستاي ايجاد زيرساخت هاي برق نيز 

اقدامات ويژه اي صورت گيرد.
وي بيان ك��رد: وزارت نيرو ب��راي مديريت برق در 
سال هاي 1۴01 و 1۴0۲ اقدامات و برنامه هايي را 
مصوب كرد و ب��ا مديريت برق ناترازي را به حداقل 

رساند.
وزير نيرو تصريح كرد: از جمله اين اقدامات احداث 
خطوط و پست هايي در شبكه برق كشور است كه در 
اين راستا بايد براي استان البرز نخستين پست ۴00 

كيلو ولت در باغستان احداث مي شد.
وي خاطرنشان كرد: اين پست جزو طرح هاي توسعه 
توانير بود و براي اينكه بتوانيم در تابس��تان امسال 
ناترازي ها را در استان رفع كنيم اين طرح با همت 
پيمانكار سرعت بس��يار خوبي گرفت و در حداقل 

زمان خوشبختانه به مرحله بهره برداري رسيد.
محرابيان گف��ت: در حال حاضر بيش از ۷0 درصد 
اين پست بارگيري شده و اين امر نشانگر نياز شديد 

شبكه به اين پست است.
وي اظهار كرد: اميدواريم با احداث پست هاي ديگر 
در استان البرز در سال جاري و سال آينده تمام نياز 

توسعه برق استان را پاسخگو باشيم.
وزير نيرو بيان كرد: در همين راستا بايد يك پست 
۴00 كيلوولت ديگر در منطقه كمال آباد استان اجرا 
شود و نيز تعدادي پست ۲۳0 كيلو ولت نيز وجود 

دارد كه احداث آن در برنامه قرار دارد.
وي متذكر شد: در همين رابطه پست اشتهارد نيز 
جزو ضروريات محسوب مي شود و بايد در حداقل 

زمان به بهره برداري برسد.

۷ نيروگاه تجديدپذير
براي عرضه به بورس معرفي شدند

مديرعامل ش��ركت مديريت ش��بكه برق ايران از 
معامله بيش از ۹۲ ميليون كيلووات ساعت انرژي 
توليدي برق نيروگاه ه��اي تجديد پذير در تابلوي 
سبز بورس خبر داد و گفت: علاوه بر ساتبا تاكنون ۷ 
نيروگاه خصوصي تجديدپذير اقدام به فروش برق 

در اين تابلو كرده اند.
به گزارش وزارت نيرو، مصطفي رجبي مش��هدي 
با اش��اره به راه اندازي تابلو سبز در بورس از ابتداي 
خرداد م��اه 1۴0۲ گفت: تاكنون در مجموع بيش 
از ۹۲ ميليون كيلووات ساعت انرژي توليدي برق 
نيروگاه هاي تجديد پذير در اين تابلو معامله شده 
اس��ت كه حجم معاملات براي تحويل تير ماه 55 
ميليون كيلووات س��اعت و براي تحويل مرداد ماه 
۳۶.8 ميليون كيلووات س��اعت )آمار معاملات تا 

تاريخ ۲۶ تير ماه( بوده است.
سخنگوي صنعت برق تصريح كرد : بر اساس قوانين 
و مقررات موج��ود، تمامي مصرف كنندگان بالاي 
يك مگاوات و ادارات و سازمان هاي دولتي و عمومي 
موظف به تامين بخش��ي از برق مصرف��ي خود از 

نيروگاه هاي تجديد پذير هستند.
رجبي مشهدي با تاكيد بر اينكه با راه اندازي تابلوي 
سبز در بورس انرژي، اين دسته از مصرف كنندگان 
مي توانند برق س��بز مورد نياز خود را از اين محيط 
خريداري كنند، گفت : خريداران برق در اين تابلو 
علاوه بر ايف��اي تعهدات قانوني خود، از برنامه هاي 
مديريت مصرف وزارت نيرو و مديريت شبكه برق 
كش��ور )به غير از موارد اضطراري و بحراني شبكه 
سراسري برق( معاف مي شوند و مي توانند برق پايدار 

و مطمئن دريافت نمايند.
مديرعامل مديريت شبكه برق ايران در ادامه گفت: 
در تير ماه 1۴0۲ بر اس��اس آمار بورس انرژي، ۲0 
مصرف كننده برق اقدام به خريد برق از تابلوي سبز 
كرده اند كه از اين ميان 11 شركت از زيرمجموعه 
شركتهاي برق منطقه اي و ۹ شركت از زيرمجموعه 

شركتهاي توزيع بودند.
سخنگوي صنعت برق در ادامه از ۷ نيروگاه خصوصي 
تجديدپذير نيز كه در اين مدت اقدام به فروش برق 
در تابلوي سبز برق كرده اند خبرداد و گفت: علاوه 
بر نيروگاه ه��اي خصوصي، س��ازمان انرژي هاي 
تجديدپذير و بهره وري برق )ساتبا( نيز در تابلوي 

سبز حضور دارد.
وي افزود: در معاملات برق مرداد ماه نيز در مجموع 
تعداد 1۴ ش��ركت اقدام به خريد ب��رق كردند كه 
از اين ميان ۷ ش��ركت از زيرمجموعه ش��ركتهاي 
برق منطقه اي و ۷ ش��ركت ديگ��ر از زيرمجموعه 
شركت هاي توزيع نيروي برق بودند. علاوه بر ساتبا، 
1۴ نيروگاه خصوص��ي تجديدپذير نيز در اين ماه 

اقدام به فروش برق در تابلوي سبز برق كرده اند.
سخنگوي صنعت برق با بيان اينكه تاكنون تعداد 
1۷ نيروگاه تجديد پذي��ر با ظرفيت منصوبه ۲08 
مگاوات توسط ش��ركت مديريت شبكه برق ايران 
به بورس انرژي معرفي ش��ده اند، گفت: بر اس��اس 
ضرايب اعلام شده ساتبا، امكان عرضه 108 مگاوات 
ظرفيت در هر ساعت را دارند و از اين ميزان تعداد 
1۳ نيروگاه خورشيدي و ۳ نيروگاه بادي و 1 نيروگاه 

برق آبي هستند.
س��خنگوي صنعت برق در پايان گفت: بر اس��اس 
هماهنگي هاي صورت گرفته با ساتبا و بورس انرژي، 
فرآيند حضور سرمايه گذاران و توليد كنندگان برق 
س��بز در بورس در حال پيگيري اس��ت و در آينده 
نزدي��ك تعداد بيش��تري از توليد كنن��دگان برق 

تجديد پذير در اين بازار حضور خواهند داشت.

»تعادل« گزارش مي دهد

راهكارجذابيتسرمايهگذاريمردميدرپتروپالايشگاهها

ردپاي نفتي شركت هاي بين المللي از خزر تا خليج فارس

تجربيات تكراري  مصائب مستمر در اقتصاد

افزايش ۱،۹ درصدي قيمت گاز طبيعي در اروپا 
طي يك روز

روسيه همچنان در تامين نفت چين
 پيشتاز است

يك كارشناس حوزه انرژي گفت: اكنون شركت هاي 
چندمليتي غير از عراق؛ در خزر، آسياي ميانه و تقريبا 
تمام كشورهاي حاشيه خليج فارس نيز ردپا دارند تا 
سرمايه و سود نفتي خود را تضمين كنند. اين مساله اي 
اس��ت كه ايران بايد در زمينه توسعه ميادين نفتي و 

گازي به خصوص ميادين مشترك مدنظر قرار دهد.
محمود خاقان��ي در گفت وگو با ايلن��ا، درباره تعريف 
پروژه ه��اي نفت��ي عراق ب��ا همكاري ش��ركت هاي 
بين المللي و تاثير آن بر توليد و بازاريابي انرژي ايران 
اظهار داش��ت: اخيرا توتال فرانس��ه با عراق به تفاهم 
رسيده و قرار است مبلغ ۲۷ ميليارد دلار در اين كشور 
سرمايه گذاري كند، همين ميزان سرمايه گذاري را نير 
با همكاري چين و روس��يه در قطر امارات و عربستان 
پيگيري  مي كن��د. در عراق بخش هاي��ي كه مخازن 
مش��ترك نفتي با ايران بوده و جزو مخ��ازن غني به 
حساب مي آيند ش��ركت هاي امريكايي مثل اگزون 

موبيل و شورون نيز كه خود قبلا در زمينه اكتشاف و 
توسعه حضور داشتند؛ اكنون هم برنامه هايي در دستور 
كار دارند، علاوه بر اينها لوك اويل و گس پروم روسي 
نيز در عراق فعال هستند. وي افزود: نكته مهم اينكه 
شركت هاي بزرگ نفتي بين المللي چه از نوع چيني و 
روس و چه امريكايي و اروپايي سعي دارند كيك نفت 
آسان و كم هزينه خاورميانه را دراين شرايط اقتصادي 
نگران كننده بين المللي مثل رك��ود و تورم در امريكا 
و اروپا بين خودش��ان تقس��يم كنند و البته حمايت 
دولت هاي خ��ود را نيز دارند، به طور مثال از زماني كه 
جنگ اوكراين آغاز شد هم شركت هاي بزرگ روسي 
و چيني و هم اروپايي و امريكايي سود كلاني داشتند 
به ط��وري كه بايدن اع��لام كرد ش��ركت هاي نفتي 
امريكايي از زمان شروع جنگ اوكراين ۲00 ميليارد 

دلار سود كردند. 
اين كارش��ناس حوزه انرژي تصريح كرد: در هر حال 

وراي اهدافي كه شركت هاي بزرگ نفتي بين المللي 
در كش��ورهايي مثل عراق دنبال مي كنند آنگونه كه 
مش��خص بوده و قابل انكار نيست؛ عراق با توليد رقم 
بسيار بالا در بازار جايگزين ايران در اوپك و بازار نفت 
ش��ده و كش��ور ما به رديف پايين تري در اوپك تنزل 

يافته است. 
وي با اشاره به اهداف كمپاني هاي نفتي در كشورهاي 
داراي ذخاير انرژي گفت: اكنون كشوري مثل فرانسه 
از نظر توليد انرژي هس��ته اي به اشباع رسيده يعني 
نيروگاه هاي هسته اي فرانس��ه بيش از عمر طبيعي 
خود كار كرده اند و بايد تعطيل شوند. با اين وضعيت 
فرانسه به شدت به واردات گاز طبيعي و فسيلي نياز دارد 
بنابراين از هر اهرمي براي تامين انرژي خود كه در پي 
اوضاع جنگ روس��يه و اوكراين هم دچار چالش سده 
بود بهره مي برد. خاقاني تاكيد كرد: اكنون شركت هاي 
بين المللي با الهام از تجارب جنگ روسيه و اوكراين و 

چالشي كه كشورهاي اروپايي در زمينه تامين انرژي 
دچار شدند در پي اتخاذ تدابير بلندمدت براي دستيابي 
به منابع ارزان و مطمئن انرژي هس��تند و در اين بين 
عراق بهترين گزينه در راستاي نيل به اين اهداف است. 
وي بيان داشت: اكنون شركت هاي چندمليتي غير از 
عراق؛ در خزر، آسياي ميانه و تقريبا تمام كشورهاي 
حاش��يه خليج فارس نيز ردپا دارند تا سرمايه و سود 
نفتي خود را تضمين كنند. اين مساله اي است كه ايران 
بايد در زمينه توسعه ميادين نفتي و گازي به خصوص 

ميادين مشترك مدنظر قرار دهد.
اين كارش��ناس حوزه انرژي خاطرنش��ان كرد: آنچه 
مشهود است اينكه شركت هاي نفتي بين المللي راضي 
به تداوم تحريم نفت ايران هستند تا ايران از محاسبات 
آينده س��رمايه گذاري براي تامين امنيت نفت و گاز 
حذف شده باش��د تا خود با س��هولت بيشتري روي 

كشورهاي ديگر از جمله عراق تمركز كنند.

انداخته ش��ود تا اش��تباه بودن اين تصميم مشخص 
ش��ود. از سوي ديگر نه تنها ايده نظام ارزي تك نرخي 
محقق نش��ده، بلكه چندين و چند نرخ ارز در اقتصاد 
ايران جولان مي ده��د. ارز ۲8500 توماني )به جاي 
ارز ۴۲00 توماني(، ارز ۳8هزار توماني مبادله اي و ارز 
بازار آزاد )50هزار تومان��ي( بخش هايي از نرخ ارز در 
كشورمان است كه سر و ساماني ندارد. موضوع رانت و 
ويژه خواري هم نه تنها از ميان نرفته، بلكه اعداد و ارقام 
بزرگ تري جابه جا مي شود. هر زمان كه فرد، جريان 
يا گروهي در اين كشور صحبت از نظام تك نرخي ارز 
مي كند با خودم مي گويم كه اين فرد يا جاهل است يا 
اينكه به دنبال مفسده اي است. اقتصاد ايران به دليل 
تحريم هاي اقتصادي با كمبود ارز مواجه است. وقتي 
كمبود ارز وجود داشته باشد، نظام تك نرخي كردن ارز 

يك شوخي تلخ است.وقتي توزيع ارز محدود مي شود 
و براي كالاهاي اساس��ي نرخ خاص��ي در نظر گرفته 
مي شود، طبيعي است نرخ دوم و سوم هم ايجاد شود. 
وقتي عنوان مي شود كه ارز دانشجويي فلان نرخ است؛ 
بدون ترديد براي برخي ديگ��ر از نيازها بازار ديگري 
شكل مي گيرد. مسافرت هاي خارجي، انتقال سرمايه، 
واردات، تبدي��ل ارز و... باع��ث مي ش��وند تا نرخ هاي 

متعددي شكل بگيرند. 
اين وضعيت طبيع��ي در زمان كمب��ود ارز و تحريم 
است. حالا اگر دولتي قوي باشد و تخصص را در راس 
برنامه هايش قرار داده باشد، تنها ۲نرخ به وجود مي آيد، 
اما براي دولت هاي فشل، بايد منتظر بازار ارزي ۳نرخي 
و بيشتر باشيم. تنها در دولت اصلاحات بود كه به دليل 
بهبود مناسبات ارتباطي با جهان و تعامل در داخل و 

خارج نرخ ارز به سمت ثبات و يك نرخي حركت كرد. 
اما از س��ال 1۴00 به بعد، دولتي كه قرار بود با نرخ ارز 
۴۲00 توماني، رانت و فساد ارزي را از ميان ببرد، امروز 
ناچار اس��ت نرخ ارز ۲8500 توماني تخصيص دهد و 
فاصله اين نرخ تا 50هزار تومان نرخ بازار آزاد، قيمتي 
است كه سوداگران و رانت خواران از آن بهره مي برند. 
افراد و جرياناتي كه به دولت و نهادهاي با نفوذ نزديك 
هستند از ارز ۲8500 توماني بهره مي برند و بعد اقلام 
وارداتي را در بازار آزاد با نرخ آزاد به فروش مي رسانند! 
زماني كه ارز ۴۲00 توماني حذف شد و يارانه ها افزايش 
پيدا كرد، بسياري از تحليلگران گفتند اين روند باعث 
رش��د تورم، افزايش رانت و بروز مشكلات معيشتي 
براي مردم مي ش��ود. هنوز وعده ه��اي تيم اقتصادي 
دولت در گوشم زنگ مي زد. در آن زمان وزير اقتصاد 

مي گفت كه اف��رادي ك��ه ارز ۴۲00 توماني دريافت 
كرده ان��د، ارز را گرفته و بعد در بازار آزاد فروخته اند. يا 
كالا ب��ا ارز ارزان وارد كرده و با نرخ ارز آزاد فروخته اند. 
امروز ه��م همين معادله حاكم اس��ت. س��وداگران 
ارزهاي ارزان )۲8500توماني( مي گيرند و سودهاي 
نجومي مي كنند. اما اين ميان مردم قرار دارند كه بار 
س��نگين گراني ها و 10برابر قيمت برخي اقلام را به 
دوش مي كشند. همه اين تجربيات تكراري اما باعث 
نش��ده تا مس��وولان دولتي، متوجه اصل شفافيت، 
تخصص گرايي، شايسته سالاري، ضرورت استفاده از 
مشاوران كاربلد و توسعه مناسبات ارتباطي با جهان 
و... ش��وند.هنوز كه هنوز است، تجربيات قبلي تكرار 
مي ش��وند و هنوز كه هنوز است مصائب دهشتناك 

مي آفرينند.

ش��اخص قيمت گاز اروپ��ا 1.۹ درصد ط��ي يك روز 
افزايش يافته و به ۳0 دلار و ۷۳ س��نت در هر مگاوات 
ساعت رسيده اس��ت كه دليل اصلي آن روي آوردن 
نيروگاه هاي برق به اس��تفاده از گاز به خاطر كاهش 

توليد برق بادي است.
به گزارش خبرگزاري تس��نيم به نقل از اويل پرايس، 
كاهش س��رعت باد در سراسر اروپا توليد برق بادي را 
در بحبوحه گرماي ش��ديد در بسياري از مناطق اين 
قاره پايين آورده و قيمت ش��اخص گاز طبيعي را در 

آمستردام افزايش داده است.
ش��اخص گاز اروپا 1.۹ درصد ط��ي يك روز افزايش 
يافته و به ۳0 دلار و ۷۳ س��نت در هر مگاوات ساعت 
رس��يده اس��ت. با افزايش تقاضا براي گاز از س��وي 

نيروگاه هاي برق و كاهش س��رعت باد، تقاضا براي 
توليد برق گازي طي يك روز گذشته بالا رفته است. 
عراق اعلام كرد: تجارت نفت عراق در ازاي گاز ايران 
جهت پرداخت بدهي اين كشور نروژ تلاش مي كند 
با عرضه بيش��تر گاز مانع افزايش بيش از حد قيمت 

آن شود.
نروژ در حال حاضر و پس از قطع ارس��ال گاز روس��يه 
از طريق خط لوله ب��ه اكثر مصرف كنندگان اروپايي، 

بزرگ ترين عرضه كننده گاز به اين قاره است.
انتظار مي رود توليد برق بادي در آلمان در روز جمعه به 
۳.5 گيگاوات برسد و اوج توليد برق بادي در انگليس در 
روزهاي پنجشنبه و جمعه ۲.۶ تا ۲.8 گيگاوات باشد، 

در حالي كه كل ظرفيت توليد آن ۲۲ گيگاوات است.

بر اس��اس داده هاي گمركي، واردات نف��ت خام چين از 
روسيه طي ماه گذشته ميلادي به بالاترين حد خود رسيد 
و باعث شد اين كشور تحريم شده جايگاه خود را به عنوان 

بزرگ ترين تامين كننده نفت پكن حفظ كند.
به گزارش تسنيم به نقل از راشاتودي، بر اساس داده هاي 
گمركي، واردات نفت خام چين از روسيه طي ماه گذشته 
ميلادي به بالاترين حد خود رسيد و باعث شد اين كشور 
تحريم شده جايگاه خود را به عنوان بزرگ ترين تامين كننده 
نفت پك��ن حفظ كن��د. داده هاي گمرك چي��ن كه روز 
پنجشنبه منتشر شد نش��ان داد كه حجم جريان نفت از 
روسيه در ژوئن به 10.5 ميليون تن رسيده است كه نسبت 
به ماه مشابه سال گذشته بيش از ۴0 درصد افزايش نشان 
مي دهد. در ماه ژوئن واردات نفت خام چين از روسيه از نظر 

ارزش، 5.۲۲ ميليارد دلار بوده است. در ماه مه، اين واردات 
به ۹.۷ ميليون تن معادل 5.1۴ ميليارد دلار رسيد. بر اساس 
اين گزارش، در مجموع طي شش ماه نخست سال جاري 
ميلادي، چين بيش از 50 ميليون تن نفت از روسيه وارد 
كرده است. روسيه امسال به لطف تخفيف هاي زياد ارايه 
شده توسط اين كشور تحريم شده، از عربستان پيشي گرفته 
و در صدر فهرست تأمين كنندگان نفت چين قرار گرفته 
است. عربستان سعودي با تحويل بيش از ۴۶ ميليون تن 
در نيمه اول سال جاري، دومين تامين كننده بزرگ چين 
محسوب مي شود. عراق با بيش از ۲۹ ميليون تن در جايگاه 
سوم قرار دارد. بر اساس داده هاي رسمي، در سال ۲0۲۲، 
كل خريد نفت خام چين از روسيه 8 درصد نسبت به مدت 

مشابه سال قبل از آن افزايش يافت.

ادامه از صفحه اول

نفت برنت
از مرز ۸۰  دلار عبور كرد

قيمت نفت برنت در معاملات روز جمعه بازار آس��يا 
تح��ت تاثير كاهش ذخاير امري��كا و عرضه كمتر از 
س��وي توليد كنندگان بزرگ، افزايش يافت. بهاي 
معاملات نفت برنت با ۶8 سنت افزايش، به 80 دلار 
و ۳۲ سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات وست 
تگزاس اينترمديت امريكا با ۶5 س��نت افزايش، به 
۷۶ دلار و ۳0 س��نت در هر بش��كه رسيد. قيمت ها 
روز پنجش��نبه با اندكي افزايش بسته شده بودند. 
نفت برنت از ابتداي هفته جاري تاكنون حدود 0.۶ 
درصد و شاخص نفت امريكا 1.۲ افزايش پيدا كرده 
كه چهارمين رشد هفتگي متوالي براي هر دو شاخص 
خواهد بود. انتش��ار آمار اقتصادي ضعيف چين در 
معاملات هفته جاري، رش��د قيمت نفت را محدود 
كرد. دومين مصرف كننده بزرگ نفت جهان هفته 
جاري آماري منتش��ر كرد كه رش��د مايوس كننده 
توليد ناخالص داخلي اين كش��ور در سه ماهه دوم 
امسال را نش��ان داد و احتمال عدم تحقق رشد پنج 
درصدي سالانه هدف گذاري ش��ده از سوي دولت 
را برانگيخت. با اين حال اميدواري به اجراي تدابير 
محرك مالي بيشتر از سوي بانك مركزي و اقدامات 
محرك بيشتر براي پشتيباني از اقتصاد، فضاي مثبت 
را در بازار ايجاد كرده اس��ت. تحليلگران بانك ملي 
استراليا در يادداشتي نوشتند: قيمت هاي بالاتر نفت 
در پي اظهارات مثبت در خصوص تدابير محرك مالي 
چين روي داده است. پكن روز چهارشنبه اعلام كرد 
برنامه هايي را براي رش��د در 10 بخش و همچنين 
افزايش حمايت از ش��ركت هاي خصوصي، تدوين 
كرده است. عوامل بنيادين هم از قيمت ها پشتيباني 
كرده است. عربستان سعودي اوايل ماه ميلادي جاري 
اعلام كرد كاهش توليد داوطلبانه يك ميليون بشكه 
در روز را در اوت ادامه خواهد داد. همزمان، روس��يه 
اعلام كرد كه صادرات نفت خ��ود را در ماه ميلادي 
آينده به ميزان 500 هزار بشكه در روز كاهش خواهد 
داد. بر اساس گزارش رويترز، همچنين اداره اطلاعات 
انرژي امريكا روز چهارشنبه اعلام كرد كه ذخاير نفت 
امريكا هفته گذشته با رشد صادرات و استفاده بيشتر 

پالايشگاه ها، كاهش پيدا كرده است.

ركود اقتصادي مانع افزايش 
مصرف جهاني برق مي شود

آژانس بين المللي ان��رژي )IEA( پيش بيني كرد 
بحران انرژي و ركود اقتصادي، رشد تقاضاي جهاني 
براي برق در سال ۲0۲۳ را آهسته مي كند اما تقاضا 
در سال ۲0۲۴ احتمالا بهبود پيدا خواهد كرد كه 
به معناي ضرورت توس��عه بيشتر ظرفيت  نيروي 
تجديدپذير است. به گزارش ايسنا، آژانس بين المللي 
انرژي پيش بيني كرد نرخ رشد جهاني مصرف انرژي 
در س��ال ۲0۲۳ به كمتر از دو درصد در مقايسه با 
۲.۳ درصد در سال ۲0۲۲ كاهش پيدا مي كند كه 
پايين تر از ميانگين ۲.۴ درصدي پنج ساله پيش از 
دوران پاندمي كوويد 1۹ اس��ت. اما در سال ۲0۲۴ 
با بهبود دورنماي اقتصادي، به ۳.۳ درصد افزايش 
پيدا مي كند. اين آژانس پيش بيني كرد كه نيروي 
تجديدپذير، رشد پيش بيني شده تقاضا براي برق 
در س��ال جاري و س��ال آينده را پوشش مي دهد و 
برق توليد منابع تجديدپذير، سال ميلادي آينده، 
براي نخس��تين بار بيش از يك س��وم از كل عرضه 
برق جهاني خواهد بود. با اين حال، نيروي برق آبي 
كاهش پيدا كرده و در فاصله سال ۲0۲0 تا ۲0۲۲، 
حدود دو درصد در مقايس��ه با آمار سال 1۹۹0 تا 
۲01۶، كاهش يافته اس��ت كه معادل حدود ۲۴0 
تراوات س��اعت برق يا مصرف سالانه اسپانيا است. 
قيمت عمده فروش��ي برق به ميزان قابل توجهي 
نسبت به سال ميلادي گذشته، كاهش پيدا كرده 
اما ميانگين قيمت ب��رق در اروپا، همچنان بيش از 
دو برابر نرخ سال ۲01۹ است. قيمت برق در هند، 
80 درصد و در ژاپن، بيش از ۳0 درصد افزايش پيدا 
كرده اس��ت. با اين حال، قيمتها در امريكا كاهش 
پيدا كرده و تقريبا به سطح سال ۲01۹ رسيده است. 
انتظار مي رود تقاضاي امريكا براي برق، امسال به 
دليل كندي رش��د اقتصادي، به ميزان 1.۷ درصد 
كاهش پيدا كند اما در س��ال ۲0۲۴، به دو درصد 
بهبود پيدا خواهد كرد. با اين حال، همچنان كمتر 
از ۲.۶ درصد در سال ۲0۲۲ خواهد بود. پيش بيني 
مي ش��ود تقاضاي چين براي برق پس از رشد ۳.۷ 
درصدي در سال گذشته، 5.۳ درصد در سال ۲0۲۳ 
و 5.1 درصد در س��ال ۲0۲۴ رش��د كند. استفاده 
فزاينده از دس��تگاه هاي سرمايش��ي براي تحمل 
گرماي شديد تابستان، عامل رشد تقاضا براي برق 
در سال ميلادي جاري خواهد بود. بر اساس گزارش 
رويترز، مصرف برق هند امس��ال ۶.8 درصد و سال 
آينده ۶.1 درصد رشد پيدا خواهد كرد و از مجموع 
مصرف ژاپن و كره جنوبي فراتر مي رود اما كمتر از 
رش��د 8.۴ درصدي در سال ۲0۲۲ خواهد بود. اين 
رشد ناشي از مصرف فزاينده دستگاه هاي خانگي، 
رشد استفاده از وس��ايل برقي، خودروهاي برقي و 

تقاضاي بيشتر براي سرمايش خواهد بود.



چن��دي پيش تجديد ارزيابي ش��ركت هاي از س��وي 
مجلس كليد خ��ورد و پس از آن اجباري ش��د.به اين 
ش��کل تمامي ش��ركت هاي بورس��ي ملزم به تجديد 
ارزيابي شركت ها هستند. تجديد ارزيابي به زبان ساده 
به معني ارزش گذاري دوباره است و در فرآيند تجديد 
ارزيابي دارايي ه��ا در ش��ركت ها، ارزش روز دارايي ها 
)ش��امل دارايي هاي ثاب��ت، دارايي هاي نامش��هود و 
سرمايه گذاري ها( مورد بازبيني و محاسبه مجدد قرار 
مي گيرد. در اصل با توجه به وجود تورم افسارگسيخته در 
كشور و كاهش ارزش ريال، فرسايش زيادي را در حاشيه 
سود شركت ها، به خصوص شركت هاي بزرگ با ارزش 
بازار بالا و به دنبال آن افت اعتبار آنها براي سهامداران 
و سرمايه گذاران شاهد بوديم. بنابراين تجديد ارزيابي 
براي بنگاه ها با توجه به اين ش��رايط سخت قابل قبول 
نيس��ت؛ به اين دليل كه در اين روش تامين مالي، دو 
متغير هزينه اس��تهلاك و مبحث مالي��ات، بنگاه ها را 
نگران مي كند )هرچند در راستاي روش هاي مناسب 
اجراي اين قانون مي   دانيم كه برخي دارايي   ها مشمول 
استهلاك نمي ش��وند( . تجديد ارزيابي به زبان ساده، 
يعني به روز كردن ارزش دارايي هاي ش��ركت. در واقع 
افزايش مبلغ دفتري يك دارايي در نتيجه تجديد ارزيابي 
آن، به طور مستقيم تحت عنوان مازاد تجديد ارزيابي 
ثبت و در ترازنامه به عنوان بخش��ي از حقوق صاحبان 

سهام نمايش داده مي شود.
اين تجديد ارزيابي به ش��ركت ها كمك مي كند كه با 
شرايط به روز كش��ور و با توجه به شرايط خود اپديت 
كنند و در نهايت به جاي زياندهي به سوددهي برسند.

مهدي سوري، كارشناس ارشد بازار سرمايه در خصوص 
چرايي اعتقاد به الزامي ك��ردن تجديد ارزيابي دارايي 
ش��ركت هاي بورس��ي گفت: در حال حاض��ر دارايي 
ش��ركت ها در ترازنامه بر اساس دارايي تمام شده ثبت 
مي شود. ممكن است زمان خريد دارايي هاي يكسان 
توسط سه شركت متفاوت باشد از اين رو در صورت هاي 
مالي ارزش اين دارايي ها متفاوت ذكر مي شود. استاندارد 
بين المللي نيز تصريح مي كند در شرايط حاد تورمي، 
مبناي بهاي تمام ش��ده موجب بلااس��تفاده ش��دن 
صورت هاي مالي شده و پيشنهاد مي كند گزارش دهي 

دارايي ها بر اساس ارزش روز باشد.
وي ادام��ه داد: موضوعي كه لازم اس��ت عموم مردم از 
آن اطلاع داش��ته باشند بايد در صورت هاي مالي افشا 
ش��ود. در نتيجه بايد يك صورت مال��ي مانند ترازنامه 
واقعا قابل استفاده باش��د. ضمن آنكه بخشي از پيكره 
سياست گذاري با اتكا به اينكه شركت هاي بزرگ نسبت 
به دارايي هايشان سود زيادي كسب مي كنند شديدا به 
دنبال كاهش سودآوري آنها هستند. در صورتي كه سود 
امروز را با دارايي 50 سال پيش مقايسه مي كنند. دغدغه 
ما اين نيست كه چنين الزامي قيمت بازار سهام را افزايش 
دهد بلكه مي خواهيم بازار شفافي داشته باشيم كه بتوان 

از آن دفاع كرد.
اين كارش��ناس بازار سرمايه تاكيد كرد: قيمت گذاري 
دستوري است كه سود شركت ها را كاهش مي دهد و 
سياست گذار نيز به اتكاي همين آمار و اطلاعات غلط 
موجود در صورت هاي مالي به خود اجازه مي دهد دست 
در جيب شركت ها كند.استاندارد بين المللي شماره 29 
دقيقا براي كشورهايي با شرايط تورم حاد نوشته شده و 
ذكر مي كند يك بار ارزيابي درست انجام داده و هر سال 
قيمت دارايي ها را با شاخص هاي قيمت آن حوزه رشد 

داده و تجديد ارزيابي كنيد.

وي افزود: اس��تاندارد بين المللي تورم حاد را توصيف 
نمي كند اما مي گويد در سه سال اگر قيمت ها دو برابر 
شود؛ اگر مركب حساب كنيم تورم سالانه 26 درصدي 
كشور را در شرايط تورم حاد قرار مي دهد. حالا در يك 
تورم حاد تهيه صورت هاي مالي به قيمت روز درست تر 

است يا بهاي تمام شده؟
عصاري، كارش��ناس بازار سرمايه نيز چندي پيش در 
خص��وص تجديدارزيابي دارايي ها نوش��ته بود كه در 
اسفندماه س��ال 9۸ »خودرو« يا ايران خودرو افزايش 
سرمايه  حدود 2 هزار درصدي از مازاد تجديد ارزيابي ها 
داشت؛ يعني به روزرساني اموال و دارايي ها به نرخ روز 
دلار. دوماه پس از اين اقدام نماد با افزايش ۱00درصدي 
بازگشايي شد و تا تاريخ 6 مرداد 99 بدون اينكه ذره اي 
اخلال در روند صعودي آن ايجاد ش��ود، تا ۷۸0تومان 
صعود ك��رد و از 50توم��ان، قيمت آن ۱6برابر ش��د. 
تجديدارزيابي ها بيش��تر براي گروه هايي كه مشمول 
ماده ۱۴۱ هس��تند فرصت خوبي براي افزايش قيمت 
مي ش��ود. مزاياي تجديد ارزيابي بر هيچ كس پوشيده 
نيست. اين اقدام محركي مناسب براي صعود هر سهم و 
شركت است. نمونه بارز اين موضوع خبر تجديد ارزيابي 
5۳درصدي دارايي   هاي پتروشيمي اصفهان در بهمن 
۱۴0۱ است كه وقتي منتشر شد، رشد چشمگيري را 
تجربه كرد. افزايش سرمايه از طريق تجديد ارزيابي به 
گونه   اي است كه سهامدار مي   داند اين اتفاق، براي سهم 
اتفاقي تحول   آميز اس��ت و طبيعتا مي تواند باعث رشد 
سهم و بازار شود. حتي مي توان گفت حباب مثبتي كه 
در سال 99 در بازار به وجود آمد تا حدي به دليل تجديد 
ارزيابي   هايي بود كه ارقام بالايي داشتند. سياست گذاران 
نيز به اين مهم توجه دارند؛ چراكه اگر اسم تجديدارزيابي 
براي برخي س��هم هاي بزرگ با اعداد بالا مطرح شود، 
قطعا س��رمايه هاي بس��ياري جذب بازار خواهد شد؛ 
سرمايه هايي كه البته به نيت سفته بازي وارد بازار شده 
و با اخذ سطح محدودي از سود از بازار خارج مي شوند. 

طبيعتا در شرايط وجود انتظارات تورمي، خروج مقادير 
قابل توجهي پول از بازار س��هام زمينه بروز نوسانات را 
فراهم كرده و از مسير هجوم نقدينگي به ساير بازارها 
اثرات سوئي به بار خواهد آورد.بنابراين عجيب نيست 
اگر سياس��ت گذار پس از واقعه تلخ سال 99 رغبتي به 
اين موضوع نداشته باشد و در عوض بر كنترل بازار و نه 
رشد آن متمركز شود. پرش نرخ دلار در ساليان گذشته 
باعث شده است تا تورم   هايي به كشور تحميل شود كه 
نسبت به دوره هاي قبل، اقتصاد را غيرقابل پيش بيني 
ك��رده اس��ت. در دوره هاي قبلي، تجدي��د ارزيابي هر 
پنج سال يك بار در دستور كار قرار مي گرفت؛ اما با توجه 
به بروز تورم   هاي فراگير و پرش نرخ دلار اين بازه زماني 
پيوسته كوتاه تر شده است. در نهايت اينكه فعال شدن 
دوباره تجديد ارزيابي تاثير بسزايي بر روند بازار داشته و 
احتمالا سرمايه زيادي را وارد بازار سرمايه خواهد كرد 
كه اين اتفاق بر ميزان عايدي بازارهاي مختلف اثر خواهد 
داشت. اگر سياست گذار بتواند با منطقي بجا اثرات منفي 
تجديد ارزيابي در شرايط تورمي كشور را كنترل كند، 
احتمالا رونق بورس و بهره برداري بهتر از س��رمايه ها 

امكان   پذير مي شود.

   چرا شركت ها بايد تجديد ارزيابي كنند؟
با توجه به ش��رايط اقتص��ادي ايران و ت��ورم ۳0 تا ۴0 
درصدي هرساله، مس��لماً دارايي هايي كه شركتي در 
سال تأسيس خريداري كرده ديگر در پايان سال دهم 
به همان اندازه نيست و اگر شركت بخواهد همان دارايي 
را جايگزي��ن يا خريداري نمايد باي��د حداقل چندين 
برابر استهلاكي كه طي ده س��ال گذشته گرفته شده 

هزينه كند.
درنتيجه ش��ركت براي بقا و تداوم فعاليت، بايد ارزش 
دارايي هاي خ��ود را همگام ب��ا تورم ب��ه روز كند و در 
پايان س��ال هاي استهلاك، متناس��ب با تورم اقدام به 
س��رمايه گذاري يا خريد ماشين آلات جديد نمايد. در 

اقتصادهايي كه همچون اقتصاد ايران تورمي است لازم 
است حداقل هر 5 س��ال دارايي شركت ها در طبقات 
مختلف تجديد شوند تا چرخه توليد و سرمايه گذاري 

روبه زوال نرود.
اما مشكل شركت ها براي عدم اقدام به تجديد ارزيابي 
دارايي ها و افزايش سرمايه از اين محل چيست؟ طبق 
قوانين سازمان امور مالياتي كشور، هزينه استهلاك مازاد 
تجديد ارزيابي دارايي ها )تفاوت استهلاك بر مبناي دو 
روش بهاي تمام شده و تجديد ارزيابي( به عنوان هزينه 
قابل قبول مالياتي پذيرفته نمي شود؛ به اين معنا كه اداره 
امورمالياتي اين هزينه را به عنوان هزينه اي كه بتواند 
ماليات را كاهش بدهد قبول نمي كند.اگرچه اين هزينه 
منجر به كاهش س��ود مي شود و متعاقباً باعث كاهش 
ماليات پرداختي مي گردد، ولي اداره امور مالياتي آن را 
به عنوان هزينه قابل قبول )كاهش دهنده سود و ماليات( 
نمي پذيرد و طلب مالياتي متناسب با سود قبل از تجديد 
ارزيابي دارايي ها مي كند. به همين دليل شركت ها بايد 
علاوه بر هزينه تجديد ارزيابي دارايي ها، ماليات بيشتري 

به سازمان امور مالياتي بپردازند.
مشكل دوم انتظار سهامداران عمده اين شركت هاست. 
ازآنجاكه اين شركت ها اقدام به تجديد ارزيابي مي نمايند، 
مسلماً هزينه استهلاك بيشتري را ذخيره مي كنند كه 
درنهايت از سود شركت كاسته و ميزان سود تقسيمي 
به سهامداران كم مي شود. بنابراين برخي از سهامداران 
عمده به دليل اينكه شركت هاي مورد سرمايه گذاري 
خود را باهدف سود تقسيمي مشخص خريداري كردند 

از اين موضوع سرباز مي زنند.
با تمامي اين تفاسير مي توان گفت كه تجديد ارزيابي 
دارايي ها يك سكوي پرتاب براي بورس به حساب مي آيد 
كه شركت ها و س��هامداران بدين وسيله مي توانند به 
سودآوري بيشتري برسند و از سوي ديگر بازار سرمايه 
نيز با توجه به شرايط به روز مي شود و شرايط خوبي را 

تجربه مي كند.
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گواهي سپرده نفتي ابزاري شفاف 
براي سرمايه گذاري مردم

بورسان| سيد حميد حسيني سخنگوي اتحاديه 
صادركنندگان فرآورده هاي نفت، گاز و پتروشيمي 
درباره گواهي س��پرده نفت خ��ام و فرصت جديد 
سرمايه گذاري با سپرده نفتي گفت: مردم بايد در 
سرمايه گذاري، تجارت نفت و امور مربوط به نفت 

درگير شده و از ظرفيت هاي كشور استفاده كنند.
وي با بيان اينكه بسياري از صاحبان سرمايه در حال 
حاضر به خريد گواهي سپرده نفتي فكر مي كنند، 
عنوان كرد: در حال حاضر موضوع مهم براي گواهي 
سپرده نفت خام بستگي بس��يار به اعتماد مردم، 
راه هاي جلب اعتماد، خريد اوراق و مش��اركت در 

سرمايه گذاري آنها برمي گردد.
حسيني ادامه داد: با توجه به تجربه موفق بورس كالا 
و انرژي در زمينه گواهي سپرده، بهتر است اعتماد 
مردم را براي س��رمايه گذاري در اين زمينه بيش از 
پيش جلب كرده و مردم را به نفت نزديك كرده و از 

ظرفيت هاي آن استفاده كنيم.
وي با تاكيد به اينكه در زمينه گواهي سپرده نفت 
خام نياز به بازاري شفاف هستيم، اظهار كرد: بازاري 
شفاف براي اين بهره مندي از اين گواهي به طور قطع 
به نفع مجموعه نفت خواهد بود و به نظر مي رسد اگر 
رسانه ها همراهي كرده و اطلاعات درستي به مردم 
ارايه دهند، اين گواهي ابزار بسيار خوبي براي اينكه 
مردم و شركت هاي نفتي به نفت و سرمايه گذاري 

در آن ترغيب شوند، خواهد بود.
س��خنگوي اتحاديه صادركنندگان فرآورده هاي 
نفت، گاز و پتروش��يمي با اعلام اينكه طراحي اين 
اوراق كار ارزشمندي است كه از ۳ تا ۴ ماه گذشته 
شروع شده، افزود: فرهنگ سازي و اطلاع رساني لازم 
براي اين اوراق بايد انجام شود چرا كه فرهنگ سازي، 
تبليغات و اطمينان به جامعه براي كشور بسيار مهم 
بوده و عمده مشتري ها با نگاه سرمايه گذاري وارد 

اين مقوله مي شوند.
حس��يني با اش��اره به اينكه ايران پنجمين كشور 
از لحاظ ذخاير منابع طبيعي اس��ت، خاطرنشان 
كرد: ايران پس از روسيه، امريكا، كانادا و عربستان 
با دارابودن 2۷ هزار ميليارد دلار ذخاير نفت، گاز و 
معادن در كشور جزو كشورهايي است كه مي توان 

از منابع غني آن استفاده كرد.
وي عنوان كرد كه اگ��ر نتوانيم از امتيازات موجود 
در كشور و همچنين نيروي انساني بهره مند شويم، 
به طور قطع، اقتصاد كشور و مهم تر از همه كشور به 

رشد و توسعه نخواهد رسيد.

تنوع در چينش سبد سهام
چه ميزان اهميت دارد؟

باش�گاه خبرن�گاران| محم��د خب��ري زاده، 
كارشناس بازار سرمايه گفت: در ريزش هاي اخير كه 
دلايل مختلفي از جمله ريسك هاي سيستماتيك 
و غير سيستماتيك داشت شاهد بوديم كه برخي از 
سهام به اندازه افُت شاخص ها ريزش داشتند و برخي 
حتي ريزش بيشتري را تجربه كردند واما تعدادي 
از سهام هم بودند كه به روند ريزشي بازار كم توجه 
بودند چرا كه تصميمات و دستورالعمل هاي جديد 

اثر منفي بر روي اين سهام نداشت.
اين كارشناس بازار سرمايه با اشاره به چند نكته در 
خصوص سبد سهام گفت: در گام اول سرمايه گذار 
بايد با مطالعه و تحليل اصولي نماد مد نظر خود را 
انتخاب كند و دوم اينكه در چينش س��بد سهامي 

خود دقت و وسواس لازم را به خرج دهند.
او توضي��ح داد: يك��ي از ن��كات حائ��ز اهميت كه 
سهامداران هنگام چينش سبد سهامي خود بايد 
به آن بس��يار توجه كنند تنوع سهام انتخابي است 
چرا كه اگر در س��بد سهامي )پرتفو( تنوعي وجود 
نداشته باشد ممكن اس��ت با مخابره شدن خبري 
در خصوص يك صنعت تمام سبد سهامي سهامدار 
دچار ريزش و چالش شود، ولي اگر اصل وجود تنوع 
در سبد سهامي رعايت شود در صورت رقم خوردن 
اتفاقات گوناگون در يك صنعت سهامدار از مابقي 
سهام خود و روند حركتي آن خيال آسوده تر خواهد 
داش��ت و كمتر حداقل دچار چالش مي شود و به 

اصطلاح ريسك كمتري را متحمل خواهند شد.
اين كارش��ناس بازار سرمايه گفت: همواره بر تنوع 
سبد سهمي تاكيد بسيار شده است و وجود تنوع از 

اصل هاي مهم يك سبد سهام محسوب مي شود.
او مطرح كرد: در آخر هم بايد اشاره شود كه همواره 
انتخاب تك سهام و چيدن سبد سهامي مهارت هاي 
زيادي، دانش و زمان كافي نيازمند است بنابر اين اگر 
فردي علاقه مند به سرمايه گذاري در بازار سرمايه 
اس��ت، اما دانش و زمان كافي براي تحليل سهام و 
بازار ندارد سرمايه گذاري به روش غير مستقيم كه 
مزيت هايي از جمله نبود صف هاي فروش قفل شده 

را دارد بهترين گزينه خواهد بود.

اوراق جديد تبعي روي
كدام نمادها منتشر خواهد شد؟

فرداي اقتصاد| صندوق سرمايه گذاري مشترك 
توسعه بازار س��رمايه اطلاعيه اوراق جديد تبعي 
را منتشر كرد.صندوق س��رمايه گذاري مشترك 
توس��عه بازار س��رمايه در اطلاعيه اي اعلام كرد 
در نظ��ر دارد اوراق اختي��ار ف��روش تبعي روي 
سهام ش��ركت هاي پتروش��يمي پارس )پارس(، 
سرمايه گذاري تأمين اجتماعي )شستا(، بانك ملت 
)وبملت(، ارتباطات سيار ايران )همراه(، مخابرات 
اي��ران )اخابر(، بان��ك تجارت )وتج��ارت(، بانك 
صادرات ايران )وبصادر( و گروه بهمن )خبهمن( با 
هدف تأمين مالي منتشر كند. عرضه اين اوراق از 

روز شنبه ۳۱ تيرماه آغاز مي شود.

شناسايي و بررسي كدهاي مظنون 
به استفاده از اطلاعات نهاني

ايرن�ا| اميرمه��دي صباي��ي، مدير نظ��ارت بر 
بورس هاي س��ازمان بورس در خصوص شناسايي 
كدهاي مظنون به استفاده از اطلاعات نهاني مربوط 
به مصوبه افزاي��ش نرخ خوراك پتروش��يمي ها و 
س��وخت صنايع، اعلام كرد: مطاب��ق بند ۳۱ ماده 
يك قانون بازار اوراق بهادار، اطلاعات نهاني هرگونه 
اطلاعات افش��ا نش��ده براي عموم است كه به طور 
مستقيم يا غيرمستقيم به اوراق بهادار، معاملات يا 
ناشر آن مربوط مي شود و در صورت انتشار، بر قيمت 
يا تصميم سرمايه گذاران براي معامله اوراق بهادار 

مربوط تاثير مي  گذارد.
وي افزود: از اين رو مطابق تعريف فوق و با توجه به 
فاصله زماني بين تاريخ اش��اره شده در نامه معاون 
اول لغايت تاريخ نامه، موضوع افزايش نرخ خوراك 
پتروشيمي ها و سوخت صنايع از مصاديق اطلاعات 

نهاني محسوب مي شود.
صباي��ي ادامه داد: بنابراين طب��ق وعده قبلي و در 
راستاي اجراي وظايف قانوني و نظارتي، با توجه به 
انتشار نامه اي با موضوع افزايش نرخ جديد خوراك و 
سوخت صنايع، معاملات در يك دوره زماني منتهي 
به روزهاي معاملاتي ۱۷ و ۱۸ ارديبهشت ماه ۱۴02، 
جهت احراز جرايم احتمالي مندرج در بند 2 ماده ۴6 

قانون بازار بررسي شد.
مدير نظارت بر بورس هاي س��ازمان بورس اذعان 
داشت: اين بررس��ي ها عمدتا ش��امل ۱. كدهاي 
حقيقي قابل انتساب به كاركنان نهادهاي دولتي 
مندرج در نامه، 2. كدهاي اشخاص حقوقي داراي 
رابطه حاكميتي با نهادهاي دولتي مندرج در نامه، ۳. 
كدهاي اشخاص حقيقي داراي سمت در شركتهاي 
مورد اش��اره در بند فوق و ۴. كدهاي داراي الگوي 
رفتاري مش��كوك به اس��تفاده از اطلاعات نهاني 

بوده است.
وي تصريح كرد: از بين كدهاي بررسي شده، فعلًا 
و صرفاً تا اي��ن مرحله از بررس��ي ها، تعداد ۱0 كد 
حقيقي و ۱۱ ك��د حقوقي در مجم��وع با خالص 
ارزش معاملات 2۷۱0 ميليارد تومان در دوره مورد 
بررسي، مظنون به استفاده از اطلاعات شناسايي و از 
آنها درخواست توضيحات شد، كه برخي پاسخ داده 

و برخي هنوز پاسخي ارسال نكرده اند.
صبايي گفت: همچنين بررسي ها براي شناسايي 
اشخاص رديف چهارم مربوط به اشخاص با الگوي 
رفتاري مشكوك ادامه دارد، كه در همين راستا از 
مرجع ذيصلاح، درخواست دسترسي به اطلاعات 
تكميلي براي بررسي مستند و دقيق تر ارتباطات 
اش��خاص و رفتارهاي معاملاتي وج��ود دارد، و به 
محض نتيجه گيري، در مورد آنها نيز اقدام خواهد 
شد. مدير نظارت بر بورس هاي سازمان بورس اظهار 
داشت: پس از خاتمه بررس ها و جمع بندي نهايي، 
در ص��ورت احراز تخلف يا ج��رم، مراتب به مرجع 
ذيصلاح ارسال مي شود. وي گفت: لازم به توضيح 
است اسامي اشخاص متخلف احتمالي، صرفاً پس 
از صدور رأي قطعي و بر اساس دستورالعمل بند چ 

ماده ۳6 قانون احكام دايمي منتشر خواهد شد.
صبايي خاطرنشان كرد: سازمان در مكاتبات قبلي، 
نسبت به استعلام ليست اسامي دارندگان اطلاعات 
نهاني اقدام كرده كه تاكنون تعدادي از سازمان ها 
نسبت به ارسال پاسخ اقدامي نكرده اند، لذا متعاقباً 
مكاتبات مجددي با اين سازمان ها صورت پذيرفت، 
و در صورت عدم دريافت پاسخ مقتضي ظرف مدت 
يك هفته، نسبت به اعلام ليست سازمان هايي كه 
از ارسال اسامي دارندگان اطلاعات نهاني خودداري 

كرده اند، اقدام خواهيم كرد.
مدير نظارت بر بورس هاي س��ازمان بورس تاكيد 
كرد: هدف از انجام اقدامات نظارتي ذكر شده، ضمن 
اج��راي وظايف قانوني، حفظ س��لامت و برقراري 
آرامش رواني در بازار س��رمايه، و كمك به توسعه 
بازاري ش��فاف و منصفانه اس��ت و كماكان تاكيد 
مي شود سازمان بورس در رسيدگي به تخلفات، هيچ 
گونه خط قرمز و محدوديتي براي اشخاص، اعم از 
حقيقي و حقوقي قائل نبوده و همواره پيگير حقوق 

شركتها و سهامداران خرد است.
وي گفت: در همين راستا، همه فعالان و ذينفعان 
بازار س��رمايه مي توانند گزارش هاي ناهنجاري در 
خصوص نرخ خوراك پتروش��يمي و گاز صنايع را 
از طريق س��امانه ديده بان سلامت بازار سرمايه به 

ارسال كنند تا در اولويت بررسي قرار گيرد.

دوره آموزش حاكميت شركتي 
ويژه مديران صنايع

بازار س�رمايه| رييس اداره ميز صنعت و رتبه بندي 
ناش��ران از برگزاري دوره آموزشي حاكميت شركتي 
براي مديران صنايع بازار سرمايه از اول تا چهارم مرداد 
ماه خبر داد. امير طايفه ابراهيمي، ضمن بيان اين خبر، 
افزود: در اين دوره، ناش��ران اوراق بهادار ضمن آشنايي 
هرچه بيشتر با دستورالعمل حاكميت شركتي، با اصول 
و مفاهيمي همچون ان��واع كميته هاي هيات مديره و 
وظايف آنها و همچنين پايداري شركتي آشنا مي شوند. 
وي ادامه داد: اين دوره در راس��تاي گسترش فرهنگ  
حاكميت و پايداري ش��ركتي و آشنايي هرچه بيشتر 
اعضاي هيات مديره و مديران عامل شركت هاي ثبت 
شده نزد سازمان با مفاهيم مذكور، توسط اداره ميزهاي 
صنعت و رتبه بندي ناش��ران )زير مجموعه مديريت 
نظارت بر ناشران( با همكاري مركز پژوهش،  توسعه و 
مطالعات اسلامي و روابط عمومي سازمان بورس و اوراق 
بهادار براي مديران صنايع بازار سرمايه از اول تا ۴ مرداد 
ماه برگزار مي شود. رييس اداره ميز صنعت و رتبه بندي 
ناش��ران اضافه كرد: در اي��ن دوره ۴ روزه، پيش نويس 
گزارش فعاليت هيات مديره و گزارش تفسيري مديريت 
همراه ب��ا آخرين تغييرات نيز در اختي��ار مديران قرار 

خواهد گرفت.

»تعادل«گزارشميدهد

رييسسازمانبورسمطرحكرد

بورس؛ آماده پرتاب

حال بازار خوب بود!

بورسدرآخرينهفتهتير

ش��اخص كل بورس تهران در اين هفته بيش از 50 هزار 
واحد ريخت و كارشناسان تحليل هاي متفاوتي از آينده 
اين بازار دارند. رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار گفته 
به نظر مي رسد با توجه به گزارشات سه ماه هاي كه منتشر 

مي شود، از اين پس نگراني خيلي جدي  در بورس نداريم.
در اين رابطه مجيد عشقي، رييس سازمان بورس و اوراق 
بهادار درباره وضعيت بازار س��رمايه گفته بورس تا اواسط 
ارديبهش��ت وضعيت نسبتا مناسبي داشت اما متاسفانه 
توالي چند تصميم كه از نظر ما بدون در نظر گرفتن وضعيت 
شركت ها و روند قيمت هاي جهاني چه در حوزه گاز، چه 
محصولات پتروشيمي، فلزات و ساير محصولات گرفته 

شد، به ضرر صنعت بود و اثرات منفي بر سودآوري شركت ها 
داشت. رييس سازمان بورس و اوراق بهادار مي گويد از يك 
سو نحوه ابلاغ اين مصوبات و از سوي ديگر مصادف شدن 
آن با اعلام برخي تغييرات در شرايط سودآوري شركت هاي 
پالايشي موجب شد، بازار با يك جو رواني منفي روبرو شود و 
متاسفانه اعتماد سرمايه گذاران لطمه ديد. عشقي همچنين 
به جلسه كميسيون اقتصادي مجلس اشاره كرده و با ابراز 
رضايت از آن، اعلام كرد كه قرار شده هماهنگي هايي صورت 
گيرد تا پيشنهادات اصلاحي براي اصلاح تصميم مربوط به 
نرخ خوراك، قيمت گذاري ها متناسب با شرايط قيمت هاي 
جهاني، ارايه ش��ود. رييس سازمان بورس اظهار كرده كه 

ما به هيچ وجه ب��ه دنبال رانت ب��راي يك صنعت خاص 
نيستيم و قطعا اين به ضرر كشور است اما تعيين فرمول 
مناس��ب براي صنايع در بلندمدت هم به سرمايه گذاري 
بيشتر منجر مي شود و هم اطمينان سرمايه گذاران را در 
پي خواهد داشت. او گفته ان شاءالله اين موضوع را از سوي 
مجل��س و دولت پيگيري مي كنيم تا به نتيجه برس��يم. 
عشقي درباره زمان مناسب شدن وضعيت بورس هم گفته 
به نظر مي رسد با توجه به گزارشات سه ماه هاي كه منتشر 
مي شود، از اين پس نگراني خيلي جدي  نداريم، اميدواريم 
پيگيري ما زودتر جواب دهد و بتوانيم به جمع بندي برسيم 
اما از آنجا كه تصميم يك نفر نيست و بايد مراحلي طي شود، 

نمي توان براي آن زمان تعيين كرد. رييس سازمان بورس 
و اوراق بهادار درباره پيشنهادات اين سازمان براي حمايت 
از بورس در لايحه برنامه هفتم گفته است: ما همواره گفتيم 
كه بازار سرمايه حمايت لازم ندارد، اگر مفاد برنامه هفتم 
به گونه اي باشد كه جايگاه بازار سرمايه براي تامين مالي 
بخش واقعي اقتصاد درست ديده شود، همين كافي است. 
عشقي گفته بازار سرمايه به جاي اينكه به حمايت نياز داشته 
باشد، مي تواند به تامين مالي شركت ها و بنگاه هاي اقتصادي 
كمك كند؛ نيازمند اين هس��تيم كه برخي ساختارها در 
برنامه هفتم ديده شود كه پيشنهادات ارايه شده و در حال 

پيگيري هستيم تا اين پيشنهادات تصويب شود.

شاخص كل در آخرين روز كاري هفته پاياتي تير ماه به رقم 
2 ميليون و ۱6 هزار و ۳۸۴ واحد رسيد و نسبت به آخرين 
روز معاملاتي هفته قبل 55 هزار و 20 واحد پايين تر ايستاد 
و بازدهي هفته ش��اخص بورس منفي 2.6 درصد شد؛ اما 
ش��اخص هم وزن در پايان هفته نسبت به هفته پيشين 
۱2 هزار و ۱۷5 واحد پايين  تر ايستاد و بازدهي منفي ۱.۷ 
درصدي را ثبت كرد. در هفته اخير، ش��اخص كل بورس 
تهران در روز شنبه افت 5۱۳ واحدي داشت و روز يكشنبه 
ش��اخص ريزش ۴9 هزار و 59۳ واحدي پي��دا كرد؛ روز 
دوشنبه نيز ش��اخص 6۴ هزار و 66۳ واحد پايين آمد و به 
كانال ۱.9 ميليوني سقوط كرد. روز سه شنبه شاخص ۴۳ 
هزار و ۱22 واحد رش��د كرد تا با رسيدن به مرز 2 ميليون 
واحدي برخي از ناظران از حمايت در اين سطح صحبت 
كنند. در اين هفته، ميانگين ارزش معاملات بازار سهام 59 
ه��زار و ۱9۱ ميليارد تومان بود كه ۴ درصد كمتر از هفته 
پيش بود. ميانگين ارزش معاملات خرد بورس نيز 5 هزار 
و 962 ميليارد تومان بود كه نس��بت به رقم 6 هزار و ۸۴۴ 

ميلياردي هفته پيشين، كاهش ۱۳ درصدي داشته است. 
بر اس��اس آمار اكو ايران؛ ميانگين ارزش صف هاي فروش 
در هفته اخير 599 ميليارد تومان بود كه از ميانگين هفته  
پيشين 2۴۱ ميليارد تومان بيشتر بود و رشد 6۷ درصدي 
داشته است. بالاترين رقم هفته هزار و 2۴9 ميليارد تومان 
بود كه در روز  دو شنبه ثبت شد و كمترين رقم ۱۳6 ميليارد 
تومان بود كه در روز چهارشنبه ثبت شد. ميانگين ارزش 
صف هاي خريد در هفته اخير ۴۱۸ ميليارد تومان بود كه 
از ميانگين هفته گذشته ۳۷ ميليارد تومان كمتر بود. در 
اين هفته، ميانگين ارزش صف هاي خريد ۸ درصد كاهش 
يافته اس��ت. بالاترين رقم هفته ۷96 ميليارد تومان بود و 
در روز سه شنبه ثبت شد. پايين ترين رقم به روز دو شنبه 
برمي گردد كه 260 ميليارد تومان بود.به اس��تثناي روز 
سه شنبه در باقي روزهاي معاملاتي اين هفته پول حقيقي 
از بازار سرمايه خارج شد، در روز شنبه 2۸۷ ميليارد تومان 
خارج شد. روز يكشنبه نيز 9۳0 ميليارد تومان خارج شد. 
رقم خروج پول حقيقي در روز دوشنبه هزار و ۱22 ميليارد 

تومان و روز سه ش��نبه ۷۷۴ ميليارد تومان وارد شد. روز 
چهارش��نبه نيز ۱2 ميليارد تومان پول حقيقي از بورس 
خارج شد. در مجموع كل هفته هزار و 56۸ ميليارد تومان 
پول حقيقي از بورس خارج شد و ميانگين روزانه خروج پول 
حقيقي ۳۱۴ ميليارد تومان بود كه نسبت به هفته گذشته 

62 درصد كمتر است.

   بازار از روزهاي پيش رو
فارغ از استدلال هاي مخالفين و موافقين تصميم دولت، 
تصميم گي��ري دولت در دو س��ال گذش��ته محل نقد 
كارشناسان بوده اس��ت. تصميمات خلق الساعه، بدون 
كار كارشناس��ي و بدون در نظر گرفتن تمامي جوانب و 
تبعات تصميم��ات از ويژگي هاي مصوبات و تصميمات 
در دولت س��يزدهم بوده است. مس��اله اي كه در برخي 
موارد به تغييرات چندباره در يك تصميم منجر شده و در 
مواردي نيز به نتايجي خلاف قصد و هدف دولت ختم شده 
است. در چنين شرايطي ريسك سرمايه گذاري در بازار 

سرمايه بالا مي رود و سهامداران و سرمايه گذاران ترجيح 
مي دهند يا از خريد و فروش دس��ت بكش��ند يا سرمايه 
خ��ود را از بازار خارج كنند. بنابراي��ن دولت خود عاملي 
براي دور شده سرمايه از بخش توليد و كوچ سرمايه ها به 
بازارهاي غيرمولد است. سرازير شدن پول ها به بازارهاي 
دارايي )مانند سكه، طلا، ارز، مسكن و خودرو( نيز به رشد 
قيمت ها در اين بازارها مي انجامد كه از تبعات تصميمات 
نسنجيده دولت است. در اين ميان كارشناسان علت اصلي 
اين نوع تصميمات دولت را كس��ري بودجه مي دانند و 
معتقدند دولت تنها به تأمين كسري بودجه فكر مي كند 
و اولويت اول دولت افزايش درآمد است و مسائل اقتصاد 
ايران در اولويت نيست. بنابراين، روند فرار سرمايه از بورس 
و رشد قيمت ها در بازارهاي ديگر يك چرخه باطل است 
كه دول��ت در ايجاد و افزايش آن عامليت دارد. در نتيجه 
به نظر مي رسد با چنين روندي قيمت  سهام شركت ها از 
ارزش ذاتي عقب بيفتد و شاخص ها نيز رشد قابل توجهي 

نداشته باشند.



گروه راه و شهرسازي|
»تسهيل در س��اخت و ساز در كنار حفظ درختان« 
به گفته مهدي چمران، رييس ش��وراي شهر تهران 
ه��دف لايحه باغ��ات پايتخت اس��ت، لايحه اي كه 
تدوين آن همچنان در دستور كار مديريت شهري 
قرار دارد. با وجود اين به نظر مي رس��د، هدف اصلي 
كه افزايش درآمدهاي شهرداري است در اين ميان، 
ناگفته مانده است. چه آنكه طي سال هاي گذشته، 
شوراي پنجم ش��هر تهران براي حفظ درختان و در 
عين ح��ال، منافع مالكان باغات لايحه موس��وم به 
»خانه باغ« را تصويب كرد و به جاي قانون پيش��ين 
موس��وم به »برج باغ« نش��اند. چرا كه بررسي هاي 
مديريت قبلي ش��هر نش��ان مي داد با اجرايي شدن 
قانون برج باغ، بخش قاب��ل توجهي از باغات تهران 
نابود شدند. نتايج ارزيابي انجام شده توسط شوراي 
پنجم نشان مي دهد، حدود 15 سال اجراي مصوبه 
برج   باغ در تهران به نابودي 128 هكتار از باغات اين 

شهر انجاميده است. 
اينك اما به نظر مي رس��د، مديريت شهري جديد با 
ناديده گرفتن اين تجربه، قانون وضع شده در شوراي 
پنجم موسوم به خانه باغ كه توانست طي يك دوره 
4 س��اله باغات تهران را حفظ كند و منافع مالكان را 

نيز تامين كند را به فراموشي سپرده اند.
»س��طح اشغال س��اخت و س��از در باغ و همچنين 
اعطاي تراكم در روي زمين و زير زمين« دو شاخص 
عمده اي است كه مصوبه برج باغ و مصوبه خانه باغ را 
از هم تمييز مي دهد. در مصوبه اولي، مجوز ساخت 
و ساز تا 30 درصد از مساحت باغ و تا 9 طبقه صادر 
مي شد، اما در عمل، درختان بيشتري نابود مي شدند. 
بخش��ي اين نابودي علاوه بر تخلفات ساخت و ساز، 
ناشي از اقدام عامدانه به خش��ك كردن درختان با 
هدف تبديل پهنه وس��يع   تري از يك باغ به اراضي 
خالي و غيرمشجر با هدف س��اخت و ساز در سطح 
اشغال بالاتر از 30درصد بود كه بعضا از مسيرهايي 

صدور جواز آن ميسر مي شد.
در مصوبه خانه باغ تلاش شد كه اين نقيصه برطرف 
شود و ضمن اصلاح سطح اشغال به 15 درصد، امكان 
س��اخت و س��از به دو طبقه رو و دو طبقه زيرزمين 
محدود ش��د. در عوض، به مالكان اجازه داده ش��د، 
كاربري هاي ديگري براي ملك خود داشته باشند. 
كاربري   هاي چهارده   گانه و گوناگوني مثل آموزشي، 
ورزشي، درماني، اداري، گردش��گري و تفريحي را 
داده اس��ت. تبديل باغ ها به محوطه هاي ورزش��ي 
روباز، تالار برگزاري جش��ن، باغ هاي گياه   شناسي 
و جانورشناس��ي، مراكز آموزشي، مهدهاي كودك، 
خانه هاي سالمندان، شيرخوارگاه، كافه و رستوران 

و ... در اين مصوبه پيش   بيني شده بود.

   چند نكته
بر اس��اس آمارهاي موجود، هم اينك 5 هزار قطعه 
ب��اغ در تهران وج��ود دارد كه عمده اي��ن باغات در 
مناطق يك، دو و س��ه واقع ش��ده اند. از آنجا كه اين 
مناطق در زمره گرانترين مناطق ش��هري پايتخت 
و بلكه كش��ور به ش��مار مي روند، طبعا درآمدهاي 
ش��هرداري با تغيير قانون باغات و اجازه س��اخت و 
ساز در اين باغات افزايش چش��مگيري مي يابد اما 
اين افزايش درآمد به قيمت ضرب جبران ناپذير به 
محيط زيست شهر تهران خواهد بود. حتي در حال 
حاضر نيز مناطق يادشده و به ويژه منطقه يك تهران 
به واسطه ساخت و ساز برج ها و تراكم فروشي هاي 

سابق از جمعيت اشباع شده و با ترافيك سرسام آور 
و آلودگي هوا دست و پنجه نرم مي كند. به گونه اي 
كه اي��ن منطقه ديگر، كمتر به عن��وان يك منطقه 
خوش آب و هوا ش��ناخته مي شود. مساله بعدي اما 
به وجود گسل در نوار شمالي تهران مربوط مي شود. 
گس��ل ش��مال تهران در واقع در اين س��ه مناطق 
يادش��ده قرار دارد. از اين رو، منط��ق و تدبير حكم 
مي كند، به جاي افزاي��ش جمعيت در اين مناطق، 
سياست هايي از سوي مديريت شهري اتخاذ شود كه 
جمعيت پذيري اين مناطق كمتر شود.اما مشاهده 
مي كني��م كه كاملا در جهت عكس اين مس��اله در 
حال حركت اس��ت. اما تناقض بزرگ و آش��كار در 
هدف ارزان س��ازي مس��كن كه از س��وي مديريت 
كنوني ش��هر تهران اعلام مي شود، نهفته است. چه 
آنكه بررسي هاي كارشناس��ي در موسسات معتبر 
پژوهش��ي از جمله در مرك��ز پژوهش هاي مجلس 
نشان مي دهد كه نقش شهرداري ها در گران شدن 
زمين هاي ش��هري از طريق تراكم فروشي غيرقابل 
انكار اس��ت. از اين رو، هر چه تراكم بيشتر فروخته 
ش��ود، به همان ميزان دامنه گران شدن زمين و در 
پي آن گران شدن مسكن دامن زده خواهد شد. در 
چنين شرايطي است كه سياست ارزان سازي شهر يا 
ارزان سازي مسكن، نه تنها شرايط را براي شهروندان 
آس��ان نمي كند، بلكه سخت تر هم مي كند و در اين 
ميان، صرفا شهرداري و سرمايه گذاران و سفته بازان 
برنده خواهند شد و عموم مردم بازنده هستند. اين 
همه در حالي است كه ش��هرداري تهران هم اينك 
در قالب طرح نهضت ملي مس��كن پروژه هايي را در 
شمال تهران استارت زده است كه به طور قطع، اثري 
در قيمت مس��كن تهران ندارد. در خوشبيانه ترين 
حالت، مديران شهرداري تصور مي كنند، با ساخت 
و ساز بيش��تر، مس��كن در تهران ارزان تر مي شود، 
حال آنك��ه در كنار نقش بي بديل افزايش س��اخت 
و سازها و تراكم فروش��ي ها در رشد قيمت مسكن 
به ويژه س��اخت و س��ازهاي انجام شده در مناطقي 

كه به عنوان ليدر بازار مس��كن شناخته مي شوند؛ 
جهش هاي قيمتي مسكن طي سال هاي اخير، ناشي 
از شرايط كلي اقتصاد ايران و به ويژه عامل پنهان آن 
يعني رشد نقدينگي و خلق پول بدون پشتوانه بوده 
است. در چنين شرايطي، حتي اگر دو برابر واحدهاي 
مسكوني موجود، در تهران خانه سازي انجام شود، باز 
هم قيمت مسكن در اين شهر ارزان نخواهد شد. در 
چنين شرايطي انتظار مي رود، مديران شهري و البته 
مسوولان كشوري به جاي تامين منافع كوتاه مدت 
دوران مديريت خود، منافع بلندمدت شهروندان و 

آحاد ايرانيان را در نظر داشته باشند.

   مشورت با استادان دانشگاه
در چنين شرايطي است كه چمران اعلام كرده، هنوز 

بررسي لايحه باغات تهران به اتمام نرسيده است، 
او گفت: در راس��تاي تدوين اين لايحه، يك س��ري 
جلسات مشورتي با استادان دانشگاه و حتي اعضاي 
شوراي شهر گذشته و كساني كه در شهر ساخت و 

ساز مي كنند، برگزار خواهيم كرد. 
رييس ش��وراي اسلامي ش��هر تهران تأكيد كرد: ما 
در اين جلس��ات، نظرات تمامي اين افراد را دريافت 
خواهيم كرد و پس از مشورت و جمع بندي نهايي، 
لايحه براي بررس��ي و تصويب به صحن علني شورا 

خواهد آمد. 
وي با اش��اره به هدف تصويب اين لايحه يادآور شد: 
ما در اين لايحه به ش��دت به دنبال اين هستيم كه 

هم درخت حفظ ش��ود و هم ش��رايط براي مردم به 
گونه اي باشد كه منافعش��ان حفظ شود.  چمران از 
ادامه بررسي اين لايحه در جلسات مشورتي خبر داد 
و افزود: هنوز زمان نهايي شدن اين لايحه و بررسي 

آن در صحن شورا مشخص نيست. 
رييس شوراي اس��لامي شهر تهران پيش از اين نيز 
اعلام كرده ب��ود: قطعاً اين لايحه متف��اوت با لوايح 
گذشته شورا و شهرداري در ارتباط با صيانت از باغات 

تهران خواهد بود. 
عليرضا زاكاني ش��هردار تهران در نشس��ت خبري 
خود در 20 خردادماه امس��ال به هدف ارايه لايحه 
جديد صيانت از باغات اشاره كرده و گفته بود: باغات 
ما مس��يري را طي كردند و به واسطه منفعت طلبي 
به س��مت خشك ش��دن رفتند. اگر راه را باز نكنيم 
كساني هستند كه از بيراهه بروند و كار را ناقص كنند. 
لايحه اي كه به ش��ورا رفته، براي حفظ و گسترش 
باغات اس��ت و مواردي دنبال مي شود كه بسياري 
حاضر شوند زمين هاي بزرگ خود را به باغ اختصاص 

دهند و در 30 درصد آن ساخت و ساز كنند. 
پيش از اين س��يد محمد آقامي��ري رييس كميته 
عمران ش��وراي ش��هر ته��ران ني��ز در گفت وگو با 
ش��هر اعلام كرده بود: اگر اين لايحه اي كه در حال 
آماده سازي است، به ش��ورا ارايه، ايرادات برطرف و 
در نهايت در صحن شورا مصوب شود، مالكان ۷0 تا 
80 درصد پلاك هايي كه رأي باغ دارند، براي دريافت 

پروانه اقدام خواهند كرد.
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جزييات واردات ۲۰۰۰ دستگاه 
اتوبوس براي ايام اربعين

مع��اون وزير راه از اقدامات لازم ب��راي واردات 2000 
دستگاه اتوبوس بين شهري ويژه ايام اربعين خبر داد. 
به گزارش مهر، شهريار افندي زاده با اشاره به ضرورت 
نوس��ازي و توس��عه ناوگان گفت: در راستاي بهبود 
وضعيت حمل ونقل عمومي و ارايه خدمات مطلوب تر 
به زائران ايام اربعين، با همكاري وزارت صمت، وزارت 
كشور و س��اير دس��تگاه ها اقدامات لازم در خصوص 
اجراي مصوبه هيات دولت مورخ ۷ خرداد سال جاري 
با موضوع واردات اتوبوس بين شهري با كاركرد تا پنج 
سال در حال انجام است. معاون حمل ونقل وزير راه و 
شهرسازي با اشاره به ظرفيت هاي قانوني اين موضوع 
اضافه كرد: در راستاي اجرايي شدن مصوبه موصوف، 
فرآيند جذب متقاضيان واردات ن��اوگان با دارا بودن 
كارت بازرگاني، از طريق فراخوان س��ازمان راهداري 
و حمل و نقل جاده اي در دس��توركار ق��رار گرفت و 
متقاضيان واجد ش��رايط براي امكان ثبت س��فارش 
ناوگان مشخص شده اند. درهمين زمينه از محل منابع 
داخلي س��ازمان راهداري و حمل ونق��ل جاده اي و با 
همكاري صندوق كارآفريني اميد، 15 ميليارد ريال 
تس��هيلات بانكي با س��ود 9 درصد براي هر دستگاه 
ناوگان وارداتي در نظر گرفته شده است. افندي زاده با 
اشاره به اينكه هدف مطلوب توسعه ناوگان و ارتقاي 
س��طح رضايتمندي زائران محترم است، اضافه كرد: 
پيگيري ه��اي لازم از وزارت صمت جهت انجام ثبت 
س��فارش، از وزارت كشور جهت تس��ريع در تدوين 
دستورالعمل اجرايي نحوه اعمال تخفيف 50 درصد 
س��ود بازرگاني خودروه��اي واردات��ي در حال انجام 
است و تهيه شيوه نامه فرآيند واردات خودرو از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نيز در حال انجام است. معاون 
حمل ونقل وزارت راه و شهرس��ازي در پايان با اشاره 
به ضرورت همكاري و هماهنگي همه دس��تگاه هاي 
ذي ربط در اين زمينه اع��لام كرد: موضوعات معاينه 
فني، خدمات پس از فروش و اس��تاندارد خودروها از 
جمله مسائلي است كه از طريق وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در حال پيگيري است و هماهنگي هاي لازم 
با بانك مركزي جهت تأمي��ن ارز گروه يك براي اين 
موضوع انجام گرفته اس��ت. در اين راستا در تعامل با 
سازمان ملي اس��تاندارد، گمرك جمهوري اسلامي 
ايران، س��ازمان ام��ور مالياتي، س��ازمان حفاظت از 
محيط زيست و پليس راهور فرآيند تشريفات گمركي تا 
شماره گذاري ناوگان وارداتي در حال هماهنگي است.

فروش بليت هاي اربعين امسال 
اينترنتي است

س��خنگوي ايران اير با بيان اينكه بليت پروازهاي 
اربعين امس��ال تنه��ا به ص��ورت اينترنتي فروش 
م��ي رود، از برق��راري پروازهاي فوق الع��اده براي 
روزهاي آينده منتهي به تاسوعا و عاشورا خبر داد. 
حسام قربانعلي در گفت وگو با ايسنا با بيان اينكه در 
حال برنامه ريزي براي س��فرهاي اربعين هستيم، 
افزود: در حال حاضر مش��غول انجام عمليات حج 
هستيم كه دوم مرداد ماه به پايان مي رسد و پس از 
آن به سمت برنامه ريزي ها براي سفرهاي اربعين 
مي رويم. وي خاطرنشان كرد: فروش بليت ها براي 
اربعين امسال از چهارم شهريورماه آغاز مي شود و با 
هدف جلوگيري از نارضايتي و ازدحام، تنها به صورت 
اينترنتي خواهد بود، 30 درصد ظرفيت پروازهاي 
ايران اي��ر هم ب��راي هيات ها و موكب دارهاس��ت.  
سخنگوي ايران اير همچنين در پاسخ به اينكه آيا 
در روزهاي آينده پروازي براي ش��هرهاي زيارتي 
مثل مشهد خواهيم داش��ت، گفت: تعدادي پرواز 
فوق العاده براي روزهاي دهه اول محرم و عاش��ورا 
خواهيم داشت و با افزايش فركانس پروازي به نجف 

به زائران امام حسين)ع( خدمت خواهيم كرد.

مديريت زمان سفر تهراني ها
با »سامانه مسافر«

مع��اون حمل و نق��ل و ترافيك ش��هرداري تهران در 
 خصوص راه اندازي »سامانه مسافر« در راستاي ارتقاي 
بهره وري ناوگان حمل و نقل عمومي پايتخت توضيحاتي 

ارايه كرد.
جلال بهرامي در گفت وگو با ايس��نا، در مورد طراحي 
سامانه مسافر با بيان اينكه اين سامانه يك سامانه تركيبي 
است، گفت: اين سامانه متشكل از حمل و نقل عمومي 
و خصوصي است كه در اين سامانه منظور از حمل و نقل 
عمومي، تاكسي، اتوبوس و مترو است كه فعاليت آنها را 

شامل مي شود.
وي در توضيح اين سامانه بيان كرد: وقتي يك شهروند 
مي خواهد از منزل يا محل كار خود خارج شود و قصد 
دارد كه يك مس��ير چندگانه را ط��ي كند به راحتي با 
استفاده از اين سامانه همچون يك اپليكيشن متوجه 
مي ش��ود كه چه زماني قطار در ايستگاه مورد نظرش 
توقف كرده و با اس��تفاده از مترو با چه مق��دار زمان، با 
استفاده از اتوبوس در چه زماني و با استفاده از تاكسي 
در چه ساعتي به مقصد مي رسد. البته اينگونه نيست 
كه شهروند براي انجام سفر خود با حمل و نقل عمومي 

سرگردان شود و وقتش تلف شود.
معاون حمل و نقل ش��هرداري تهران ادامه داد: يكي از 
مشكلات ما در سرفاصله حمل و نقل عمومي اين است 
كه ش��هروند نمي داند چه زماني ناوگان مورد نظرش 
به ايستگاه مي رس��د تا از آن استفاده كند، در حالي كه 
اين »سامانه مس��افر « براي آن است كه اين زمان ها را 
مشخص كند و همچنين شهروندان در زمان استفاده 
از خودروي ش��خصي خود هم مي توانند از اين سامانه 
براي متوجه ش��دن از ساعت پيك و غيرپيك ترافيك 

مطلع شوند.
وي با بيان اينكه اين كار در ادوار گذش��ته آغاز شده و تا 
مرحله اي نيز كار پيشرفت داشته اما تمام نشده است، 
گفت: اگر اين س��امانه راه اندازي شود بهره وري ناوگان 
حمل و نقل عمومي بالا مي رود و مردم به صورت متمركز 
در ساعت پيك يا غيرپيك از ناوگان استفاده مي كنند و 
ديگر شاهد آن نيستيم كه در يك ساعتي ناوگان مملو 
از مسافر باشد و در س��اعتي ديگر اصلا مسافري براي 

استفاده از ناوگان نباشد.
وي در م��ورد زمان اجراي عمومي اين س��امانه با بيان 
اينكه اين سامانه بگونه اي نيست كه از قبل و صرفا با يك 
مطالعه محقق شود، بلكه حتما بايد سامانه طراحي شده 
و بارگذاري هاي اطلاعات لازم بر روي آن انجام ش��ود و 
براساس اين بارگذاري، سامانه را قطعي كنيم، اظهار كرد: 
در حال حاضر بارگذاري ها در حال انجام است و براساس 
برنامه ريزي انجام شده تا حدود سه ماه آينده پيشنهادات 

هم منتشر مي شود تا سامانه تكميل شود.
بهرامي در پاسخ به اين سوال كه راه اندازي اين سامانه به 
حمل و نقل فراوان نياز دارد؟ گفت: اصلا اينگونه نيست 
چرا كه همين ناوگان كم در حوزه حمل و نقل عمومي 
نيمي از روز با كمتر از 30درصد ظرفيت خود فعال است 
و اين نشان مي دهد مردم توزيع سفر مناسبي ندارند و 
اين سامانه مي خواهد به مردم بگويد كه در چه ساعتي 
مي توانند به خوبي از ناوگان حمل و نقل عمومي بهره 
ببرن��د و هرچقدر تعداد ن��اوگان افزايش يابد، طبيعتاً 
تعداد جابه جايي مسافران نيز افزايش مي يابد، اما اصل 
اين س��امانه در افزايش بهره وري ناوگان حمل و نقل 

عمومي است.

چمران از خيز مديريت شهري براي تدوين و تنظيم لايحه باغات خبر داد 

بازگشت دوباره به »برج باغ«؟

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي ش�ماره 140260320001002932هي�ات اول/دوم موضوع قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي 
حوزه ثبت ملك ياس�وج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم محمد 
خداپرست نصرآباد سفلي فرزند عيدي بشماره شناسنامه 2029 صادره از در يك 
باب خانه  به مس�احت 181.30 مترمربع پلاك فرع�ي 2292  از136  اصلي مفروز و 
مجزي شده از پلاك 136  اصلي قطعه 2  واقع در بخش 26 فارس  خريداري از مالك 
رسمي آقاي/خانم اسفنديار ملک زاده  محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي ش�ود در صورتي كه اشخاص نسبت 
به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار 
اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، 
ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي 
تقديم نمايند.بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاريخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسين فرخی -  رييس ثبت اسناد و املاک ياسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي ش�ماره 140260320001002972  هي�ات اول/دوم موضوع قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي 
حوزه ثبت ملك ياسوج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم سهراب 
دودل فرزند مومد بشماره شناسنامه 1489 صادره از بويراحمد در يك باب خانه  به 
مساحت 179.95 مترمربع پلاك فرعي 890  از 273 اصلي مفروز و مجزي شده از 
پلاك 273 اصلي قطعه 2  واقع در  بخش 26 فارس خريداري از مالك رسمي آقاي/
خانم امراله حسين زاده  محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند 
مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك 
ماه از تاريخ تس�ليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند.
بديهي اس�ت در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاريخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسين فرخی -  رييس ثبت اسناد و املاک ياسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي شمار140260320001002639  هيات اول/دوم موضوع قانون تعيين تكليف 
وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه 
ثبت ملك ياسوج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم شركت گاز استان 
كهگيلويه و بويراحمد فرزند بشماره شناسنامه صادره از در يك باب ايستگاه گاز  
به مساحت 136.77 مترمربع پلاك فرعي 25  از 158  اصلي مفروز و مجزي شده از 
پلاك158  اصلي قطعه 4  واقع در بخش 6 سابق بهبهان  خريداري از مالك رسمي 
آقاي/خانمقدرت اله دارابی  محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور 
سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تس�ليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت 
يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند.
بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاريخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسين فرخی -  رييس ثبت اسناد و املاک ياسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي شماره  هيات اول/دوم موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي 
و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مس�تقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملك ياسوج 
تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم دانش�گاه علوم پزشكي فرزند 
بشماره شناسنامه صادره از در يك باب ساختمان بهداشتی درمانی   به مساحت 
395787 مترمربع پ�لاك فرعي22 از 159 اصلي مفروز و مجزي ش�ده از پلاك 
159. اصلي قطعه 4 واقع در بخش 6 سابق بهبهان خريداري از مالك رسمي آقاي/
خانم محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي 
اعتراضي داش�ته باش�ند مي توانند از تاريخ انتش�ار اولين آگهي به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك ماه از تاريخ 
تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند.بديهي است 
در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالكيت 

صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاريخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسين فرخی -  رييس ثبت اسناد و املاک ياسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي ش�ماره 140260320001002744  هي�ات اول/دوم موضوع قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي 
حوزه ثبت ملك ياسوج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم ايمان عوض 
پور گوهرگان فرزند حمزه بشماره شناسنامه 2405 صادره از گچساران در يك باب 
خانه  به مساحت 209.70 مترمربع پلاك فرعي 2290  از 136 اصلي مفروز و مجزي 
شده از پلاك 136  اصلي قطعه 2  واقع در بخش 26 فارس  خريداري از مالك رسمي 
آقاي/خانم ايمور غلاميان  محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند 
مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك 
ماه از تاريخ تس�ليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند.
بديهي اس�ت در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاريخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسين فرخی -  رييس ثبت اسناد و املاک ياسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي ش�ماره 140260320001002933 هي�ات اول/دوم موضوع قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي 
حوزه ثبت ملك ياسوج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم يوسفعلي 
رضاپوري فرزند شمس علي بشماره شناسنامه 1668 صادره از شيراز در يك باب 
خانه  به مساحت 89.84 مترمربع پلاك فرعي 2291 از 136 اصلي مفروز و مجزي 
شده از پلاك136  اصلي قطعه 2 واقع در بخش 26 فارس  خريداري از مالك رسمي 
آقاي/خانم محمد دهقان  محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند 
مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك 
ماه از تاريخ تس�ليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند.
بديهي اس�ت در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاريخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسين فرخی -  رييس ثبت اسناد و املاک ياسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي شماره 140260320001003076 هيات اول/دوم موضوع قانون تعيين تكليف 
وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه 
ثبت ملك ياسوج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم نعنا هاشمي شرف 
آباد سفلي فرزند غلامحسين بشماره شناسنامه 88 صادره از بويراحمد در يك باب 
خانه به مس�احت 131.50 مترمربع پلاك فرعي 579 از 272 اصلي مفروز و مجزي 
شده از پلاك 272 اصلي قطعه2  واقع در بخش 26 فارس  خريداري از مالك رسمي 
آقاي/خانم گودرز بهرامی  محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند 
مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك 
ماه از تاريخ تس�ليم اعتراض، دادخواس�ت خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند.
بديهي اس�ت در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاريخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسين فرخی -  رييس ثبت اسناد و املاک ياسوج

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

بدين وسيله به آقای محمود حسنی نام پدر عزت اله تاريخ تولد 1363/06/06 شماره 
 ملی: 1755894368 شماره شناسنامه 4385 به نشانی اهواز - خشايار - خ شيخ بهاء - 
بين ش�يخ بهاء و کيان - پ 54 از ورثه مرحوم عزت اله حس�نی نام پدر حسن تاريخ 
تولد :15 /1335/01 شماره ملی 1881051161 شماره شناسنامه 1193 به نشانی اهواز - 
خشايار - خ شيخ بهاء - بين شيخ بهاء و کيان - پ 54 ؛ وفق گواهی انحصار ورثه شماره 
140137390003191259 مورخ 1401/4/22 ش�ورای حل اختلاف مجتمع شماره 23 
اهواز ابلاغ می شود که برابر صورتجلسه خودرو مديون )متوفی سواری سايپا 131 شماره 
14 - 552 ل 21 به شرح تصوير صورتجلسه پيوست. بازداشت و طبق نظريه کارشناس 
رسمی ارزياب جمعاً به مبلغ 2/200/000/000 ريال ارزيابی گرديده لذا چنانچه به مبلغ 
ارزيابی اموال معترض ميباشيد اعتراض کتبی خود را ظرف مدت پنج روز از تاريخ ابلاغ 
اين اخطاريه به ضميمه فيش بانکی دستمزد کارشناس تجديد نظر به مبلغ 7/000/000 
ريال به دفتر اين اجرا تسليم نماييد ضمناً به اعتراضی که خارج از موعد يا فاقد فيش 
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 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 



شرايط اقتصاد كلان در مدت اخير به سود بيت كوين و ديگر 
دارايي هاي پرريسك نبوده است و حالا بررسي داده هاي 
مختلف بازار نشان مي دهد كه قيمت بيت كوين تحت تأثير 
نگراني هاي حوزه قانون گذاري در ايالات متحده و مشكلات 
اقتصاد كلان در جهان مي توان��د در كوتاه مدت به كمتر 
از ۲۹ ه��زار دلار هم كاهش يابد. قيمت بيت كوين در ۱۳ 
ژوئيه )۲۲ تير( به بالاي ۳۱ هزار و۸۰۰ دلار رسيد هم، اما 
وجود مشكلاتي منجر به اصلاح ۶.۳درصدي قيمت آن و 
رسيدن به ۲۹.۷۰۰ دلار در ۱۷ ژوئيه )۲۶ تير( شد و در حال 
حاضر هم در محدوده ۲۹ هزار دلاري در نوسان است. اين 
روند قيمتي منعكس كننده نگراني سرمايه گذاران در مورد 
تحولات نظارتي جاري در ايالات متحده و عوامل بازدارنده 
رشد اقتصادي اس��ت كه مي تواند قيمت بيت كوين را به 
زير ۲۹ هزار دلار هم برساند. سطحي كه آخرين بار در ۲۱ 
ژوئن )۳۱ خرداد( به آن رسيده بود. با بررسي بازار مشتقات، 
شاهد افزايش تقاضا در معاملات آتي بيت كوين هستيم 
كه البته اين تقاضا در بازارهاي آسيا درحال كاهش است. 
اختلاف جزئي قيمت معاملات سه ماهه آتي بيت كوين در 
مقايسه با بازارهاي اسپات نشان دهنده تمايل فروشندگان 
به دريافت پول بيشتر در ازاي تأخير در تسويه حساب است. 
در بازارهاي سالم، قراردادهاي آتي بيت كوين معمولاً با وجه 
تضمين سالانه ۵ تا ۱۰ درصدي معامله مي شود، شرايطي 
كه با اصطلاح كانتانگو ش��ناخته مي شود و تنها مختص 

بازارهاي ارزهاي ديجيتال نيست.

   وجه تضمين قراردادهاي ۳ماهه آتي 
بيت كوين

وجه تضمين معاملات آتي بيت كوين با عبور از آس��تانه 
۵درصدي، در بازه ۱۴ تا ۱۷ ژوئيه )۲۳ تا ۲۶ تير( در محدود 
۷درصدي در نوس��ان بود. اين مس��اله بيانگر كاهش باور 
خريداران به تداوم روند صعودي پس از تلاش ناموفق براي 
عبور از س��طح ۳۱ هزار و ۸۰۰ دلار است. با اين حال، وجه 
تضمين تتر در بازار آسيا كاهش يافته است. وجه تضمين اين 
استيبل كوين به عنوان شاخصي از تقاضاي معامله گران خرد 
چيني ارزهاي ديجيتال عمل كرده و تفاوت بين معاملات 
همتابه همتا تتر و دلار امريكا را اندازه گيري مي كند. اخيراً، 
وجه تضمين تتر در آس��يا به ۱.۸درصد كاهش يافته كه 
پايين ترين سطح آن در بيش از ۶ماه گذشته است. اين روند 
نزولي از ۱۲ ژوئيه )۲۱ تير( ش��روع شد و با گذشت زمان 

افزايش يافت كه بيانگر فشار فروش متوسط در بازار است.

   نگراني هاي نظارتي
گريبان گير ارزهاي ديجيتال

قانون گذاري در بخش ارزهاي ديجيتال همچنان مايه 

نگراني سرمايه گذاران است. اگرچه كه حكم ۱۳ ژوئيه )۲۲ 
تير( دادگاه مبني بر اينكه فروش ريپل از طريق صرافي ها 
يا خارج از آن نقض مقررات بازار اوراق بهادار نيست، تأثير 
مثبتي بر بازار داشت، اما قاصي به طور قطعي تعيين نكرد 
كه آيا عرضه اولي��ه ريپل مي تواند به عنوان فروش اوراق 
بهادار دسته بندي شود يا نه. اين نبود شفافيت برخي از 
س��رمايه گذاران را نگران كرده است؛ زيرا اين احتمال را 
افزايش مي دهد كه ديگر ارزه��اي ديجيتال نيز به طور 
بالقوه به عنوان اوراق بهادار شناخته شوند. علاوه بر حكم 
دادگاه درباره ريپل، طبق گزارش ها بايننس نيز ۱۰۰۰ 
كارمند خود را اخراج كرده است. اگرچه اين صرافي اين 
گزارش ه��ا را رد كرده و مدع��ي تخصيص منابع روتين 
و روند جاري اس��تخدام شده اس��ت، نگراني ها در مورد 
آينده بايننس به دنبال كناره گيري چندين مدير ارشد 
آن و ش��كايت كميس��يون بورس و اوراق بهادار افزايش 

يافته است.

   روندهاي كلان اقتصاد
 به ضرر بازار ارزهاي ديجيتال

ش��رايط اقتصاد كلان در مدت اخير به سود بيت كوين و 
ديگر دارايي هاي پرريسك نبوده است. رشد توليد ناخالص 
داخلي چين در ۳ماهه دوم سال ۲۰۲۳ به ۶.۳درصد كاهش 
يافت كه كمتر از انتظارات بازار بود. همچين، عواملي چون 
تداوم جنگ تجاري با ايالات متحده و تلاش هاي دولت چين 
براي پرداخت بدهي هايش در اين كاهش نقش داشتند. با 
درنظرگرفتن تأثيرات اقتصاد كلان و تصميمات دادگاه در 
آينده نزديك كه مي تواند بر دو صرافي بزرگ اثري منفي 

بگذارد مي توان انتظار داشت كه احتمال سقوط بيت كوين 
به زير ۲۹ هزار دلار افزايش يابد. اين شرايط يك سناريوي 
مساعد براي فروشندگان ايجاد مي كند كه باعث تقويت 
مقاومت ۳۰ هزار دلار خواهد شد. به نظر مي رسد كه جز 
بدترشدن ش��رايط اقتصاد كلان و پررنگ شدن احتمال 
افزايش بيشتر نرخ بهره توسط فدرال رزرو در سال جاري 
هيچ رويداد خاص ديگري وجود ندارد كه احتمال تداوم روند 
صعودي بيت كوين را محدود كند. از منظر بازار، معاملات 
آتي بيت كوين نش��ان دهنده افزايش اطمينان در ميان 
معامله گران حرفه اي است كه از اهرم استفاده مي كنند. با 
اين حال، فشار فروش ايجاد شده از سوي سرمايه گذاران 
خرد در آس��يا مي تواند رشد كلي بازار ارزهاي ديجيتال را 

محدود كند.

   تحليلگر بلومبرگ: احتمالا قيمت بيت كوين 
در نيم سال دوم ۲۰۲۳ كاهش مي يابد

در اين ميان مايك مك گلون، استراتژيس��ت ارشد كلان 
 )BTC( بلومبرگ اينتليجنس هشدار مي دهد كه بيت كوين
ممكن است تا قبل از پايان سال ۲۰۲۳ با چالش هاي بزرگي 
روبرو شود. مك گلون به ۶۰ هزار دنبال كننده خود در توييتر 
مي گويد كه توقف اخير بيت كوين در حدود سطح قيمت 
۳۰ هزار دلار ممكن است نشان دهنده اين باشد كه شرايط 
اقتصادي نامطلوبي براي صنعت ارز ديجيتال در راه است. 
مك گلون مي گويد كه بيت كوين نسبت به پايين ترين حد 
خود در سال ۲۰۲۲ دو برابر شده است و قبل از اينكه بتواند 
رشد بيشتري كند احتمالاً ابتدا قيمتش كاهش مي يابد. وي 
پيش بيني مي كند كه در نيمه دوم سال، بيت كوين به دليل 

رويدادهاي ناشي از كاهش تورم قيمتش كمتر مي شود. اين 
در حالي است كه گزارش درآمدي مربوط به سه ماهه دوم 
سال ۲۰۲۳ تسلا نشان مي دهد اين شركت براي چهارمين 
فصل متوالي به بيت كوين هاي خود دست نزده است. تسلا 
هم اكنون ۱۸۴ميليون دلار بيت كوي��ن در اختيار دارد و 
آخرين بار در س��ه ماهه دوم سال ۲۰۲۲ بود كه ۷۵درصد 
از موجودي بيت كوين خود را به ارزش ۹۳۶ميليون دلار 

به فروش رساند.

   بازار ارزهاي ديجيتال
 با تهديد يك اصلاح شديد مواجه است

همچنين بنجامين كوئن، تحليلگر ارزهاي ديجيتال كه 
به طور گسترده دنبال مي شود، مي گويد كه بيت كوين 
)BTC( و بازار ارزهاي ديجيتال با تهديد يك اصلاح شديد 
مواجه هس��تند. كوئن به ۷۵۱ هزار دنبال كننده اش در 
توييتر مي گويد كه حتي با وجود رالي امسال، بيت كوين 
همچنان از همان الگوهاي بازار نزولي سال هاي ۲۰۱۵ و 
۲۰۱۹ پيروي مي كند. اين تحليل گر محبوب نموداري 
 )ROI( را به اشتراك مي گذارد كه بازده سرمايه گذاري
فعلي بيت كوين را با ميانگين همان متريك براي سال هاي 
۲۰۱۵ و ۲۰۱۹ نش��ان مي دهد كه شباهت هايي دارد. 
البته در اين ميان تعدادي از اعضاي مجلس نمايندگان 
ايالات متحده امريكا طرحي را ويژه قانون گذاري فضاي 
ارزهاي ديجيتال اين كش��ور ارايه كرده ان��د. اين طرح 
۲۱۲ صفحه اي كه »قانون ن��وآوري و فناوري هاي مالي 
در قرن بيس��ت ويكم« نام دارد، ش��امل تعاريفي جديد 
براي قانون گذاري اين حوزه و همين طور معافيت هاي 
مربوط به دارايي هاي ديجيتال است و علاوه بر اين، مسير 
كلي ثبت و دريافت مجوز براي صرافي هاي ارز ديجيتال 
از كميسيون بورس و كميس��يون معاملات آتي كالا را 
ترسيم مي كند. با وجود اين، رابرت كندي جونيور، نامزد 
دموكرات رياست جمهوري، دو سياست جديد جسورانه 
براي دولت خود دارد: نخست معافيت دارندگان بيت كوين 
از ماليات بر عايدي سرمايه و سپس حمايت از دلار امريكا و 
اسناد خزانه با درصدي از ارزهاي سختي چون بيت كوين، 
طلا و نقره. كندي در رويدادي گفت: »بيت كوين يكي از 
س��خت ترين ارزها است و دولت كندي قصد دارد تكثير 
و انتشار آن را تش��ويق كند.« اين تلاشي براي مقابله با 
حركت كشورهاي دوستدار ارز ديجيتال مانند سوييس، 
سنگاپور، آلمان و پرتغال است. رابرت كندي معتقد است 
سياست معافيت مالياتي سرمايه گذاري را در بيت كوين 
تشويق مي كند، حريم خصوصي شهروندان را تضمين 
مي كند و اس��تعدادهاي برتر را براي مان��دن در ايالات 

متحده نگه مي دارد.

دنیای فناوریادامه از صفحه اول

ویژه

دانش و فن6   Sat. July 22. 2023    2544   شنبه 31 تیر 1402     4 محرم 1445    سال دهم      شماره

 استفاده نادرست از لغات
دكتر و مهندس در جامعه ايراني

پاره اي نظرات و ديدگاه هاي اوليه در اين حوزه ذيلا 
تقديم خوانندگان ارجمند شده است: 

۱. دانشگاه ها و موسس��ات علمي ما به جد بايستي 
بر اس��اس قوانين و صلاح جامعه علمي كشور دادن 
مدرك مهندس��ي را قانونمند نماين��د. امروز براي 
فرزندان و جوانان ما كه در مس��ير ورود به دانشگاه 
هستند اين امر نهادينه شده كه به هر حال با وجود 
فضاي وسيع در دانشگاه ها، حتما يكي از دانشگاه ها 
براي آنها مدرك با پول يا پارت��ي وجود دارد و ورود 
مي نمايند و بدون ترديد بعد از چند سال با يك مدرك 
دانش��گاهي به جامعه ورود مي شوند. در صورتي كه 
بايستي ملاك لياقت، سواد، پشتكار ملاك خروج از 

دانشگاه و دريافت مدرك ارزشي باشد. 
۲. ضمن اعلام احترام و خش��وع به همه موسسات 
علمي، آموزش��ي و فرهنگي خدوم كشور بايستي 
اعلام نمايم كه اينجانب در مدت حضور طولاني خود 
در اجراي پروژه هاي مهندسي كشور با مهندسين 
جواني كه اين عنوان را با خود داشتند و درخواست 
كار )حداقل در بخش خصوصي( را داشتند به كرات 
با اين امر مواجه شدم كه متاسفانه اغلب اين عزيزان 
از مباني دروس اوليه مهندسي كه قاعدتا در طول ۴ 
سال دانشگاه بايس��تي فرا مي گرفتند و از آنها براي 
ورود به بازار كار استفاده مي نمودند به طور كامل آگاه 
نبودند و ظاهرا فراگيري دروس مهندسي را تنها براي 

دريافت مدرك مورد نظر داشتند.
۳. ما نياز به مهندسين جوان، پرشور و علاقه مند به 
آينده داريم كه با داشتن دانش لازم مهندسي براي 
ورود ب��ه بازار كار اماده بوده و با كس��ب تجربه جاي 
نسل گذشته خود را به درس��تي پر نمايند. شرايط 
موجود بازار كار ما چنين تصوير روشني را كاملا ارايه 
نمي دهد.رسيدن به ش��رايط نسبتا مطلوب نياز به 
كار فرهنگي گس��ترده و عملي در اين زمينه ابتدا از 
دانشگاه ها و مراكز عملي داشته و علاوه بر ان در دوران 
حضور مهندسان جوان در بازار كار نياز به ايجاد بستر 

و فرهنگ سازي است. 
۴. در فضاي فرهنگ سازي و تربيت فرزندان براي 
ورود انها به دانشگاه شفاف عمل شود. اگر في المثل 
فرزند من توان آمادگي رفتن به رشته هاي مهندسي 
يا رشته هاي طبابت و نظاير آن را ندارد سعي شود 
به هر طريق فرزندمان با مدرك از دانش��گاه خارج 
شود. قطعا بدون درنگ اين روش خدمت به آينده 
فرزندان مان و كمك به انها در ساخت و ساز زندگي 
اينده آنها نيست. هم اكنون ما شاهد اين هستيم كه 
اغلب ما در حرفه خود غير از مدرك دانشگاهي در 

بازار كار هستيم .
۵. در مدارس متوسطه هم اكنون در نظام آموزشي 
كمبودهايي در حوزه دادن شناخت و آمادگي جوانان 
براي انتخاب مسير صحيح در اينده براي موفقيت 
كاري و زندگ��ي آنها ديده نمي ش��ود. اي��ن امر در 
مديريت دانشگاهاي نيز بسيار شفاف ديده مي شود. 
بايستي براي اين دو حوزه برنامه ريزي روشن نمود 
و با اموزش جوانان و مهندسين تازه وارد به صحنه 
اجراي كار مسير صحيح را براي انها مشخص نماييم. 
اين تجربه سال ها است كه در غرب جاري است ايا 
ما ايرانيان مي خواهيم در هم��ه موارد چرخ چاه را 

مجددا اختراع  کنيم؟
۶. حداقل در فضاي كار مهندسي ما تفاوت هاي بسيار 
جدي بين سه صندلي كارفرما / مشاور و پيمانكار براي 
نشس��تن بر روي هريك از آنها وجود دارد. مهندس 
متقاضي براي اين س��ه صندلي از نظر خصوصيات 
فردي، اجتماعي، روابط عمومي، توانمندي علمي، 
سطح دانش و اگاهي داراي تفاوتهاي جدي هستند. 
حتي اين تفاوت ه��ا براي ورود به ان��واع پروژه هاي 
صنعتي و عمراني نيز به روش��ني ديده مي شود. به 
عنوان نمونه مهندسي كه علاقه مند به نشستن بر 
روي صندلي هر يك از سه جايگاه  كارفرما / مشاور و 
پيمانكار مي باشد قطعا تفاوت هايي براي اين كاربران 
براي ورود به همه پروژه هاي صنعت احداث از جمله 
صنعت نفت، سد سازي، راه سازي و ساختمان و نظاير 

آن نيز ديده  مي شود.
در يك جامعه سالم، هيچ عنواني به تنهايي براي كسي 
ارزش، احترام و اعتبار نمي آورد؛ بنابراين حواسمان به 
استفاده غيرقانوني از عناوين، ازجمله »دكتر« باشد تا 

ناخواسته باعث فريب افراد و تبعات آن نشويم.

يوتيوب براي امريكايي ها
گران شد

سرويس پخش ويدئويي يوتيوب گوگل، قيمت اشتراك 
ماهانه و سالانه س��رويس پولي خود را در امريكا براي 
نخستين بار از زمان راه اندازي آن در سال ۲۰۱۸، افزايش 
داد. به گزارش ايس��نا، يوتيوب اعلام كرد كه اشتراك 
ماهانه »يوتيوب پريميوم« با دو دلار افزايش، به ۱۳ دلار 
و ۹۹ سنت و اشتراك سالانه آن با ۲۰ دلار افزايش نسبت 
به قبل، به ۱۳۹ دلار و ۹۹ س��نت مي رسد. مشتركاني 
كه پنج سال پيش مشترك شدند از جمله افرادي كه 
از طريق گوگل پلي، مشترك اين سرويس شدند، سه 
ماه اشتراك با قيمت قبلي دريافت خواهند كرد. يوتيوب 
در آوريل، ويژگي هاي بيشتري براي كاربران سرويس 
اشتراكي خود معرفي كرد كه ش��امل امكان ميزباني 
جلس��ات »گوگل مي��ت« )Google Meet( براي 
مشاهده ويدئوها در اين پلتفرم به اتفاق كاربران ديگر 
بود. بر اساس گزارش رويترز، يوتيوب همچنين هزينه 
اشتراك سرويس »يوتيوب موزيك« در امريكا را يك 
دلار افزايش داد و به ۱۰ دلار و ۹۹ سنت رساند. اين اقدام 
پس از افزايش قيمت اشتراك توسط سرويسهاي آمازون 

موزيك، اپل موزيك و تيدال انجام شد.

اطاعت فيس بوك، يوتيوب
و توييتر از حكم فيلترينگ هند

شركتهاي اينترنتي امريكايي متا پلتفرمز، گوگل و 
توييتر به احكام صادره از س��وي دادگاه فدرال هند 
براي حذف يك ويدئو از يك واقعه خشونت آميز، عمل 
كردند. به گزارش ايسنا، انتشار ويدئويي از خشونت 
عليه دو زن در ايالت مانيپور كه در چهارم ماه مه روي 
داد، در شبكه هاي اجتماعي هند، انعكاس وسيعي 
پيدا كرد و باعث واكنش نارندرا مودي، نخست وزير 
اين كشور شد. بعضي از شبكه هاي اجتماعي، تصاوير 
و ويدئوهاي مربوط به اين واقعه را حتي پيش از صدور 
احكام حذف اضطراري از سوي دهلي نو، حذف كرده 
بودند زيرا ناقض مقررات آنها بود. دادگاه عالي هند، اين 
ويدئو را عميقا نگران كننده خواند و از دولت هاي فدرال 
و ايالتي خواست درباره اقداماتي كه عليه عاملان اين 

حادثه انجام داده اند، گزارش كنند. 

 تيك تاك به اروپا اجازه دسترسي 
به نرم افزار تحقيقاتي را داد

پيش از اجرايي ش��دن قواني��ن اتحادي��ه اروپا كه 
شركت هاي بزرگ را ملزم مي كند نظارت بيشتري 
بر محتواي آنلاين كنند، اپ  تيك تاك دسترسي به 
نرم افزار تحقيقات خود را براي محققان اين منطقه باز 
كرد. به گزارش خبرگزاري مهربه نقل از رويترز، تيك 
تاك، اپ چيني اش��تراك گذاري ويدئو كوتاه كه به 
شركت بايت دنس تعلق دارد، يكي از ۱۹ پلتفرم آنلاين 
و موتورجست وجوي اينترنتي است كه بايد الزامات 
سختگيرانه تري را اجرا كنند. اين الزامات از ماه آگوست 
۲۰۲۳ ميلادي تحت »قانون سرويس هاي ديجيتال« 
اجرا مي شود. ش��بكه اجتماعي مذكور قصد داشته 
منتظر كميسيون اتحاديه اروپا بماند تا شرايط فني 
API براي دسترسي به داده هايش را تنظيم كند اما 
اكنون تصميم گرفته دسترسي مذكور را فراهم كند.

تيم ملي كشتي جوانان ايران با 
حمايت همراه اول قهرمان آسيا شد

تيم ايران با كسب ۳ مدال طلا و ۵ مدال نقره به عنوان 
قهرماني رقابت هاي كشتي آزاد جوانان قهرماني آسيا در 
اردن دست يافت. به گزارش اداره كل ارتباطات شركت 
ارتباطات س��يار ايران، رقابت هاي كشتي آزاد جوانان 
قهرماني آسيا روزهاي ۲۸ و ۲۹ تيرماه )۱۴۰۲( در شهر 
امان اردن برگزار شد و در پايان تيم ايران با كسب ۳ مدال 
طلاي علي رضايي در وزن ۷۰ كيلوگرم، محمدمبين 
عظيمي در وزن ۹۲ كيلوگرم و اميرعلي پولادي در وزن 
۱۲۵ كيلوگرم و ۵ مدال نقره ابراهيم خواري در وزن ۵۷ 
كيلوگرم، ابراهيم الهي در وزن ۶۵ كيلوگرم، حس��ين 
محمدآقاي��ي در وزن ۷۴ كيلوگرم، فرزاد صفي جهان 
شاهي در وزن ۷۹ كيلوگرم و اميرحسين عليزاده در وزن 
۸۶ كيلوگرم به عنوان قهرماني دست يافت. در رده بندي 
تيمي ايران با ۱۹۱ امتياز به عنوان قهرماني دست يافت 
و تيم هاي هند با ۱۸۰ و قزاقستان با ۱۶۰ امتياز دوم و 
سوم شدند. همراه اول به عنوان حامي رسمي تيم هاي 
ملي كشتي كشورمان، اين موفقيت را به تمامي ايرانيان 

و ملي پوشان تبريك گفته است.

شاخص هاي شهرستان هاي 
مخابرات منطقه مركزي مورد 

بررسي و ارزيابي قرار گرفت
به گ��زارش روابط عمومي مخاب��رات منطقه مركزي 
جلسه اي با حضور شهرستان ها به صورت ويدئوكنفرانس 
برگ��زار گرديد . اين جلس��ه ب��ا حضور ريي��س اداره 
برنامه ريزي، مديران تجاري و مالي و نمايندگان فروش با 
موضوع بررسي ارتقاء كيفيت شاخص فروش شماره هاي 
رند، شاخص هاي لاوصولي و بررسي تحقق برنامه ثبت 
مش��اغل در ۱۱۸ برگزار شد . در اين جلسه رييس اداره 
برنامه ريزي علت ارتقاء يا تنزل شهرستان ها را مورد برر 
سي قرارداد .و مديران حاضر در جلسه و نمايندگان فروش 
در خصوص تسريع فروش شماره هاي رند و ثبت مشاغل 
در ۱۱۸ تبادل نظر نمودند. ابوالقاسمي اعلام نمود اگر 
آموزش پرسنل امور مشتركين مناسب باشد ما مي توانيم 
آرپ��و VDSL را افزايش داده و در ادامه گفت با توجه به 
اينكه شاخص لاوصولي وزن زيادي دارد بهتر است امور 
مشتركين نگاه قوت بخش به اين شاخص داشته باشند .

شرايط اقتصادي نامطلوبي براي صنعت ارز ديجيتال در راه است

احتمال كاهش قيمت بيت كوين به ۲۹ هزار دلار

توليد موبايل در ايران؛ مردم حق دارند نگران باشند
با نگاهي بدبينانه از تجربه س��اير صنايع، مردم حق دارند 
درباره حق انتخاب در آينده بازار موبايل نگران باشند. توليد، 
ساخت يا مونتاژ موبايل در ايران اگرچه به تازگي و با دريافت 
تسهيلات از سوي چندين شركت ايراني موردتوجه جدي 
كاربران قرار گرفته، اما اين صرفاً يك پرده از مجموعه ديگري 
از اتفاقات است؛ اتفاقاتي كه با رجيستري موبايل از سال 
۱۳۹۶ آغاز شد. به گزارش ديجياتو، »رجيستري موبايل«، 
»سيستم عامل بومي« و درنهايت »توليد/ مونتاژ گوشي 
ايراني«، سه بخش مهم اين جريان هستند كه اكنون در 
كنار يكديگر قرار گرفته اند. با تركيب اين سه موضوع و با 
نگاهي بدبينانه از تجربه محدودكننده در س��اير صنايع، 
مردم حق دارند درباره »حق انتخاب« خود در آينده بازار 

موبايل نگران باشند.

   پرده اول: رجيستري
پرده اول، رجيس��تري موباي��ل بود. زماني كه در س��ال 
۱۳۹۶ اين طرح به ش��كل جدي تري مطرح و آغاز ش��د، 
تمام تمركز وزارت ارتباطات و س��تاد مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز در نشس��ت هاي خبري بر اين بود كه قرار است حق 
مصرف كننده رعايت شود و در كنارش، دولت هم درآمدي 
از واردات رسمي داشته باشد اما تمركز اصلي بر حق و حقوق 

مصرف كننده است. در نشست هاي خبري گفته مي شد بازار 
موبايل به شدت بي دروپيكر است - حق مصرف كننده ضايع 
مي شود، دستش به هيچ جا بند نيست و… . اينها حقيقت 
داشت اما همه حقيقت اين نبود. كارنامه رجيستري امروز 
به شكل واضحي مشخص است و حتي در يك مورد باعث 
توقف ورود يك موبايل به كشور شده است. در سال ۱۳۹۸ 
ستار هاش��مي، معاون فناوري و نوآوري وزارت ارتباطات 
درباره اينكه »آيا ممكن است زماني دولت از رجيستري 
تلفن همراه استفاده كند تا واردات موبايل را كنترل كرده و 
از اين ابزار به عنوان يك سياست سلبي در برابر گوشي هاي 
خارجي و واردتشان به كشور استفاده كند؟« پاسخ داد: »ما 
قرار نيست اين سياست هاي سلبي را اتخاذ كنيم و به بهانه 
حمايت از توليد داخل اين اقدام انجام نمي شود. به لحاظ 
دانش و توانايي در كشور نياز نداريم كه به سياست سلبي 
روي بياوريم و نگاه ما يك نگاه رقابتي است. فكر مي كنم 
توليدكنندگان ما هم مي توانند در اين فضا موفق باشند.« اما 
حقيقت اين نبود. سه سال بعد و در سال ۱۴۰۱ ديديم كه 
چگونه رجيستري، ابزاري براي منع ورود و استفاده كاربران 
از خانواده آيفون ۱۴ ش��د و دست كم تا به امروز، اين صرفاً 
شروع اين دست از محدوديت ها در حق انتخاب كاربران 
ايراني بوده اس��ت. امروز روي آنتن زنده تلويزيون، آيفون 

۱۴ تبديل به »گوش��ي شماره ۱۴« شده؛ بعيد نيست در 
آينده گوشي كره اي شماره ۲۴ مشمول همين قاعده شود.

   پرده دوم: اندرويد ايراني
تيرماه ۱۳۹۸ پس از شايعات بسيار، »محمدجواد آذري 
جهرمي« با انتشار يك ويدئو در توييتر خود رسماً از پروژه 
»اندرويد ايراني« رونمايي كرد. جهرمي با مثالي از بقالي 
محل خود، به تحريم ها عليه ايران اش��اره كرده بود. البته 
كه سفارشي سازي »AOSP« يا پلتفرم متن باز و رايگان 
اندرويد، با ليست س��ياه يك بقالي قابل مقايسه نيست. 
بااين حال مع��دود توليدكنندگان موباي��ل ايراني در آن 
زمان از اين خبر بسيار خشنود بودند. براي مثال »حميد 
سعيدي«، مديرعامل GLX در تيرماه ۱۳۹۸ گفته بود كه 
اندرويد ايراني از سرويس هاي گوگل بي نياز شده و دسترسي 
سرويس هاي گوگل را به ش��كل كامل قطع كرده است. 
مديرعامل جي  ال ايكس در پاسخ به اين سوال كه چه چيزي 
جايگزين سرويس هاي گوگل شده، گفته بود: »سرويس 
 Google Play جايگزيني را تهيه كرده اند كه بتواند كار
Services را انجام دهد.« سعيدي همچنين درباره نوع 
همكاري ب��ا وزارت ارتباطات توضيح داده بود: »مذاكرات 
در اين رابطه از چندين ماه پيش آغاز ش��ده است. در اين 
مدت خيلي از ش��ركت هاي دانش بنيان و استارتاپ ها به 
خواسته  وزارت ارتباطات درگير توسعه اين سيستم عامل 
شدند. حالا به نقطه اي رسيده ايم كه نرم افزاري تهيه شده و 
ما هم در بحث سخت افزار، روي گوشي مناسبي كه بتواند 
از نرم افزار پش��تيباني كند، فعاليت كرده ايم. اين پروسه 
بسيار خوب جلو رفت و اتفاقاً ديروز حدود ۵۰۰ نمونه از اين 
گوشي را آماده كرديم و تعدادي را هم به وزارت ارتباطات 
تحويل داديم.«خروجي چه بود؟ پروژه در سال هاي مختلف 
چندين مسوول مختلف داشت و درنهايت مانند بسياري 
از پروژه هاي دولتي ديگر، به نتيجه اي هم نرسيد. درنهايت 
پروژه اندرويد ايراني، بومي يا حتي نسخه AOSP سال ها 
مس��كوت ماند. اما وزارت ارتباطات دولت سيزدهم گفت 
چرا كه نه؟ در آذرماه ۱۴۰۱، وزارت ارتباطات فراخواني را 
منتشر كرد و از توليد كنندگان داخلي سيستم عامل موبايل 
دعوت به همكاري كرد. در فراخوان منتشر ش��ده توسط 
معاونت فناوري و نوآوري وزارت ارتباطات، نوش��ته شده 
بود: »در راستاي اجراي بند ۱۸ اهداف عملياتي سند طرح 
كلان و معماري شبكه ملي اطلاعات و به منظور شناسايي 
ظرفيت هاي فني و اجرايي توليد و توسعه سيستم عامل 
تلفن همراه هوشمند، از بين اشخاص حقيقي و حقوقي 
شامل ش��ركت هاي خصوصي، غيردولتي و سازمان هاي 
مردم نهاد كه تا تاريخ بيستم دي ماه ۱۴۰۱ داراي حداقل 
يك سيستم عامل عملياتي نصب شده روي گوشي هوشمند 
باشند، براي ارزيابي دعوت به  عمل مي آيد.« سرنوشت اين 
فراخوان هنوز مشخص نيست؛ اما با توجه به اينكه موضوع 
گوشي ايراني جدي تر از هميشه مطرح شده است، احتمالًا 
تا پايان سال ش��ركت هاي جديدي در اين زمينه معرفي 

شوند؛ همانطور كه به يك باره نزديك به ۱۰ شركت جديد 
وارد حوزه توليد موبايل شدند. البته وزارت ارتباطات اعلام 
كرده است كه گوش��ي هاي ايراني فعلًا از سيستم عامل 
اندرويد استفاده مي كنند اما »عيسي زارع پور« تأكيد كرده 

است كه براي سيستم عامل بومي برنامه هايي دارند.

   پرده سوم: موبايل ايراني
چرا اندرويد ايراني به هيچ نتيجه اي نرسيد؟ چون اساساً پرده 
سوم و سخت افزار قابل قبول به معناي واقعي وجود نداشت. اما 
در يك سال اخير تمركز ويژه اي روي عبارت »توليد موبايل 
ايراني« وجود دارد. حتي انجمني به نام »توليدكنندگان 
موبايل« تش��كيل شده است كه بيش��تر توليدكنندگان 
موبايل در كش��ور را زير چتر خود مي گيرد. از سوي ديگر، 
وزارت ارتباطات خردادم��اه ۱۴۰۲ اعلام كرد براي توليد 
يك ميليون گوشي هوشمند داخلي هدف گذاري كرده و 
براي تحقق اين هدف هم »۵۰۰ ميليارد تومان تسهيلات 
اشتغال زايي« در نظر گرفته است. »محمد خوانساري«، 
رييس سازمان فناوري اطلاعات، همچنين به حمايت هايي 
براي توسعه سيستم عامل بومي اشاره كرد. او گفت منابعي 
براي اين منظور لحاظ ش��ده است و شركت هايي )پس از 
اعلام فراخوان سيس��تم عامل( اعلام توانمندي كرده اند. 
اكنون مهم ترين سوال اينجاست كه چه اتفاقي براي بازار 
موبايل خواهد افتاد. آيا شركت هايي كه تسهيلات دريافت 
مي كنند، موبايل طراحي يا توليد مي كنند، قرار است در 
رقابت مستقيم با برندهاي خارجي توليدكننده موبايل قرار 
بگيرند يا براي حمايت از آنها نياز است واردات برخي مدل ها 
محدود يا تعرفه واردات آنها توسط ابزاري به نام »رجيستري« 
افزايش پيدا كند؟ اين مهم ترين پرسش براي تعيين وضعيت 
آينده بازار موبايل است. نكته مهم اينجاست كه در ماه هاي 
اخير افزايش تعرفه واردات براي گوشي هاي مسافري تجربه 
شد. درصورت گسترش اين نوع طرح ها، بديهي است كه 
گوشي ها دست نيافتني تر مي شوند. به نظر مي رسد مسير، 
همان مسير صنعت خودرو و لوازم خانگي است، اما با يك 
تف��اوت: به جاي ممنوعيت كلي و يك باره، ممكن اس��ت 
تعرفه واردات به اندازه اي بالا برود كه ناگهان گوشي ايراني 
جذابيت بيشتري براي مخاطبي كه در پي موبايلي زير ۱۵ 
ميليون تومان است، پيدا كند. پس بله؛ مردم حق دارند نگران 
باشند – البته اگر قرار باشد سياست محدوديت و همانطور 
كه گفته شد، افزايش تعرفه براي موبايل هاي خارجي اعمال 
شود. ولي مردم با داشتن تجربه ساير صنايع حتي حق دارند 
بدبين باشند. چون نگران هستند كه اين سه قطعه در كنار 
يكديگر درنهايت مي توانند باعث محدودشدن حق انتخاب 
آنها شوند؛ آن هم براي ابزاري كه به شكل روزانه خيلي بيشتر 
از خودرو يا لوازم خانگي از آن استفاده مي كنند. افرادي كه در 
دولت كار مي كنند، دوست دارند عبارت »اقتصاد ديجيتال« 
را به كار ببرند. اين عزيزان نبايد فراموش كنند كه اولين ابزار 
براي اتصال مردم و كسب وكارها جهت شكل گيري اقتصاد 

ديجيتال، همان موبايل است.

1- شماره و موضوع مناقصه: فراخوان مناقصه يک مرحله ای عمومی همزمان با  ارزيابی کیفی )فشرده( مناقصه شماره 4011447 ) ايجاد و نگهداري 
فضاي سبز پالايشگاه به مدت يكسال ( با شماره فراخوان 2002092134000040 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(.

2- نام و نشاني مناقصه گزار: استان خراسان رضوي–كیلومتر 165 جاده مشهد/سرخس-شركت پالايش گاز شهید هاشمي نژاد.
3- شرايط مناقصه گر: كلیه شركتهاي داراي  رتبه 6 )شش(گواهینامه صلاحیت اداره تعاون، كار و رفاه اجتماعي، دركد فعالیت نگهداری و خدمات 

فضای سبز كه در ارزيابي كیفي مرتبط، امتیاز لازم را وفق معیارهاي اعلام شده كسب نمايند.
4- مهلت و آدرس دريافت اسناد: حداکثر تا ساعت 19 مورخ 1402/05/04 ، متقاضیان می توانند از طريق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)سامانه 
ستاد( به آدرس https://www.setadiran.ir تمامی اسناد مناقصه را دريافت و در مناقصه شرکت نمايند، لازم به ذکر است تمامی مراحل برگزاری 

مناقصه از طريق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)سامانه ستاد( انجام خواهد شد.
متقاضیان بعد از دريافت استعلام ارزيابی کیفی وتمامی اسناد مناقصه مي بايست حداكثر تا ساعت 18:59  مورخ 1402/05/19 استعلام ارزيابي  

کیفی تكمیل شده را به همراه تمامی مدارك مورد نیاز و ساير اسناد مناقصه در سامانه مذکور بارگزاری و ارسال نمايند.
4 – برآورد مناقصه:  مبلغ 162,000,000,000 ريال)يکصد و شصت و دو میلیارد ريال(.

5– میزان و نوع تضمین شركت در مناقصه:  مبلغ 8,100,000,0000 ريال )هشت میلیارد و يکصد میلیون ريال( از انواع تضامین مجاز اعلام شده در 
آيین نامه تضمین معاملات دولتي مي باشد.

6- زمان گشايش پاكت ها: پاكت هاي مناقصه راس ساعت 9 مورخ 1402/05/25 در حضور پیشنهاد دهندگان و با حداقل 3 پیشنهاد قیمت در آدرس 
مشهد، خیابان آبكوه، نبش آبكوه 7 )دانشسراي شمالي( ، شماره 255، شركت پالايش گاز شهید هاشمي نژاد اتاق کنفرانس گشايش خواهد يافت. 
لازم به يادآوری است با توجه به اينکه مناقصه عمومی همزمان با ارزيابی کیفی)فشرده(می باشد. لذا لازم است مناقصه گران علاوه بر تکمیل و 

بارگزاری اسناد ارزيابی کیفی و مستندات مربوطه، نسبت به بارگزاری همزمان پاکات)الف(،)ب(و)ج( در سامانه اقدام نمايند.

فراخوان مناقصه يک مرحله ای عمومی همزمان با  ارزيابی کيفی )فشرده(

نوبت اول
شناسه آگهي : 1532503

شركت ملي گاز ايران
)S.G.P.C( شركت پالايش گاز شهید هاشمي نژاد

روابط عمومی شرکت پالايش گاز شهید هاشمی نژاد



تعادل| فرشته فريادرس |
هفته پيش، دادس��تان مركز استان هرمزگان از ترخيص 
محموله ۲۰۰ تني گوشت منجمد برزيلي پس از يك سال 
معطلي از گمرك بندر شهيد رجايي خبر داد. رسوب گوشت 
در گمرك در حالي صورت گرفته كه طي هفته هاي اخير 
قيمت گوشت قرمز در بازار، به شكلي عجيب افزايش يافته 
و از مرز 4۰۰هزار تومان هم عبور كرده. از آنسو، وعده هاي 
مسوولان مبني بر كنترل بازار از طريق افزايش عرضه هم 
تاكنون نتوانسته به كنترل اين بازار كمك كند. اين معطلي 
يكساله در حالي است كه براساس مصوبات لازم الاجرا از 
سوي ستاد تنظيم بازار و گمرك كه در سال98 تدوين شده، 
كالاهاي اساسي مثل گوشت بايد بدون فوت وقت ترخيص 
شوند. سال گذش��ته هم هيات وزيران با هدف مديريت 
واردات كالا، جلوگيري از رسوب كالا و تبعات اقتصادي و 
اجتماعي آن، لايحه پيشنهادي پيشگيري و مقابله با رسوب 
كالاها در مبادي ورودي كش��ور را به تصويب رساند. حال 
جاي ابهام و سوال است كه چرا با وجود چنين مصوباتي، 
بايد محموله ۲۰۰ تني گوش��ت وارداتي از برزيل يكسال 
در گمرك معطل بماند تا به مرز فساد برسد؟ مسوولان و 
نهادهاي ذي ربط هم بايد پاسخگوي اين موضوع باشند و 
مشخص شود كه اين قصور از جانب كسي بوده؛ گمرك، 

نهادهاي موازي يا صاحب كالا؟ 

   يك سال معطلي
 براي ترخيص محموله گوشت!

براساس گزارش دادستان عمومي و انقلاب مركز استان 
هرمزگان محموله ۲۰۰ تني گوشت منجمد برزيلي بيش 
از يكسال در گمرك بندر شهيد رجايي بندرعباس معطل 
مانده و بيم فساد آن مي رفته با ورود دستگاه قضايي استان 
هرمزگان تعيين تكليف شد. به گفته عليرضا احمدي منش 
دستورات لازم براي تسريع در امر ترخيص و بارگيري آن 
صادر شده و براساس برنامه ريزي صورت گرفته، مقرر شده 
تا محموله مذكور مطابق تاييديه و دستورالعمل ابلاغي از 
سوي سازمان دامپزشكي كل كشور در واحد هاي توليدي 
گوشت حرارت ديده مورد استفاده قرار گيرد. در اين رابطه 
دبير فدراسيون صنايع غذايي، با تاكيد بر اينكه كارخانه ها 
و برندهاي معتبر اس��تانداردهاي خارج از استانداردهاي 
رايج در كشور را دارند، مي گويد: به نظر مي رسد سرپوش 
گذاشتن بر اشتباهي كه در گمرك صورت گرفته باعث شده، 
كه اين موضوع را طرح كنند كه اين گوشت قرار است در 
صنعت مصرف شود. اين در حالي است كه صنعت هيچگاه 
از اين گوش��ت استفاده نخواهد كرد و سازمان غذا و دارو و 
سازمان ملي استاندارد اجازه نخواهد داد كه اين گوشت در 
بازار توزيع شود. محسن نقاشي به »ايلنا« گفته است: تعداد 
واحدهاي كوچك توليدي به دليل سياست هاي اشتباه و 
عدم حمايت از توليد كم و محدود شده و كارخانه هاي بزرگ 
نيز براي حفظ نام خود هيچگاه چنين گوشتي را مصرف 
نمي كنند. قائم مقام خانه صنعت، معدن و تجارت هم در 
واكنش به خبر ترخيص محموله ۲۰۰ تني گوشت منجمد 
برزيلي از گمرك شهيد رجايي پس از يكسال، عنوان كرده: 

س��ازمان غذا و دارو، سازمان دامپزش��كي و سازمان ملي 
استاندارد متولي نظارت بر ورودي و خروجي گوشت هاي 
منجمد در صنعت هستند. آرمان خالقي با تاكيد بر اينكه 
گوشت هايي منجمد كه از تاريخ انجماد آنها مدت زيادي 
گذش��ته اس��ت نبايد در بازار توزيع ش��وند، گفته است: 
كارخانه هاي فرآورده هاي گوشتي و توليدكنندگان غذاهاي 
كنسروي اين نوع گوشت را جذب مي كنند و مصرف اين 
نوع گوشت ها در اين مصارف اشكالي ندارد چراكه حرارت 
مي بينند. اما گوشتي كه رنگ آن تغيير پيدا كرده بايد معدوم 
و دفن شود يا اينكه آن را پودر و تبديل به خوراك دام كنند. 
قائم مقام خانه صمت در پاسخ به اين پرسش كه با توجه 
به سبقه كه از انبارها و س��ردخانه هاي گمركات داريم به 
نظر مي رسد كه اين گوشت كيفيت خود را براي مصارف 
صنعتي نيز از دست داده باشد آيا صنعت ريسك پذيرش 
چنين گوشتي را مي كنند؟ به »ايلنا« اينطور گفته است: 
»تاريخ مصرف گوشت هاي منجمد مشخص است مگر 
اينكه اين گوشت تاريخ مصرف آن رو به پايان باشد براي 
همين ترخيص كردند كه در اين صورت بايد سازمان هاي 
متولي با دقت اين موضوع را بررسي كنند و حساسيت خاص 
و ويژه اي به خرج بدهند و رسيدگي به اين موضوع به وجدان 
افرادي كه قرار است در اين كار نظارت كنند بستگي دارد.«

اين فعال اقتصادي با اشاره به دلايل ماندن كالاهاي اساسي 
در گمركات، توضيح داده: عدم مديريت صحيح مي تواند 
عامل اصلي ماندن كالاهاي اساسي در گمركات باشد؛ در هر 
كشوري ذخيره استراتژيك براي تنظيم بازار لازم و ضروري 
اس��ت و اين موضوع در گندم، برنج، ذرت و ساير كالاهاي 
اساسي وجود دارد و پيش از اينكه كالاهاي اساسي به تاريخ 
مصرف آن نزديك شوند بايد در بازار عرضه و جايگزين شده 
و اين چرخه جايگزيني كالاهاي قديمي با كالاي جديد 
همواره انجام مي شود. به گفته اين فعال صنعتي، ممكن 
است كه اين محموله را فراموش كرده باشند و اهمالي در 
عرضه آن صورت گرفته باشد يا نتوانستند به دليل مشكلات 
ارزي به موقع كالا خريد و جايگزين اين محموله كنند، از 
اين رو آن را نگه داشتند. بايد ديد در ذهن مسوول مربوط 

چه گذشته است، از او پرسيد و او نيز ملزم به پاسخگويي 
است؟ كسي در اين باره بايد پاسخ بدهد كه چرا اين كالا تا 
به امروز در بازار عرضه نشده است؟ هرچند معطلي كالاهاي 
اساس��ي فساد پذير داستان جديدي نيس��ت، اما با توجه 
به قوانين تسهيل ترخيص اين قبل كالا تصور مي شد به 
نقطه پايان اين داستان رسيده باشيم، اما اعلام خبر رسوب 
يكساله ۲۰۰ تن گوشت در گمرك نشان داد كه هنوز مسير 
براي ترخيص بدون دردسر كالاي اساسي، هموار نيست. 

    چرا مصوبات اجرا نشد؟ 
البته رسوب كالاي اساسي فسادپذير در گمركات كشور 
در حالي صورت گرفته كه س��ال گذشته هيات وزيران با 
هدف مديريت واردات كالا به كشور و جلوگيري از رسوب 
كالا در مبادي ورودي و گمركات كشور و تبعات اقتصادي 
و اجتماعي آن، لايحه پيش��نهادي پيشگيري و مقابله با 
رسوب كالاها در مبادي ورودي كشور و سازمان جمع آوري 
و فروش اموال تمليكي را به تصويب رساند تا به اين طريق از 
رسوب كالاي اساسي جلوگيري شود، اما ظاهرا اين لايحه 
هم نتوانست از رس��وب كالا در گمركات جلوگيري كند. 
ترخيص محموله ۲۰۰ تني گوش��ت منجمد برزيلي كه 
داستان هرمزگان آن را مطرح كرده نيز از اين دست كالاها 
است كه مشخص نيست چرا با وجود اخبار مختلف مبني 
بر سركش��ي پي درپي از بنادر اين كالا يكسال در گمرك 
شهيد رجايي معطل بوده است. همچنين لازم به يادآوري 
است كه سال 98، معاون فني پيشين گمرك ايران درباره 
ترخيص قطعي محموله هاي گوش��ت از گمرك شهيد 
رجايي در اظهاراتي گفته بود كه تشريفات سرويس ارزيابي 
حذف شده پس از دريافت حقوق ورودي اگر تمكن مالي 
براي پرداخت وجود داشته باشد، پروانه صادر و با اخذ مجوز 
دامپزشكي ترخيص آن قطعي خواهد شد. اما در صورتي 
كه امكان پرداخت وجود نداشته باشد يا مجوزهاي لازم از 
سوي صاحب كالا دريافت نشود، انجام تشريفات با تاخير 
و ايستايي همراه خواهد شد. گمرك در آن مقطع زماني 
اين اطمين��ان را داده بود، در صورتي كه مجوزهاي لازم از 

سازمان هاي همجوار بدون معطلي دريافت شود، در فرآيند 
ترخيص بدون فوت وقت، كار انجام خواهد ش��د. البته در 
همان سال )1398( مس��وولان وقت گمرك همچنين 
عنوان كردند؛ در صورتيكه محموله هاي گوشت از گمركات 
مرزي به گمركات داخلي ترانزيت شود، مسائلي را به دنبال 
خواهد داشت؛ چرا كه در گمرك غرب تهران طبق قانون، 
سردخانه اي كه تحت اختيار گمرك باشد، وجود ندارد. به 
همين علت مباحث مربوط به آن در ستاد تنظيم بازار مطرح 
و مصوباتي در رابطه با ترانزيت محموله هاي گوشت تدوين 
شد. 5 مصوبه تنظيم شده در آن بازه زماني به اين شرح بود: 
1. فهرست سردخانه هاي مورد تاييد وزارت جهاد كشاورزي 
با اعلام سازمان دامپزش��كي به عنوان سردخانه مرجع، 
زيركلي��د گمرك قرار خواهد گرفت تا علاوه بر تس��هيل 
واردات حمل يكس��ره ملاك اقدام گمرك قرار گيرد. ۲. 
سردخانه هاي مورد تاييد موظف شدند با گمرك همكاري 
لازم را داشته و دسترسي براي كنترل نظارت گمرك ايجاد 
كنند تا اگر نياز به ارتباط ميان س��امانه و نظارت از طريق 
دوربين شد انجام شود. 3. گمركات مرزي مانند بازرگاني يا 
شهيد رجايي بندرعباس با حمل يكسره گوشت به مقصد 
گمركات داخلي مانند گمرك غرب تهران با رعايت مقررات 
ترانزيت اقدام كنند. 4. بعد از وصول گوش��ت به گمركات 
داخلي مقرر شد، گمرك نسبت به انتقال محموله همراه 
مامور بدرقه به مقصد س��ردخانه اقدام كند. 5. در نهايت. 
س��ردخانه ها موظف ش��دند جهت خروج محموله هاي 
گوشت تاييديه پرداخت حقوق و عوارض گمركي را اخذ 
و پس از آن نس��بت به خروج كالا از سردخانه اقدام كنند؛ 
همچنين فك پملب سردخانه با حضور نماينده گمرك 

انجام خواهد شد. 

    چه كسي مقصر است؟
با وجود چنين مصوبات و لوايحي، رييس كل گمرك ايران 
طي روزهاي اخي��ر از امكان ترخيص كالاهاي اساس��ي 
بخش غير دولتي به ص��ورت 1۰۰درصدي در گمركات 
كشور خبر داده است. محمد رضواني فر با اعلام اين خبر 
گفته: اين امكان پس از دريافت مصوبه مرتبط و ابلاغ آن از 
طريق مراجع ذيربط فراهم شده كه با اين مصوبه، گمرك 
كالاهاي اساسي سريع الفساد بخش غير دولتي را به مانند 
بخش دولتي 1۰۰ درصد ب��دون تخصيص ارز ترخيص 
مي كند. به گفته او، يكي از مهم ترين بندهاي اين مصوبه 
ترخيص 1۰ درصد از كالاهاي اساسي باقي مانده از قبل در 
گمركات وفق مصوبه قبلي است كه با پيگيري هاي گمرك 
و ابلاغ اين مصوبه از ۲8 تيرماه نسبت به انجام تشريفات 
گمركي و آزادسازي اين كالاها نيز اقدام مي شود.  البته اين 
اظهارات در حالي است كه پيش از اين هم امكان ترخيص 
1۰۰درصدي براي كالاهاي اساس��ي وجود داشته است. 
حال بايد از آقاي رضواني فر رييس گمرك سوال كرد چرا 
با وجود چنين مصوباتي، بايد محموله ۲۰۰ تني گوشت 
واردات��ي از برزيل يك س��ال در گمرك معطل بماند تا به 
مرز فساد برسد؟ مس��وولان و نهادهاي ذي ربط نيز بايد 

پاسخگوي اين موضوع باشند.
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لايحه تشكيل وزارت بازرگاني 
مسكوت مي ماند؟

3۰ تن از نماينده مجلس در نامه اي خواهان مسكوت 
ماندن لايحه دوفوريتي »تشكيل وزارت بازرگاني« 
شدند. كمتر از پنج روز پس از تصويب كليات لايحه 
تشكيل وزارت بازرگاني، نماينده مردم شاهين شهر 
در مجلس از درخواست جمعي از نمايندگان براي 
مسكوت ماندن لايحه دو فوريتي »تشكيل وزارت 

بازرگاني« خبر مي دهد.
روز ۲5 تي��ر ماه س��ال جاري بود ك��ه نمايندگان 
مجلس به رغم نقدهاي بس��يار بر لايحه تشكيل 
وزارت بازرگاني از س��وي كارشناسان با 1۲9 راي 
موافق، 1۰1 راي مخالف و 4 راي ممتنع از مجموع 
۲38 راي ماخ��وذه در مجل��س با كلي��ات لايحه 
 تش��كيل وزارت بازرگان��ي موافقت كردن��د. روز

 ۲6 تير ماه هم  لايحه تش��كيل وزارت بازرگاني به 
كميسيون اجتماعي برگش��ت. آن روز اين لايحه 
 براساس ماده 13۰ قانون اساسي و ماده 153 قانون 
آيي��ن نامه داخل��ي مجلس ب��راي رف��ع ابهام به 

كميسيون اجتماعي ارجاع داده شد. 
امروز 3۰ تير ماه به نقل از تسنيم، حسينعلي حاجي 
دليگاني نماينده شاهين شهر در مجلس گفت: 3۰ 
تن از نمايندگان با اس��تفاده از ظرفيت ماده 193 
آيين نامه داخلي خواستار مسكوت ماندن اين لايحه 

براي بررسي بيشتر شده اند.
او افزود: البته به جريان افتادن اين درخواست نياز 
به موافقت معاون پارلماني رييس جمهور دارد كه 
در صورت موافقت او، بررسي لايحه تشكيل وزارت 

بازرگاني مسكوت مي ماند.
حاجي دليگاني ادامه داد: ما روز ش��نبه 31 تير در 
اين باره با معاون پارلماني رييس جمهور مذاكره اي 
خواهيم داشت كه در صورت موافقت دولت، بررسي 

اين لايحه مسكوت مي ماند.
او افزود: البته طبق آيين نامه امكان س��لب فوريت 
بررسي از يك لايحه وجود دارد كه براي آن هم نيازبه 

جلب موافقت نماينده دولت داريم.

صادرات فولاد ايران
۱۳ درصد كم شد

آمار انجم��ن توليدكنندگان ف��ولاد ايران حاكي 
از كاه��ش 13 درص��دي ص��ادرات ف��ولاد در ماه 
گذشته است. به گزارش خبرگزاري تسنيم، انجمن 
توليدكنندگان فولاد ايران آمار با انتش��ار واردات 
و ص��ادرات فولاد مياني و محص��ولات فولادي در 
ارديبهش��ت و خرداد امس��ال اعلام كرد، صادرات 
محصولات مياني خرداد درمقايسه با ارديبهشت 
13 درصد كاهش داش��ته است و در ماه سوم سال 
6۰.5 درصد اس��لب كمتري درمقايسه با ماه دوم 
صادر شده اس��ت. همچنين براساس آمار انجمن 
توليدكنندگان فولاد ايران، در ميان انواع محصولات 
فولادي محصولات تخت خرداد ماه 34 درصد كمتر 
از ارديبهشت صادر شده اس��ت، اما در مقابل رشد 
صادرات محصولات طويل مثبت بوده و فولادسازان 
خرداد ماه 1۰ درصد ميلگرد بيشتري درمقايسه با 
ارديبهشت صادر كردند. صادرات آهن اسفنجي نيز 

خرداد دو درصد بيشتر از ارديبهشت بود.

ضرورت همكاري دستگاه هاي 
اجرايي با مناطق آزاد

در ديدار مشاور رييس جمهور و دبير شوراي عالي 
مناط��ق آزاد تجاري _صنعت��ي و ويژه اقتصادي 
به هم��راه مدي��ران عامل س��ازمان هاي مناطق 
آزاد و مديران دبيرخانه ش��وراي عالي با استاندار 
خراسان رضوي، بر ضرورت هم افزايي و همكاري 
دس��تگاه هاي اجرايي ب��ا مناط��ق آزاد به منظور 
رش��د توليد و مهار ت��ورم تاكيد ش��د. به گزارش 
فرين��ا، در اين نشس��ت كه در محل اس��تانداري 
خراسان رضوي برگزار شد، گزارشي از اقدامات و 
دستاوردهاي دومين نمايشگاه معرفي فرصت هاي 
سرمايه گذاري و توانمندي هاي صادراتي مناطق 

آزاد و ويژه اقتصادي ارايه شد. 
همكاري و هم افزايي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي با 
استانداري خراسان رضوي در حوزه هاي گردشگري، 
ترانزيت، جذب سرمايه گذار، رونق توليد و صادرات 
از ديگر موضوعات مطرح شده در اين نشست است. 
يعقوبلي نظري استاندار خراس��ان رضوي در اين 
نشست پس از شنيدن گزارش��ات بر ايجاد تعامل 
و همكاري با دبيرخانه شوراي عالي و سازمان هاي 
مناطق آزاد كشور اس��تقبال كرد. در اين نشست 
توافق ش��د براي انعقاد تفاهم نامه مش��ترك بين 
دبيرخانه شوراي عالي و استانداري خراسان رضوي 

كارگروهي در اين خصوص تشكيل شود.

بازار يك ميليارد و ۱۳9 ميليون 
دلاري پوشاك قاچاق

بررسي آمارهاي رسمي نشان مي دهد كه قاچاق 
پوشاك كه طي س��ال هاي گذشته به ۲.6 ميليارد 
دلار رس��يده بود هم اكنون به يك ميليارد و 139 
ميليون دلار رسيده است. بررسي آمارهاي رسمي 
نش��ان مي دهد كه طي سال هاي گذشته قاچاق 
پوش��اك در ايران از مرز ۲ ميليارد و 6۰۰ ميليون 
دلار فراتر رفته بود كه به همين جهت ستاد مبارزه 
با قاچاق كالا و ارز از سال 96 اقدام به مقابله با قاچاق 
پوش��اك كرد. البته اين طرح چند بار متوقف شد 
اما مسوولان ستاد مبارزه با قاچاق معتقد هستند 
كه پس از اج��راي طرح، قاچاق پوش��اك كاهش 

يافته است.
در اي��ن ارتباط حميدرضا دهقاني نيا س��خنگوي 
س��تاد مبارزه با قاچ��اق كالا و ارز مي گويد: وقتي 
كه در س��ال 96 طرح مبارزه با قاچاق پوش��اك را 
آغاز كردي��م، نزديك به ۲.6 ميلي��ارد دلار برآورد 
حجم قاچاق پوشاك بود حتي خيلي از كارخانه ها 
و عرضه كنندگان پوش��اك ايران��ي از دايره بازي و 
ميدان عرضه خارج شده بودند. وي افزود: با توجه 
به اقدامات انجام شده در اين حوزه، در حال حاضر 
قاچاق پوشاك به يك ميليارد و 139 ميليون دلار 
رسيده است. به گزارش مهر، البته فعالان صنعت 
پوشاك معتقد هستند كه ميزان قاچاق بيشتر از 
آماري است كه ستاد مبارزه با قاچاق اعلام مي كند؛ 
به گفته آنها مي توان برآورد كرد كه قاچاق پوشاك 

در كشور به مرز 3 ميليارد دلار رسيده باشد.
 نكته اي كه بايد به آن اشاره شود اين است كه علي رغم 
اهميت صنعت پوشاك در اقتصاد دنيا، اين صنعت 
در ايران با معضلاتي مواجه اس��ت كه موجب شده 
در بازارهاي داخل و خارجي به حاشيه رانده شود؛ از 
جمله اين مشكلات وضعيت تأمين مواد اوليه است. 
توليدكننده ايراني براي تأمين مواد اوليه و بالا بودن 
قيمت اين مواد در داخل و خارج دچار مشكل است 
كه همين موضوع موجب شده قيمت پوشاك ايراني 
گران تر از س��ايرين به خصوص اجناس قاچاق كه 
بدون تعرفه و به راحتي تزريق بازار مي شوند، باشد.

بهره گي��ري از ماش��ين آلات فرس��وده، واردات 
بي رويه )تا پيش از ممنوعيت(، بهره بانكي، كمبود 
نقدينگي، قاچاق كالا، فعاليت واس��طه ها، وجود 
انحصار و برخي رانت ها به همراه برخي از مشكلات 
بيمه و ماليات نيز مش��كلات صنعت پوش��اك را 
دوچندان كرده است. از س��ويي ديگر وجود تورم 
فزاينده و كاهش قدرت خريد اقشار جامعه موجب 
كاهش سهم پوشاك در سبد اقلام مصرفي خانوار 

ايراني شده است.
همين مس��ائل موجب ش��ده كه ورود پوش��اك 
قاچاق كه از آن تحت عنوان »قباچاق محرز« ياد 
مي شود به بازار 9 تا 1۰ ميليارد دلاري ايران به يكي 
از جذاب ترين راه ها براي كسب درآمد قاچاقچيان 
تبديل شود و با توجه به سود بالا قاچاقچيان حتي 

پس از كشف كالا نيز از قاچاق دست نمي كشند.
براي اثبات اي��ن موضوع نيز نيازي ب��ه ارايه آمار 
نيست چراكه بازديدي از پاس��اژها و فروشگاه ها 
به راحتي مهر تأييدي بر اين گزاره مي زند؛ دست 
فروش��ي ها، مزون هاي خانگي، برندهاي داخلي 
زيرزميني و برندهاي خارج��ي كه زمان فعاليت 
آنها در كشور به اتمام رس��يده به راحتي اقدام به 
فروش پوشاك قاچاق مي كنند. عمده اين كالاها 
نيز محصولات تركيه و بنگلادش اس��ت كه اغلب 

فاقد استاندارد هستند.
نكته ديگر آنكه علاوه بر مشاهده قاچاق محرز در 
بازارهاي حضوري، در فضاي مجازي نيز صفحات 
متعددي اقدام به فروش كالاهاي خارجي مي كنند 
به شكلي كه جريان عرضه كالاهاي خارجي كاملًا 

روان است و هيچ محدوديتي در آن معنا ندارد.

گمرك درباره معطلي يكساله 200 تن گوشت وارداتي پاسخ دهد

فاجعه محموله گوشت برزيلي!

مهر گزارش داد 

ريزش ۸ تا ۶۵ ميليون توماني قيمت خودروها 
بررسي بازار خودرو طي يك هفته اخير )از ۲4 تير تا ۲9 
تيرماه( حكايت از ريزش قيمت انواع محصولات خودرويي 
در كش��ور دارد؛ به گونه اي كه در محصولات پرتيراژ دو 
خودروساز بزرگ در محصولات ايران خودرو كاهش ۲۰ 
تا 65 ميليون توماني قيمت ها و در محصولات سايپا افت 
هشت تا ۲4 ميليون توماني بهاي خودروها ديده مي شود.

به گزارش ايس��نا، بررس��ي آخرين قيمت ها در بازار روز 
پنجشنبه )۲9 تير ماه( و مقايسه آن با ابتداي هفته )۲4 
تير ماه( نشان مي دهد كه بازار با كاهش بعضا قابل توجه 

قيمت ها روبرو شده است.
اين ريزش قيمت در تمام��ي محصولات خودرويي اعم 
از داخل��ي، مونت��اژي و وارداتي ديده مي ش��ود؛ اين در 
حالي است كه پيگيري ها از بازار و نمايشگاه داران خودرو 
حكايت از اين دارد كه همچنان بازار در ركود كامل به سر 
مي برد و سطح معاملات به صفر رسيده است؛ همچنان 
فروش��نده نگران از ريزش بيش��تر قيمت ها تمايل دارد 
خودروي در اختيار را بفروشد اما خريدار به اميد ريزش 

بيشتر، براي خريد دست نگه داشته است.
در پرتيراژهاي دو خودروساز بزرگ كه هميشه متقاضي 
بيشتري دارند، كاهش شديد قيمت ها طي يك هفته اخير 

مشهود و محسوس است.
در محصولات گروه صنعتي ايران خودرو، حداقل كاهش 

قيمت در سواري ها 1۰ ميليون تومان )جز وانت آريسان 
۲ با 1۰ ميليون كاهش قيم��ت( و حداكثر 65 ميليون 
تومان برآورد شده است؛ راناپلاس در يك هفته اخير ۲۰ 
 S۷ ميليون تومان ريزش قيمت داشته و از سويی هايما
توربوپلاس اتوماتيك كاهش 65 ميليون تومان را به خود 
اختصاص داده  است كه بيشترين كاهش در محصولات 

اين گروه خودروسازي است.
در محصولات گروه خودروسازي سايپا اما شيب كاهش 
قيمت ها ملايم تر اس��ت و ريزش هش��ت ت��ا نهايت ۲4 
ميليون توماني ديده مي شود. خودرو تيبا هشت ميليون 
تومان و وانت سايپا 1۰ ميليون تومان ارزان شده است اما 
بيشترين كاهش را شاهين معادل ۲4 ميليون تومان و تيبا 
۲ )توليد 14۰1( معادل 19 ميليون تومان ثبت كرده اند.

برخلاف آنچه مقرر ش��د ب��ه منظور س��اماندهي بازار 
خودرو تا اطلاع ثان��وي از درج قيم��ت  خودروها اعم از 
صفر و كاركرده، خودداري ش��ود و مرجع رسمي اعلام 
قيمت ها اتحاديه نمايشگاه و فروشندگان اتومبيل تهران 
)با توج��ه به هماهنگي ه��اي به عمل آمده ب��ا اتحاديه 
مذكور( باشد، اما آخرين ليست قيمت ارايه شده توسط 
اتحاديه مختص دوم خرداد ماه است و پس از آن ليست 
www.( قيمتي توسط اتحاديه در سايت اين اتحاديه

uead.ir( ارايه نش��ده اس��ت. قيمت ها طي اين مدت، 

از نمايشگاه داران سطح ش��هر اخذ شده است.  يادآوري 
مي شود كه به دستور س��ازمان حمايت، تا اطلاع ثانوي 
و به منظور س��اماندهي بازار خودرو مقرر است از اعلام و 
درج قيمت فروش نقدي خودروهاي صفر كيلومتر توليد 

داخل در سايت هاي فروش جلوگيري شود و قيمت هاي 
معاملاتي از سقف آخرين قيمت بارگذاري شده در سايت 
اتحاديه صنف دارندگان نمايشگاه و فروشندگان اتومبيل 

تهران تجاوز نكند.

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي شماره140260320001000652هيات اول/دوم موضوع قانون تعيين تكليف 
وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه 
ثبت ملك ياسوج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم زهرا دردوشي 
فرزند عبدالحسين بشماره شناسنامه 125 صادره از در يك باب خانه  به مساحت 
223.20 مترمرب�ع پلاك فرعي 2242  از  136 اصلي مفروز و مجزي ش�ده از پلاك 
136 اصلي قطعه2واقع دربخش 26 فارس  خريداري از مالك رس�مي آقاي/خانم 
احمد محمدی  محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت 
متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به اين اداره تس�ليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك ماه از 
تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند.بديهي 
اس�ت در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات س�ند 

مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول :1402/04/14 
تاريخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسين فرخی -  رييس ثبت اسناد و املاک ياسوج

آگهي موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

نظر به اينکه برابر رأی شماره 140260317001001888 - 1402/٠٤/11 صادره از هيات موضوع 
قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی ناحيه يک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضيان در قسمتی از پلاک 58/25 
بخش ۹ اهواز حکايت از احراز مالکيت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از 
مالک رسمی )کوی باغات شاه سهام شماره 163۹ سيد احمد علی مرعشی به متقاضی جليل 
بنی تميم فرزند عبدالامام شماره شناسنامه 587 صادره از باوی کد ملی 1753076374 
در شش�دانگ يک باب ساختمان به مساحت 247/75 متر مربع در قسمتی از پلاک فوق 
خريداری شده طبق شرح صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گرديده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی 
و کثير الانتشار سراسری آگهی می شود در صورتيکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکيت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دوماه اعتراض 
 خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم اعتراض ، 
دادخواس�ت خود را به مرجع قضائی تقديم نمايند. بديهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات س�ند مالکيت صادر خواهد شد. ضمنا" صدور 

سند مالکيت مانع ازمراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. م/الف: 5/۹03
تاريخ انتشار نوبت اول : 31/٠٤/1402
تاريخ انتشار نوبت دوم : 1402/05/16

بهزاد مردانی - رييس اداره ثبت  اسناد و املاک ناحيه يک اهواز 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آيين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی « 

نظربه اينکه در اجرای قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رس�می برابر رای 1402603171230004۹5 مورخ 1402/3/13 تصرفات خانم / 
آقای س�لطان اميری فرزند حميد صادره از خرمشهر ش�ماره شناسنامه 403 دارای 
کدملی شماره 1828285803 نسبت به يک باب ساختمان به مساحت 236/40 متر 
مربع در قسمتی از ششدانگ پلاک 26۹0/10 باقی مانده واقع در بخش 2 اهواز اخبار 
خروجی بنام سلطان اميری منجر بصدور رأی گرديده و برابر ماده 3 قانون مزبور مراتب 
در دو نوبت به فاصله پانزده روز جهت اطلاع عموم آگهی می گردد تا هرکس نسبت به 
تصرفات مفروزه و مالکيت ايشان اعتراض داشته باشد از تاريخ انتشار نوبت اول اين 
آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را مستقيما به اداره ثبت اسناد و املاک ناحيه 2 اهواز 
تسليم و رسيد دريافت نمايند و معترض مکلف است ظرف مدت يک ماه از تاريخ تسليم 
اعتراض دادخواس�ت به مقامات قضايی تقديم و گواهی تقديم دادخواست اخذوبه 
اداره ثبت محل تحويل نمايند. بديهی است در صورت عدم وصول اعتراض در موعد 

مقرر اداره ثبت برابر مقررات اقدام بصدور سند مالکيت خواهد نمود. م/الف: 5/۹05
تاريخ انتشار نوبت اول 1402/04/31
تاريخ انتشار نوبت دوم 1402/05/16

نصرت الله - رييس اداره ثبت اسناد و املاک ناحيه 2 اهواز 

آگهی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آيين نامه قانون تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي ش�ماره 140260320001003074هي�ات اول/دوم موضوع قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي 
حوزه ثبت ملك ياس�وج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم شيرزاد 
انصاري فرزند شيروان بشماره شناسنامه 1۹۹ صادره از ياسوج در يك باب خانه  به 
مساحت 71.25 مترمربع پلاك فرعي 2283  از 136   اصلي مفروز و مجزي شده از 
پلاك 136  اصلي قطعه 2  واقع در بخش 26 فارس  خريداري از مالك رسمي آقاي/
خانم قلندر رشته دراز محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند 
مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك 
ماه از تاريخ تس�ليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند.
بديهي اس�ت در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول :1402/04/14 
تاريخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسين فرخی -  رييس ثبت اسناد و املاک ياسوج

آگهي موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي ش�ماره 140260320001003045 هي�ات اول/دوم موضوع قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي 
حوزه ثبت ملك ياس�وج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم فاطمه 
غلامي فرزند نجف بش�ماره شناسنامه 281 صادره از در يك باب خانه به مساحت 
156.77 مترمرب�ع پلاك فرعي2280  از 136 اصلي مفروز و مجزي ش�ده از پلاك 
136  اصلي قطعه2  واقع در بخش 26 فارس خريداري از مالك رس�مي آقاي/خانم 
اميدوار انصاری  محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت 
متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار اولين آگهي به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به اين اداره تس�ليم و پس از اخذ رسيد، ظرف مدت يك ماه از 
تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم نمايند.بديهي 
اس�ت در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات س�ند 

مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول : 1402/04/14
تاريخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسين فرخی -  رييس ثبت اسناد و املاک ياسوج

آگهي موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابر راي ش�ماره 140260320001002385 هي�ات اول/دوم موضوع قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي 
حوزه ثبت ملك ياس�وج تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي آقاي/خانم مهدي 
بختياري جدول قدم فرزند قربانعلي بشماره شناسنامه 15۹0 صادره از در يك باب 
خانه وزمين  به مساحت 1476.77 مترمربع پلاك فرعي2282  از 136 اصلي مفروز 
و مجزي شده از پلاك136 اصلي قطعه2  واقع در بخش 26فارس  خريداري از مالك 
رس�مي آقاي/خانم محمد انصاری  محرز گرديده است.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي ش�ود در صورتي كه اشخاص نسبت 
به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار 
اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، 
ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي 
تقديم نمايند.بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالكيت صادر خواهد شد.
تاريخ انتشار نوبت اول :1402/04/14 
تاريخ انتشار نوبت دوم :1402/04/31

حسين فرخی -  رييس ثبت اسناد و املاک ياسوج

آگهي موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه قانون تعيين 
تكليف وضعيت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي
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خبرروز

امدادرساني هلال احمر به ۵ استان متاثر از حوادث جوي
بادهاي ۱۲۰ روزه و حوادث جوي اين روزها خسارت هايي را به مردم در اقصي نقاط كشور وارد كرده است. معاون عمليات امداد و نجات 
جمعيت هلال احمر از امدادرساني به متاثرين حوادث جوي در ۵ استان كشور خبر داد. به گزارش پايگاه اطلاع رساني جمعيت هلال احمر، 
مرتضي مرادي پور در خصوص عمليات امداد و نجات در سيل و آبگرفتي و بادهاي ١٢٠ روزه گفت: از ٢٨ لغايت ٣٠ تير ١٤٠٢ امدادرساني 
به متاثرين از حوادث جوي در اس��تان هاي آذربايجان شرقي، زنجان، سيستان و بلوچستان، سمنان و هرمزگان انجام و عمليات در ٨ 
شهرستان ادامه دارد. او افزود: در اين مدت به ۲۱۸ نفر امدادرساني شد و ۱۳ نفر از گرفتارشدگان به مناطق امن منتقل شدند. همچنين 

با تلاش امدادگران آب از ۳۴ منزل تخليه شده و ماسك تنفسي و بسته هاي غذايي در ميان متاثرين از حوادث توزيع شده است.

رويداد

سخنگوي سازمان انتقال خون با تشريح شرايط اهداي 
خون در ايران، گفت: ب��ا توجه به اينكه فقط ۱۰درصد از 
اهدا كنندگان خون داراي گروه هاي خوني منفي هستند، 
بنابراي��ن افرادي كه داراي گروه خوني منفي در كش��ور 
هستند، استقبال بيشتري براي اهداي خون داشته باشند. 
بشيرحاجي افزود: كمبود گروه هاي خوني منفي در كشور 
طبيعي است و اين به دليل آن است كه در كشور تنها ۱۰ 
درص��د از اهدا كنندگان خ��ون داراي گروه خوني منفي 
هس��تند. او ادامه داد: به طوري كه گروه خوني O منفي 
۴درصد و A منفي ۳درصد و B منفي ۲درصد و AB منفي 
يك درص��د از اهدا كنندگان خ��ون را به خود اختصاص 
مي دهند. سخنگوي سازمان انتقال خون گفت: لازم است 
كه افرادي كه داراي گروه خوني منفي در كشور هستند، 
استقبال بيشتري به اهداي خون داشته باشند و همچنين 
افرادي كه داراي گروه خوني منفي هس��تند بايد دربين 
دوستان، آشنايان و بستگان افراد داراي گروه خوني منفي 
را شناس��ايي كنند تا درهنگام نياز و در مواقع ضروري و 
اورژانس در تامين خون با مشكل كمبود خون در گروه هاي 
منفي مواجه نشوند. حاجي بيگي از مردم و دارندگان گروه 
خون منفي براي اهداي خون و تشكيل باشگاه گروه خون 
منفي در مراكز انتقال خون سراسر كشور دعوت و تاكيد 
كرد: سازمان هاي مردم نهاد )NGO(  ها مانند آنچه كه 
دربعضي از ادارات كل انتقال خون كه قبلا باش��گاه گروه 

خوني O منفي تشكيل شده است را تشكيل دهند.

     افزايش سه درصدي ميزان اهداي خون 
در سه ماهه امسال

سخنگوي سازمان انتقال خون اعلام كرد: بررسي هاي 
آماري سه ماه نخست س��ال جاري در مقايسه با مدت 
مشابه سال ۱۴۰۱، افزايش سه درصدي ميزان اهداي 
خون در كشور را نشان مي دهد. حاجي بيگي افزود: در بهار 

امسال ۵۹۳ هزار و ۸۶۲ واحد خون اهدا شد كه نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته سه درصد افزايش داشت. او 
ادامه داد: در اين مدت در مقايسه با مدت مشابه سال قبل 
از آن )۱۴۰۱(، استان لرستان با بيش از ۴۴ درصد، استان 
گلستان با بيش از ۱۷ درصد و خراسان شمالي با بيش از 
۱۶ درصد، بيشترين ميزان رشد اهداي خون را به خود 
اختصاص دادند. در بهار امس��ال ۵۹۳ هزار و ۸۶۲ واحد 
خون اهدا شد كه نسبت به مدت مشابه سال گذشته سه 
درصد افزايش داشتوي تصريح كرد: استان تهران در بهار 
امسال موفق شد ۹۸ هزار و ۵۵۸ واحد خون از داوطلبان 

اهدا دريافت كند.

     استان سمنان 
در صدر اهداكنندگان خون

او افزود: اكنون استان هاي سمنان با بيش از ۶۶ درصد، يزد 
با بيش از ۶۳ درصد و گلستان با بيش از ۶۱ درصد بالاترين 
شاخص اهداي خون مستمر را به خود اختصاص داده اند 
و در عين حال در اس��تان هاي ايلام، خراسان شمالي و 
خوزستان اين شاخص بيش از ساير استان ها رشد داشته 
است كه نشان دهنده تلاش مناسب براي وفادارسازي 
اهداكنندگان در اين استان ها است. سخنگوي سازمان 
انتقال خون ادامه داد: در سه ماه اول سال جاري شاخص 
كش��وري اهداي خون بانوان بيش از چه��ار درصد بود 
كه استان هاي لرستان با ش��اخص نزديك به ۹ درصد، 
خراسان شمالي با بيش از هفت درصد و خراسان جنوبي 
با نزديك به هفت درصد بالاترين شاخص اهداي خون 

بانوان را در كشور به خود اختصاص داده اند.

     شرايط فرد اهداكننده خون
او گفت: حداقل سن ۱۸ س��ال تمام و حداكثر ۶۰ سال 
)اهداكنندگان مستمر( با سابقه حداقل دو بار اهداي خون 

در سال )تا ۶۵(، حداقل وزن ۵۰ كيلوگرم، فواصل اهدا 
خون هر ۸ هفته يك بار مشروط به آنكه تعداد دفعات آن 
در طول يك سال براي آقايان از ۴ بار و براي خانم ها از ۳ بار 
تجاوز نكند از جمله شرايط اهداي خون است. حداقل سن 
۱۸ سال تمام و حداكثر ۶۰ سال )اهداكنندگان مستمر )با 
سابقه حداقل دو بار اهداي خون در سال( تا ۶۵(، حداقل 
وزن ۵۰ كيلوگرم، فواصل اهدا خون هر ۸ هفته يك بار 
مشروط به آنكه تعداد دفعات آن در طول يك سال براي 
آقايان از ۴ بار و براي خانم ها از ۳ بار تجاوز نكند از جمله 

شرايط اهداي خون است.

     خون اهدايي بعد از ۲۴ساعت
 جبران مي شود

سخنگوي سازمان انتقال خون با بيان اينكه ميزان خوني 
كه اهدا مي ش��ود، حجم كمي از خون بدن است، گفت: 
هموطنان با اطمينان خون اه��دا كنند زيرا اين ميزان 
خون اهدايي بعد از ۲۴ساعت جبران مي شود. وي افزود: 
خون يك ماده حياتي اس��ت و تاكنون جايگزيني براي 
آن نيامده است و علاوه بر مصدومان حوادث رانندگي، 
بيماراني كه اعمال جراحي دارند، مادران در حين زايمان و 
بيماران سرطاني از نيازمندان به خون هستند و همچنين 
برخي از افراد مانند عزيزان تالاسمي از مصرف كنندگان 
هميشگي خون هستند و لازم اس��ت كه اهداي خون 
توسط هموطنان به صورت هميشگي و مستمر باشد. 
هموطنان با اطمينان خون اه��دا كنند زيرا اين ميزان 
خون اهدايي بعد از ۲۴س��اعت جبران مي شود. او ادامه 
داد: افرادي كه قصد اهداي خون را دارند و به مراكز انتقال 
خون مراجعه مي كنند از آنها مصاحبه گرفته مي شود و 
سپس معاينه مي شوند و تست هموگلوبين از آنها گرفته 
مي شود كه دچار كم خوني نباشند و درصورت مساعد 

بودن شرايطشان مي توانند خون اهدا كنند.

افراد با گروه خوني منفي بيشتر خون اهدا كنند

اعتراض ۴ انجمن علمي حوزه سلامت روان به احكامي كه از سوي دادگاه صادر شده است 

تشخيص يك بيماري به نام شخصيت ضداجتماعي، متناسب، منطقي و قانع كننده نيست

جاي خالي قانون در تعيين مجازات ها

گليماندگار|
اين روزها بحث بر س��ر مساله حجاب و 
البته مجازات هايي كه براي افراد خاطي 
در نظر گرفته شده به بحثي داغ در جامعه تبديل شده 
است. از حضور در غسالخانه گرفته تا پاكباني و مراجعه 
به روانپزش��ك. مساله اينجاست كه چه افرادي با چه 
تشخيص و بر اساس كدام ماده قانوني اين مجازات ها 
را تعيين مي كنند. البته اينك��ه افراد خاطي به انجام 
خدمات اجتماعي محكوم مي شوند قانوني است كه 
سال ها در بس��ياري از كشورهاي اروپايي و امريكايي 
اجرا مي شود و باعث ش��ده تا تعداد افرادي كه پشت 
ميله هاي زندان ق��رار مي گيرند به طرز قابل توجهي 
كاهش پيدا كرده و به اين ترتيب هزينه دولت ها براي 
نگهداري از اين زندانيان هم به پايين ترين ميزان برسد. 
اما نكته قابل توجه در احكامي كه براي هنرمندان زن 
ايراني به دليل عدم رعايت قانون حجاب صادر ش��ده 
اس��ت بس��يار بحث برانگيزتر از آني است كه جامعه 
بتواند با آن به شيوه درس��ت و منطقي برخورد كند. 
جالب اس��ت بدانيد تبصره ماده ۶۳۸ قانون مجازات 
اسلامي آمده است كه »زناني كه بدون حجاب شرعي 
در معابر انظار عمومي ظاهر مي شوند، به حبس از ده 
روز تا دو ماه يا جريمه نق��دي از پنجاه تا پانصد هزار 
ريال محكوم خواهند شد.« اين مجازات تعيين شده، 
مجازات بد حجابي است. اما در اين قانون هيچ اشاره اي 
به پلمب مراكز اجتماعي و تفريحي به دليل حضور زنان 
بي حجاب يا بدحجاب نش��ده است. از سوي ديگر در 
اين قانون هيچ اشاره اي به اين مساله كه فروشندگان 
مغازه ها، مسوولان مراكز تفريحي، خلبان هواپيما و... 
بايد نقش ضابط قضايي را در اين زمينه بازي كرده و به 
افراد خاطي تذكر بدهند نشده است. در واقع اتفاقي كه 
طي ماه هاي اخير در كشور رخ داده مساله اي است كه 
حتي قانون هم نمي تواند آن را به گردن بگيرد و از سوي 
ديگر راه اندازي دوباره گشت هاي ارشاد نيز اين سوال 
را به ذهن متبادر مي كند كه قوانين مربوط به حجاب 
در كشور تغيير كرده اند و كسي از اين تغييرات خبر 
ندارد يا اينكه قرار است اين قوانين تغيير كنند اما هنوز 

هيچ لايحه و تبصره از آن به مجلس فرس��تاده نشده 
است يا اينكه افراد مي توانند در اين زمينه بدون توجه 
به قانون و با در نظر گرفتن شرايط حاكم بر جامعه هر 
دستوري را اتخاذ و نسبت به اجرايي شدن آن اهتمام 
ورزند. اما طي روزهاي گذشته ۴ انجمن علمي حوزه 
سلامت روان به احكامي كه از سوي دادگاه براي زنان 
بازيگر در خصوص مراجعه به روانپزشك صادر شده 

است انتقادهايي را مطرح كرده اند. 
 در نام��ه اي��ن چه��ار انجم��ن ب��ه حجت الاس��لام 

محسني اژه اي - رييس قوه قضاييه - آمده است: 
اخيراً حكم يكي از هنرمندان كشور با اتهام »بي حجابي 
در انظار عمومي« در رس��انه هاي فراگير به ش��كلي 
گس��ترده منتشر ش��ده و رس��ماً مورد تكذيب قرار 

نگرفته است.
در مت��ن حكم آن طور ك��ه تصوير آن در رس��انه ها 
منتشر ش��ده چنين آمده است: »با مراجعه به مراكز 
رسمي روانشناسي و مشاوره نسبت به درمان بيماري 
شخصيت ضداجتماعي )نياز به ديده شدن از طريق 
عدم رعاي��ت مقررات عمومي و رفتارهاي نابهنجار و 
ضداجتماعي( به صورت هر دو هفت��ه يك بار اقدام 
و گواهي س��لامت خود را در پايان دوره درمان ارايه 

كند.«
در مورد ديگري بر اساس خبر مندرج در رسانه هاي 
رسمي، محكوميت هنرمند مشهور كشور در ارتباط 
با اتهام مستند به نوع پوشش چنين بوده است: »هر 
هفت��ه يك بار با مراجعه به مراكز رس��مي مش��اوره 
و روانشناس��ي نس��بت به درمان )بيماري روحي و 
شخصيت ضدخانواده( اقدام و در پايان دوره درمان 

گواهي سلامت خود را ارايه كند.«
با توجه به ارتباط موضوع با رشته هاي روانپزشكي و 

روانشناسي موارد زيررا  به استحضار مي رساند: 
۱- آنچه در متن حكم به عنوان اس��تدلال تشخيص 
يك بيماري به نام شخصيت ضداجتماعي بيان شده، 
متناسب، منطقي و قانع كننده نيست. همچنين عنوان 
تشخيصي »بيماري روحي و شخصيت ضدخانواده« 
عنواني غيرعلمي و غريب و به كارگيري آن براي اهل 

فن ناباورانه است.
۲- تشخيص اختلالات رواني در صلاحيت روانپزشك 
است نه قاضي؛ همان گونه كه تشخيص ساير بيماري ها 

در صلاحيت پزشكان است نه قضات.
۳- ارجاع افراد به مراكز روانشناسي و مشاوره جهت 
اعمال تغيير در سبك زندگي و انتخاب هاي فردي آنها 
متعارض با اصل خودمختاري به عنوان يكي از اصول 

اخلاقي اين حرفه است.
۴- از برچس��ب زدن ب��ه رفتارهاي اف��راد با عناوين 
تش��خيصي روانپزش��كي بايد پرهيز ك��رد. چنين 
برخوردي هم از جهت گسترش و برجسته سازي »انگ 
بيماري هاي رواني« در ذهنيت افراد جامعه نتيجه اي 
ناخوشايند خواهد داشت و هم به تشديد خودداري 
مردم نيازمند درمان از پيگيري درمان ضروري خود 
دامن خواه��د زد و بر موانع اجتماعي دسترس��ي به 

خدمات سلامت روان خواهد افزود.
۵- سوءاستفاده از روانپزشكي / روانشناسي تاريخي 
طولاني و تأس��ف بار دارد. برچسب زدن بر برده هاي 
نافرمان با تشخيص روانپزش��كي در ايالات متحده 
امريكا و حبس طويل المدت مخالفان كمونيسم در 
بيمارستان هاي رواني شوروي تنها دو نمونه از موارد 
سوءاس��تفاده از روانپزش��كي/ روانشناسي در تاريخ 
بشر اس��ت. به كارگيري تشخيص روانپزشكي براي 
تنبيه افراد، صورتي از چنين سوءاستفاده اي است و 
پيامدهاي جبران ناپذيري چه از جنبه نقض كرامت 
انس��ان هاي هدف تحقير، چه از زاويه آسيب ديدن 
جايگاه اجتماعي افراد كثير مبتلا به مشكلات سلامت 
روان در جامعه، چه از نظر دشوارتر شدن ارايه خدمات 
س��لامت روان به نيازمندان، و چه از بابت خدشه دار 
ش��دن وجهه روانپزشكي و روانشناس��ي كشور در 
جهان به دنبال دارد. اين نامه به امضاي دكتر مجيد 
صادقي رييس انجمن علمي روانپزشكان ايران، دكتر 
احمدعلي نوربالا رييس انجمن علمي پزشكي روان 
تني ايران، دكتر بهروز دولتشاهي رييس انجمن علمي 
روان درماني ايران و دكتر حميدرضا پورشريفي رييس 

انجمن روانشناسي ايران رسيده است.

     تاثير اين احكام بر روح و روان افراد 
فريده صابري، روانش��ناس در اين ب��اره به »تعادل« 
مي گوي��د: هيچ قاضي صلاحيت اي��ن را ندارد كه در 
مورد وضعي��ت روحي و رواني متهم حكم صادر كند. 
اگر قرار باشد در اين زمينه حكمي هم صادر شود بايد 
از طريق بررسي هاي روانپزشكي از سوي افرادي كه 
دان��ش اين كار را دارند چنين احكامي به قاضي ابلاغ 
شده و در نتيجه به فرد خاطي گفته شود.  او مي افزايد: 
به فرض اينكه در فرد خاطي مش��كل اعصاب و روان 
تش��خيص داده ش��ود، هيچ قانوني اين اجازه را به ما 
نمي دهد كه بيماري افراد را ب��راي كل جامعه بازگو 
كنيم. وقتي فردي از س��وي دادگاه مجرم ش��ناخته 
شده و در اين زمينه تاييد مي شود كه دچار اختلالات 
رواني اس��ت تنها خود ف��رد و خان��واده او بايد از اين 
موضوع آگاهي داش��ته باش��ند و اگر پروند رسانه اي 
ش��ود در اين زمينه نبايد توضيحي داده ش��ود. اين 
رفتارهاي خلاف قانون از افرادي كه اجرا كننده قانون 
هستند بعيد به نظر مي رسد.  اين روانشناس در بخش 
ديگري از سخنانش مي گويد: متاسفانه در برخي موارد 

مسوولان براي اينكه بتوانند از راه ميانبر به خواست 
خود برسند دست به كارهايي مي زنند كه باعث بروز 
اختلاف هاي اجتماعي مي ش��ود. همانطور كه وقتي 
براي افراد به عنوان مجازات فعاليت در برخي مشاغل 
را در نظر مي گيرند اما به اين نكته توجه نمي كنند كه 
جا انداختن برخي مشاغل به عنوان مجازات مي تواند 
تاثيرات منفي روحي و رواني بر افرادي شاغل در اين 
مش��اغل بگذارد.  او مي گويد: چرا بايد بانواني كه در 
غسالخانه كار مي كنند يا افرادي كه به عنوان پاكبان 
فعاليت دارند فكر كنند كه ش��غل آنها بيشتر به يك 
مجازات شبيه اس��ت تا ارايه خدمات. تاثيري كه اين 
قبيل رفتاره��ا بر جامعه مي گ��ذارد قطعا بلندمدت 

خواهد بود و باعث بروز مشكلات تازه مي شود. 

     اين رفتارها تاثير منفي دارند
كوروش بهرامي، جامعه شناس نيز در اين باره به »تعادل« 
مي گويد: جامعه زماني از مجازات عبرت مي گيرد كه آن 
مجازات را عادلانه، قانوني و منصفانه تشخيص بدهد، در 
همين چند روزي كه اخبار اين آرا منتشر شده مشاهدات 

نش��ان مي دهد جامعه هيچ احس��اس انصاف��ي از اين 
مجازات ها ندارد، حقوق دان هاي متعدد نقدهاي فراوان 
به اين آرا وارد كردند و چنين آرايي هم براي دس��تگاه 
قضا زيان بار است و هم اينكه در جامعه مقبوليت ايجاد 
نمي كند و موجب اين مي شود كه جامعه در برابر اين آرا 
ديدگاه منفي پيدا كند، مسوولان ارشد قضايي حتما بايد 
براي حفظ شأن دستگاه قضا فكري براي اين آرا كنند كه 
بسيار زيان بار است و فقط رنج بيهوده تحميل مي كند. او 
مي افزايد: از منظر جامعه شناسي چنين برخوردهايي 
در طولاني مدت تاثير منفي بر اقشار مختلف جامعه 
ب��ه جا مي گذارد. اين روش ه��ا تنبيهي نه تنها باعث 
نمي ش��ود كه احترام به قانون افزايش پيدا كند بلكه 
باعث بروز اختلافات اجتماعي ديگر نيز خواهد شد. 
فراموش نكنيم در شرايط كنوني جامعه ما جامعه اي 
ملتهب به شمار مي رود. مش��كلات اقتصادي از يك 
طرف و وعده هايي كه اجرايي نمي شوند از طرف ديگر 
باعث شده تا مردم اعتماد خود را از دست بدهند و اين 
رفتارها باقي مانده آن اعتماد را هم از بين مي برد و بايد 

تلاش كرد تا چنين اتفاقي رخ ندهد.

گزارش

يادداشت

به دنبال رويا در كوچه پس كوچه هاي شهر
كودكان كار و خيابان معضلي 
است كه سال ها جامعه با آن 
دس��ت و پنجه نرم مي كند و 
هيچ كدام از طرح هاي ضربتي 
كه از سوي نهادهاي مربوطه 
اجرا شده اند نتوانسته نقطه 
پاياني بر اين معضل اجتماعي 
باشد. كودكان كار در كوچه 
پس كوچه هاي شهر به دنبال روياهاي از دست رفته شان 
مي گردند و در اين بين انواع آسيب ها را تجربه مي كنند 
اما وقتي پاي مسوولان و رسيدگي آنها به ميان مي آيد با 
گفتن اين مطلب كه ۷۰ درصد اين كودكان اتباع بيگانه 
هستند شانه از بار مسووليتي كه دارند خالي مي كنند. 
در شرايط نابهنجار كنوني كه وضعيت معيشت مردم به 
شكل غيرقابل باوري هر روز سخت و سخت تر مي شود 
افزايش تعداد كودكان كار اتفاقي است كه نمي توان به 
راحتي از كنار آن گذش��ت. ب��ه خصوص كه حالا فصل 
تابستان از راه رسيده و مدارس تعطيل شده اند بسياري 
از بچه ها اوقات فراغت خ��ود را به دنبال لقمه اي نان در 
خيابان هاي��ي مي گردند كه گرماي ه��وا گاه به بيش از 
۴۰ درجه مي رسد و آنها بايد زير اين آفتاب داغ يا دنبال 

ماش��ين ها بدوند تا با تميز كردن شيشه هايشان پولي 
بگيرند يا عابران را تعقيب كنند و از آنها بخواهند كه پولي به 
آنها بدهند و.... زندگي اين بچه ها و كودكي شان در همين 
خيابان ها و كوچه ها بي آنكه شادي را تجربه كنند در غم 
نان سپري مي شود. اما سود اين كار به جيب افرادي مي رود 
كه اين كودكان را ساماندهي مي كنند. در واقع مسوولان 
به جاي اين طرح هاي ضربتي براي جمع آوري كودكان 
كار را اجراي��ي كنند بايد فكري به حال اين مافيايي كه 
از كودكان براي منافع خود استفاده مي كند، بكنند. تا 
زماني كه اين مافيا وجود داشته باشد معضل كودكان كار 
و خيابان از بين نخواهد رفت. بسياري از خانواده ها براي 
امرار معاش خود مجبورند فرزندانش��ان را به دست اين 
مافيا بسپارند تا با كار در خيابان هاي شهر مبلغي هر چند 
اندك به اقتصاد خانواده كمك كنند. اما مساله اينجاست 
كه مسوولان چه وظيفه اي در قبال اين كودكان دارند. 
اقتصاد ورشكسته كشور تا كجا مي تواند بار تحمل خود 
را بر دوش خسته اين بچه ها بيندازد. افزايش روز افزون 
تورم، سقوط بيش��تر خانواده ها زير خط فقر، وعده هاي 
نخ نما ش��ده دولتمردان براي بهبود اوضاع اقتصادي و 
هزاران بي تدبيري ديگر باعث ش��ده تا معضل كودكان 
كار و خيابان نه تنها علاج نشود كه هر روز بيشتر از روز 

قبل به كلافي سردرگم تبديل شده و هم چهره شهرها 
را مخدوش كند و هم زندگي كودكان س��رزميني را كه 
قرار است آينده سازان آن باشند اما فقر و نداري تمامي 
روياهايشان را از آنها مي دزدد. آنها روزها را در خيابان ها به 
شب مي رسانند تا بتوانند باري هر چند كوچك از دوش 
خانواده هاي خود بردارند. آنها كودكي نمي كنند و يك 
ش��به در اين خيابان هاي پر هياهو بزرگ مي شوند و به 
اين فكر مي كنند كه زندگي پشت ديوارهاي خاكستري 
خانه هاي اين ش��هر چطور مي گذرد. آنه��ا كودكاني را 
مي بينند كه سرشان را از سانروف ماشين هاي شاسي بلند 
بيرون آورده اند و لبخند مي زنند اما نمي دانند چرا سهم 
آنها از زندگي گرماي هوا و تشنگي زير آفتاب داغي است 
 كه به جان مي خرند تا شايد لقمه ناني براي خانواده شان
 كسب كنند. اين كودكان با روياهاي محقق نشده بزرگ 
مي شوند، آسيب هاي اجتماعي متعدد را تجربه مي كنند 
و در بزرگسالي به افرادي تبديل مي شوند كه بيش از هر 
چيز به فكر انتقام گرفتن از جامعه اي هستند كه با آنها 
سر ناسازگاري داشته است. فرقي نمي كند اين كودكان 
ايراني باش��ند يا اتباع بيگانه آنها در اين كش��ور زندگي 
مي كنند و در اين كشور كودكي و روياهايشان را به اندك 

بهايي مي فروشند.

مريمشاهسمندي

ادامهازصفحهاول

برجام به خط پايان رسيده است؟
 تحريمي كه پس از تجاوز به اوكراين به آن دچار 
شده، مايل نيس��ت، تحريم هاي ايران پايان يابد. 
م��ن اين گزاره و اي��ن قضاوت را قب��ول ندارم، به 
نظرم روس ها به راحتي پ��س از رفع تحريم هاي 
ايران مي تواند، مناسبات اقتصادي دامنه داري را 
با ايران ايجاد كرده و از آن براي كاس��تن از فشار 
تحريم هاي خودش اس��تفاده كند. مگر روسيه با 
تركيه، امارات، عربس��تان و... كه تحريم نيستند 
كار اقتص��ادي نمي كند؟ چرا باي��د ايران تحريم 
باشد تا روس��يه منفعت برداشت كند. اين تحليل 
اشتباهي است كه در ايران جا افتاده است. روسيه 
به رغم تحريم ها در بازار نفت جهاني حضور دارد؛ 
اگر ايران تحريم نباش��د، مي توان��د در بازار نفت 
حاضر شود و به روسيه منفعت برساند. در جريان 
اوپك پلاس، عربس��تان به روس��يه كمك كرد تا 
قيمت نفت با نزول مواجه نش��ود. به نظر مي رسد 
بخشي از تصميم س��ازان ايراني بدشان نمي آيد، 
س��وءمديريت هاي داخلي را گ��ردن خارجي ها 

بيفكنند. واقع بينانه اين است كه اگر تحريم هاي 
ايران برداشته شود، براي روسيه يك پوئن مناسب 
است. از س��وي ديگر ايران در زمان تحريم ها يك 
رقيب براي روسيه است و خروج ايران از بازارهاي 

غيررسمي نفتي به نفع روس هاست.
 مث��لا هندي ها نفت روس��يه را مي گيرند و آن را 
بدل به كالاهاي با ارزش اف��زوده بالاتر مي كنند. 
نفت روسيه در هند بدل به محصولات پتروشيمي، 
بنزين و... مي ش��ود و در بازاره��اي بين المللي به 
فروش مي رسد. ايران هم مي توانست يك چنين 
پروژه هايي را پياده س��ازي كند. ام��ا ايران حتي 
نمي تواند نف��ت خود را در بازاره��اي بين المللي 

حتي با تخفيف بفروشد.
 اگر طي اين س��ال ها روند جذب سرمايه گذاري 
در كش��ورمان مختل نمي شد و ايران مي توانست 
پالايش��گاه و واحده��اي تبديل كننده بس��ازد، 
مي توانست سود فراواني برداشت و نيازهاي خود 
را تامين كند. در كل به نظرم مي رس��د كه تحريم 

ايران الزاما به نفع روس��يه نيست، حتي برعكس 
در بسياري از موارد به ضرر روسيه است. اما ايران 
هن��وز در بهبود وضعيت مب��ادلات بانكي خود با 
روسيه دچار مشكل است و به دليل عدم پيوستن 
به اف اي تي اف نمي تواند رابطه هاي اقتصادي خود 

را تنظيم كند. 
در س��اير حوزه ه��ا مانن��د بيم��ه كش��تيراني، 
استانداردسازي اقلام و... مشكلات عديده اي دارد. 
واقع بينانه اين است كه ايران نبايد مشكلاتش را 
به گردن ديگران بيندازد و بايد در درون كش��ور 
اين مسائل را حل و فصل كند. ايران بايد در عين 
استقلال روابط مناس��بي را با ساير كشرها برقرار 
سازد. بسياري از كشورها با امريكا رقابت مي كنند، 
چالش دارند و حتي در صحنه اقتصادي، تنازعاتي 
هم با اين كش��ور دارند اما در عين حال با ايالات 
متح��ده رقابت ك��رده و منافع خود را برداش��ت 
مي كنند. اين فهمي اس��ت كه مس��وولان ايراني 

بايد بدان نايل شوند.

تامين برق و حضور دولتي ها
اين عرضه و تقاضا قيمت برق را واقعي كرده و حتي 
قيمت آن را كاهش  مي دهد. در عين حال، منابع عايد 
نيروگاه ها شده و دولت نيز مي تواند از محل تزانزيت 

برق دست كم ۳۰ هزار ميليارد تومان درآمد كسب 
كند. در واقع با اجراي اين پيشنهاد در سال نخست، 
حدود ۱۲۰ هزار ميليارد تومان درآمد ايجاد مي شود 

كه بخشي از آن مي تواند به وزارت نيرو اختصاص پيدا 
 كند. افزون ب��ر اين، دغدغه اي هم براي برق خانگي 

نخواهيم داشت.


